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نگاه نخست

توافقهستهای
درچهوضعیتیاست؟

همه امضا کنندگان توافق هســته ای 
2015، بــه علــت نبــود راهــکاری 
جایگزین، بــه دنبــال بازیابی برجام 
هســتند. اما تعریف ایــران و غرب از 
توافقی خوب بســیار متفاوت است و 
باعث دشوارتر شدن  همین مســئله، 
نجات توافق هسته ای شده است. برای 
بهتر به نمایش آوردن شدت تفاوت در 
رویکردهــای طرفین ذینفع در برجام، 
روز جمعــه، دور هفتم گفت وگوهای 
ویــن متوقف شــد. روز پنجشــنبه، 
ایــران دو پیش نویس به کمیســیون 
برجام، یعنی مذاکــره کنندگان چین، 
انگلیس  و  روســیه  آلمان،  فرانســه، 
ارائه داد. ســپس هیئت اروپایی، این 
فرستاد،  امریکا  برای  را  پیش نویس ها 
زیرا امریکا پس از خروج خود از توافق 
هســته ای در ســال 2018، به طور 
غیرمســتقیم در مذاکرات حضور دارد. 
ایــن دو مدارک پیش نویس، شــامل 
درخواســت ایران برای برداشته شدن 
همــه تحریم هــا و چگونگی محدود 
شدن پیشــرفت برنامه های هسته ای 
این کشــور اســت. در گذشــته نیز، 
ایران خواســته خود در مورد برداشته 
اعمال شده  تحریم های  شــدن همه 
از ســال 2018 را مطــرح کــرده اما 
امریکا تنها بــه دنبال لغو تحریم های 
مرتبط به برجــام و حفظ تحریم های 
مربوط به حقوق بشــر و تروریســم 
است. به گفته دیپلمات ارشد اروپایی، 
تغییرات خواسته شده توسط ایران در 
پیشــنویس های ارائه شده، همراستا 
با توافق هســته ای 2015 نیست و از 
قرار فرصت چندانی برای رفع اختلاف 
نظرهای جدید، در دســت نباشد. در 
پاسخ به بیانیه اروپا، میخائیل اولیانف، 
نماینده روسیه و سخنگوی اصلی تیم 
مذاکره کننده این کشو گفت: فرصت 
برای تغییر وجــود دارد و برای ناامید 
شدن زود است. پس از گفت وگوهای 
وین، علی باقری کنــی، معاون وزیر 
امور خارجه ایران و رئیس تیم مذاکره 
کننده ایرانــی، نارضایتی اروپایی ها از 
پیشــنهاد ایران را تأیید کرد و گفت: 
»به باور اروپا، این پیشنهادها همراستا 
با خواســته های آنها نیست. ما هم در 
جواب گفتیم، این امــر کاملًا طبیعی 
اســت. ما به دنبال خواسته های شما 
نیســتیم، بلکه پیشنهادهای ارائه شده 
خواسته ها  با  همراســتا  ایران،  توسط 
و اهداف خــود ایران اســت.« گفته 
می شــود فرصت ایران برای رسیدن 
بــه قابلیــت تولید جنــگ افزارهای 
هسته ای، به کمتر از یک ماه کاهش 
پیدا کرده و همچنان روند دســتیابی 
رو به کاهش اســت. در ماه های اخیر، 
بین ایران و هیئت بازرسان آژانس بین 
المللی انــرژی اتمی نیز اختلاف های 
بزرگی ایجاد شــده است. سفر رافائل 
گروســی، مدیرکل آژانس بین المللی 
انــرژی اتمی به تهران تنها یک هفته 
قبل از گفت وگوهای وین به توافقی 
منجر نشــد، اما طرفین ذینفع درباره 
حفظ و برقراری گفــت وگوها توافق 
کرده اند. گروســی با نماینده ایران و 
هیئت مذاکره کننده امریکا در وین نیز 
ملاقات کرد تا نقش جایگزین ناپذیر 
آژانس بین المللی انرژی اتمی را نشان 

دهد.

مازیارمعتمدی
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی

پزشکانایرانیدراماراتباحقوق۳۵۰میلیونتومانجذبمیشوند

تکرارتلخمهاجرتپزشکانازایران
گروه اجتماعی: مهاجرت پزشــکان؛ از جمله 
موضوعات مهمی اســت که در سالهای اخیر 
بکرات نسبت به آن هشــدار داده شده است. 
موضوعــی که باردیگر رییس ســازمان نظام 
پزشکی مشــهد به آن اشاره کرده و گفته؛ در 
شــرایط کنونی مهاجرت پزشکان از مشهد و 
سایر مناطق کشور نگران کننده شده است و 
این پدیده آسیبهای زیادی به سلامت مردم و 
جامعه پزشــکی وارد می کند. علیرضا صداقت 
افزود: برای تربیت هر پزشــک و عضو جامعه 

پزشکی مانند دندانپزشک و داروساز هزینه های 
هنگفتی می شــود و با مهاجرت پزشکان، این 

سرمایه های مهم نیروی انسانی هدر می رود.
وی اضافه کرد: سال گذشته سه هزار پزشک 
از کشــور مهاجرت کرده اند کــه این میزان 
چندین برابر سالهای پیش بوده است و بخشی 
از آنها ساکن مشهد و خراسان رضوی بوده اند.

رییس ســازمان نظام پزشکی مشهد گفت: از 
ســوی دیگر برخی از پزشکانی که مهاجرت 
کرده و کشــور را ترک می کنند به دلیل قبول 

نشــدن مدرکشان در کشــور مقصد، حتی به 
شغل پزشکی خود ادامه نمی دهند و به کارهای 

دیگری روی می آورند.
صداقت با بیان این که مهاجرت پزشکان علل 
متعــددی دارد افزود: یکــی از علل مهاجرت 
است  پزشکی  تعرفه های  پایین بودن  پزشکان 
و به طور یقین عوامل مهم اجتماعی دیگری 
در این زمینه دخالت دارند که پزشــک مجبور 
می شود برای داشــتن زندگی بهتر وطنش را 

ترک کند...
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هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

اگرمذاکراتشکستبخوردچهخواهدشد؟
سناریوهایپیشرویبرجام

جهان طی مذاکرات کنونی در وین متوجه خواهد 
شــد آیا توافقنامه هســته ای با ایران که در سال 
2015 امضا شــد و دونالد ترامپ در سال 2018 
از آن خارج شــد، احیاء می شود یا مرگ آن اعلام 
خواهد شــد. در صورتی که آمریــکا و ایران در 
مواضع خود انعطاف نشــان ندهند، مذاکرات به 
بن بســت خواهد رسید و دولت جو بایدن، رئیس 
جمهوری ایالات متحده آمریکا مجبور خواهد شد 

تصمیم نهایی خود را بگیرد.
به رغم خــوش بینی محتاطانه برخی شــرکت 
کننــدگان در مذاکرات وین درباره پیشــرفت در 
پرونده تحریم هــا که تاثیری مثبــت بر پرونده 
هســته ای دارد، بســیاری از ناظران در واشنگتن 
معتقدند مسیری بسیار دشــوار تا دستیابی به راه 
حل در پیش اســت. هنری روما، پژوهشگر گروه 
اوراسیا معتقد است همه شــواهد نشان می دهد 
مذاکرات دشواری در پیش است. نیکولاس میلر، 
استاد امور بین الملل در دانشگاه دارتموث آمریکا 
نیز معتقد اســت در صورتی که ایران و دولت جو 
بایدن انعطاف زیادی در مواضع خود نشان ندهند، 

مذاکرات به بن بست خواهد رسید.
در فضای مه آلود کنونی حاکم بر مذاکرات وین، 
به نظر می رسد آمریکا با سه سناریو مواجه است. 
سناریوی نخست، گشــایش کامل در مذاکرات 
است که به موجب آن ایران فعالیت های هسته ای 
خود را در مقابل کاهش بخشــی از تحریم های 
آمریکا متوقــف می کند. اما این ســناریو دور از 
دسترس است چرا که قبلًا شکست خورده است.

ســناریوی دوم، تلاش برای دســتیابی به توافق 
هسته ای موقت است که مقامات دولت بایدن به 
آن اشاره کرده اند هرچند جزئیات آن برملا نشده 
اســت. به گفته مقامات ســابق آمریکایی، دولت 
بایــدن برای آن که شکســت مذاکرات را اعلام 
نکند، راه را به روی پیشــنهادهای موقت دیگری 
بدون بازگشــت کامل به برجام باز گذاشته است 
که طبق آن اوضاع همانگونه که هســت متوقف 
می ماند تا توافقی در آینده به دســت آید. به این 

ترتیب دوطرف فرصت خواهند یافت مذاکراتی را 
که ممکن است چند ماه طول بکشد ادامه دهند.

برخی تحلیلگران سیاســی دســتیابی به توافق 
موقت را بعید می دانند زیرا برنامه هسته ای ایران 
که تهران بــر صلح آمیز بــودن آن اصرار دارد، 
نسبت به سال 2015 پیشرفت زیادی کرده است 
و مقامات کنونی ایرانی نســبت به فواید کاهش 
احتمالــی تحریم ها، کمتر از گذشــته خوش بین 
هســتند. همچنین آمریکا و اروپا نسبت به زمان 
ریاســت جمهوری باراک اوباما قدرت چانه زنی 
کمتری دارند زیرا در آن زمان لغو تحریم ها انگیزه 
جذابی برای ایران بود ولی اکنون تهدید به تشدید 
تحریم ها تأثیر کمتری دارد چرا که ایران توانسته 
اســت در برابر ســخت ترین تحریم های ممکن، 

بایستد.
به شکلی فزاینده این باور وجود دارد که تهران به 
این نتیجه رسیده است که می تواند بدون کاهش 
تحریم هــای غرب، به حیات خــود ادامه دهد و 
اکنون از مذاکرات به عنوان پوششــی برای حفظ 

توانایی های بالای هسته ای اش استفاده می کند.
با اندک بودن شــانس دســتیابی به راه حل در 
مذاکرات وین و ادامه اختلاف ایران با بازرســان 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، مقامات آمریکایی 
در ســناریوی ســوم با مجموعه ای تیره و تار از 
گزینه ها مواجه هســتند که تشــدید تحریم ها تا 
اقدام نظامی احتمالی را شــامل می شود. به گفته 
دیپلمات های سابق آمریکایی و اروپایی، گزینه های 
ممکن شامل متقاعد کردن چین به توقف واردات 
نفت از ایران، تشــدید تحریم هــا با جلوگیری از 
فروش آن به چین، اجرای عملیات مخفیانه برای 
تخریب برنامه هسته ای ایران، و حمله نظامی به 
تاسیسات هسته ای ایران یا حمایت از اقدام نظامی 

اسرائیل علیه ایران می شود.
کلسی داونپورت، مدیر بخش جلوگیری از تکثیر 
در »اتحادیه مقابله با تسلیحات هسته ای« هشدار 
داد تاکتیک های ایران ممکن است نتایج معکوس 
بدهد زیرا ایران فکر می کند با پیشــرفت هرچه 
بیشــتر برنامه هســته ای خود می تواند امتیازات 
بیشــتری از آمریکا بگیرد. این یک بازی بســیار 
خطرناک اســت زیرا ایران با ایــن کار آمریکا را 
به سمتی پیش می برد که دیگر نخواهد توانست 

امتیازات مدنظر ایران را تأمین کند.
منبع: ایندیپندنت عربی ��

طارقالشامی
روزنامه نگار

پریساشاکری
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زماناعلامنتیجهثبتناممسکنحمایتی
مشخصشد

تکلیفمتقاضیانمسکنملی
چهمیشود؟

ثبت نام مسکن حمایتی دو هفته دیگر به پایان می رسد و متقاضیان از 
ابتدای دی ماه منتظر پیامک نتیجه ثبت نام خود باشند. وزارت راه و 
شهرسازی همچنین توضیحاتی درباره متقاضیان مسکن ملی و تعیین 
تکلیف این دســته از ثبت نامی ها ارائه کرد. ثبت نام مسکن حمایتی 
برای بار دوم تمدید شــد و دولت اعلام کرد که با توجه به استقبال 
متقاضیان از این طرح، افراد می توانند تا پایان آذر ماه همچنان برای 
دریافت مسکن حمایتی درخواست بدهند. آخرین اخبار پیرامون این 
مسکن حمایتی حاکی از آن است که تاکنون حدود 2 میلیون نفر در 
ایــن طرح ثبت نام کرده اند و بنا به گفته محمود محمودزاده، معاون 
مســکن وزیر راه و شهرســازی نتایج پالایش ثبت نام متقاضیان در 
طرح نهضت ملی مسکن از ابتدای دی ماه به مرور از طریق پیامک 
به متقاضیان اعلام می شــود و افراد بعد از دریافت پیامک می توانند 

مراحل دیگر از جمله تکمیل پرونده و پرداخت آورده را انجام دهند.
معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: در حال 
حاضر همزمــان با ثبت نام متقاضیان، پالایــش از ثبت نام کنندگان 
توسط سیســتم های مختلف انجام می شود و متقاضیانی که در این 
طرح ثبت نام کردند، در صورتی که هر ۴ شــرط اعلام شده را داشته 
باشند، واجد شرایط شناخته شده و به آن ها پیامک تأیید ارسال خواهد 
شــد.محمودزاده ادامه داد: با توجه به تلاطم های اقتصادی تصمیم 
بر این گرفته شــد که سابقه مالکیت خصوصی از 1۶ سال )سال 8۴ 
تاکنون( به 5 ســال کاهش داشته باشد، به این ترتیب افرادی که در 
گذشــته سابقه مالکیت داشته و به هر دلیلی ملک خود را فروخته اند 
با شــرط عدم مالکیت خصوصی در حداکثر 5 ســال گذشته امکان 
ثبت نام نهضت ملی مســکن را دارند.او گفت: تا پایان آذر ماه سابقه 
ســکونت و مالکیت خصوصی متقاضیان در این بخش ملاک برای 

پالایش ها است.
مسکن ملی و مسکن حمایتی ادغام می شود ��

چندی پیش وزارت راه و شهرسازی خبر داد که مسکن ملی و مسکن 
حمایتی ادغام می شوند و تسهیلات و امتیازاتی که به مسکن حمایتی 
تعلق می گیرد مشمول حال متقاضیان مسکن ملی هم می شود. حالا 
تعداد زیادی از متقاضیان مسکن ملی خبر می دهند که با مراجعه به 
سامانه ثبت نام مســکن حمایتی متوجه شده اند که برای درخواست 
مسکن حمایتی باید ثبت نام مسکن ملی خود را لغو کنند اما آنها موفق 
به ورود به سامانه مسکن ملی نمی شوند. پیگیری های اقتصادآنلاین 
از وزارت راه و شهرســازی حاکی از آن است که متقاضیان مسکن 
ملی نیاز به ثبت نام مجدد برای مسکن حمایتی ندارند و در صورتی 

که وزارت راه و شهرســازی آنها را مشمول دریافت مسکن حمایتی 
تشــخیص دهد به آنها برای دریافت مسکن حمایتی پیامک ارسال 
می کند و در واقع ثبت نامی های مســکن ملی هم در صف دریافت 

مسکن حمایتی قرار می گیرند.
آخرین تغییرات قوانین ثبت نام مسکن حمایتی ��

 پیش تر زنان خودسرپرست بالای ۳5 سال سن، معلولان جسمی و 
حرکتی، نخبگان علمی امکان ثبت نام را داشتند که با مصوبه دولت 
هم اکنون آقایان مجرد بالای ۴5 ســال سن و بیماران خاص نیز 
امکان ثبت نام را یافته اند.همچنین دولت ســیزدهم به وزارت راه و 
شهرسازی تکلیف کرده است تا شرایط ثبت نام برای سایر مجردان 
را نیز فراهم کند.به جز این سابقه سکونت و مالکیت خصوصی در 
شروط نهضت ملی مسکن اصلاح شده است. یکی از شروط فرم 
ج ســبز بوده است که نشــان می دهد متقاضیان از اول انقلاب از 
امکانات دولتی برای زمین و یا وام های یارانه ای استفاده نکرده اند. 
همچنین تأهل و سابقه 5 سال سکونت در شهر مورد تقاضا و عدم 
مالکیت خصوصی متقاضیان از اول فرودین 8۴ از شروط اولیه بوده 
اســت که وزارت راه و شهرسازی مکلف شده است تا دو شرط از 
پنج شرط اولیه را اصلاح کند.وزارت راه سابقه مالکیت خصوصی را 
در شروط نهضت ملی به 5 سال کاهش داده است. سابقه سکونت 
برای همه شهرهای کشور 5 سال محاسبه نمی شود به ویژه افرادی 
که از شــهرهای بزرگ به شهرهای کوچک می روند زمان به 2 تا 
۳ سال تقلیل داشته اســت. همچنین در خصوص سابقه مالکیت 
خصوصی نیز بر اساس آیین نامه قبل باید حداقل بیش از 1۶ سال 
مالکیت نداشــته باشــند که این رقم به 5 سال کاهش پیدا کرده 
اســت. بر این اساس افرادی که در سنوات گذشته ملک مسکونی 
خود را از دســت داده و بر اساس آیین نامه امکان ثبت نام نداشتند 
بر اساس شــرایط جدید امکان بهره مندی از طرح های حمایتی را 
پیدا می کنند.گفتنی است نرخ سود تسهیلات مسکن حمایتی 18 
درصد است و تسهیلات در تهران و شهرهای جدیدی که پوشش 
جمعیتــی تهران در آنها ثبت نام می کننــد ۴50 میلیون تومان، در 
کلانشهرهای بالای یک میلیون نفر جمعیت ۴00 میلیون تومان، 
برای مراکز اســتان ها ۳50 میلیون تومان، برای ســایر شهرهای 
کشــور ۳00 میلیون تومان و در روســتاها تا 250 میلیون تومان 

است. این تسهیلات با کارمزد 18 درصد است.
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سیاست

یادداشت

نقدروز

سپاه:پروندهترورسردار
سلیمانی۵0نفرمتهمدارد

معاون حقوقی سپاه پاسداران جزئیات جدیدی از پرونده 
ترور شهید سلیمانی را تشریح کرد و گفت: در دولت قبل 
نه ارکان حقوقی و نه وزارت خارجه پیگیری خاصی برای 
حصول نتیجه در این پرونده نداشــتند. سردار سهرابعلی 
شمخانی درباره آخرین وضعیت پرونده سردار سلیمانی و 
اقداماتی که از سوی سپاه در این مورد انجام شده است، 
گفت: از همان روز اول ســپاه پاسداران بررسی موضوع 
را آغاز کرد. وی افزود: چرا که ســردار ســلیمانی هم به 
عنوان اینکه یکی از مقامات کشور همچنین شخصیتی 
مردمی که نیاز به توضیح نیســت، شــناخته می شوند. 
شمخانی ادامه داد: علاوه بر این موضوعات، ایشان عضو 
ســپاه بودند و از ســوی این مجموعه شکایتی تنظیم و 
تقدیم مراجع قضائی شــد و ایــن پرونده الان با تلاش 
همکاران با اطلاعات جامع و کامل تهیه شــده است و 
50 نفــر متهم اعم از ترامپ دارد. معاون حقوقی ســپاه 
پاسداران اضافه کرد: همه متهمان این پرونده آمریکایی 
هستند البته کســان دیگری هم مانند افرادی از کشور 
انگلیس در این گروه قرار می گیرند. شمخانی با اشاره به 
اینکه پرونده اکنون به مرحله خوبی رسیده و پیش نویس 
کیفرخواست در مراجع قضائی آماده شده است، تصریح 
کرد: البته قریب به دو سال می شود که این کار خروجی 
جدی نداشته است و تصمیمی برای جدیت کار در میان 
نبوده اســت. وی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا 
ســازمان ملل باید در این مورد برای حصول نتیجه ورود 
کند، گفت: حتی در حوزه بین الملل هم ما باید پیگیری 
کنیــم، آن ها )نهادهای بین المللی( برای ما اقدام خاصی 
نمی کنند. به گفته معاون حقوقی ســپاه وزارت خارجه و 
معاونت حقوقــی و حتی مرکز حقوقی که در دولت قبل 
ماهیت جداگانه داشته اند باید پیگیر این پرونده می بودند 
که خروجی قابل توجهی پیگیری آنها نداشــته اســت. 
شمخانی بیان کرد: البته وزیر خارجه فعلی برای پیگیری 
این پرونــده در مجامع بین المللی تشــکیل داده اند؛ اما 
متأسفانه این پرونده تا کنون به خیلی از مراجع بین المللی 
مانند شــورای امنیت، مجمع عمومی و… برای مطرح 
شــدن و پیگیری راه پیدا نکرده است. وی با بیان اینکه 
پرونده ترور سردار سلیمانی نتیجه جدی در داخل کشور 
نداشته و فقط در حد بیانیه و مصاحبه پیگیری شده است، 
تصریح کــرد: در مجموع باید بگویم که طی 2 ســال 
گذشــته اقدامی انجام نشده است؛ این در حالی است که 
به عنوان مثال برای دادگاه رفیق حریری که با شــرایط 
خاص تشکیل شــد ایران پیگیری های لازم را حتی در 

همان حد پیگیری هم انجام داد.

فائزههاشمی:حزبکارگزاران،
کنفیکوننشدهاست

فائزه هاشــمی به تغییرات اخیــر در حزب کارگزاران 
پرداخته اســت. او می گوید غلامحسین کرباسچی در 
این دوره کاندیدای دبیرکلی نشــده و شاید در صورت 
کاندیداتوری دوباره انتخاب می شــد.  این عضو حزب 
کارگزاران گفت: آقای مرعشــی کــه الان دبیرکل 
شــده اند، از قبل در تصمیم گیری ها بوده اند، یا آقای 
کرباسچی که الان دبیرکل نیستند احتمالًا همچنان 
در تصمیم گیری هــا حضور خواهند داشــت. اینگونه 
نیست که در حزب کن فیکون شده باشد و فکر کنیم 
تغییرات آنچنانی قرار اســت رخ دهد. بنابراین من به 
این تغییر بار آنچنانی نمی دهم و آن را یک چیز عادی 
و روتین می دانم. بالاخره کنگره هرســال تشــکیل 
می شود، یکســری اعضای شورای مرکزی تغییر پیدا 
می کنند. وی ادامه داد: به هرحال تغییر نیاز است. یعنی 
تغییر جزو اصول مدیریتی اســت، البته نه تغییر کن 
فیکونــی، تغییر ضمنی و آرامی باید صورت بگیرد که 
همیشه آن تشکیلات و یا آن حزب بتواند پیشرو و پویا 
باشــد. این تغییرات به پویایی حزب و هر تشکیلاتی 
کمک می کند؛ اینجا هــم دلیل مان همین بود دیگر. 
این عضو حزب کارگزاران اظهار داشت: آقای مرعشی 
به لحاظ رفتاری و شــخصیتی گرم و گیراتر از آقای 
کرباسچی اســت. به همین دلیل همان موقع هم که 
دبیر کل نبود و رئیس کمیته سیاســی و سخنگو بود، 
همان ارتباطات را با احزاب داشــت و الان هم بعنوان 
دبیرکل چنین ارتباطاتی را با احزاب خواهد داشت. باز 
ماهیتاً فرقی نمی کند. وی گفت: ماندگاری در قدرت و 

در یک پست خودش باعث عدم پویایی است.

همهپشتیبانبخردانهمذاکراتیم

درحالی که مذاکره کنندگان سرگرم گفت وگو در وین هستند، 
به عنوان یک ایرانی وفادار به انقلاب اســلامی، برای آنها 
آرزوی موفقیــت می کنم. با همــه تجربیات خود به خوبی 
درک کرده ام که پیوندزدن سیاســت خارجی با بازی های 
سیاســی داخلی بزرگ ترین خطا و جفا به انقلاب اسلامی 
و مردم رنج کشیده ایران است. چیزی که تا همین چندماه 
پیش متأسفانه بسیار رایج بود و اکنون قصد پرداختن به آنها 
را ندارم. متأســفانه گاهی دیده ایم که چگونه گرایش های 
سیاســی، مردم را در رنج فروبرده و آرامش روانی و زندگی 
راحت را از آنها ستانده است. با این وصف، امروز، وقت آن 
است که از خطاهای گذشته درس بگیریم. یک روشنفکر، 
یک انقلابی و یک میهن دوســت اصیل و معتقد به آینده 
ایران آباد، به راه درســت وفادار می ماند نه به رهرو )فارغ 
از اینکه رهروان امروز در گذشــته چــه دیدگاه یا نظری 
داشــته اند(. نه به عنوان عضوی از دولت هــای یازدهم و 
دوازدهــم بلکه به عنوان یک معلم و کنشــگر اجتماعی-

سیاســی در کنار خیل عظیمی از روشــنفکران انقلابی و 
میهن دوســت، همیشه باور داشــته و حتی در قالب کتاب 
منتشرشده در سال 8۶ و مقالات متعدد هم بارها نوشته ام 
که هیچ کشــوری در دوران معاصر با موانع جهانی و بدون 
حضور در اقتصاد جهانی امکان رشد و توسعه نداشته است. 
نگاهی کوتــاه نه تنها به تاریخچه توســعه در غرب بلکه 
به راهی که موفق ترین نمونه ها )کشــورهای موســوم به 
تازه صنعتی شده( به ویژه ملل شرقی از سنگاپور تا مالزی و 
از هند تا چین برای دست یافتن به توسعه پایدار پیموده اند، 
آشکار می کند که باوجود تفاوت آنها در پیشینه فرهنگی و 
الگوهای سیاسی متنوع، آنجا که به رشد اقتصادی و توسعه 
پایدار می رسد، هیچ یک چرخ را از نو اختراع نکرده اند و در 
همان مسیری قدم گذاشــته اند که دیگر مثال های موفق 
ولو از میان دشمنانشــان پیش از آن رفته اند و به مقدمات 
ضروری در انباشــت ثروت و قدرت ملی رسیده اند. تاریخ 
بــه یاد ندارد که در چین و هند یا مالزی و با مقداری تأخر 
ترک های جوان، آنگاه که این مسیر طولانی را آغاز کردند، 
در مقابل قدرت های جهانی به وادادگی و پیروی متهم شده 
باشند.  امروز اما پیمایش این مسیر طولانی اهمیتی بیشتر 
برای ایران دارد تا این کشــورها در ادوار گذشته. هم زمانی 
فرصت پدیدآمده برای جهش اقتصادی ایران با ژئواکونومی 
نوین و درحال شکل گیری جهانی، اقتضا می کند که حتی 
یک روز در خاتمه دادن به خطاها و برداشــتن موانع تعلل 
نکنیم. دور نیســت روزی که با چنین شتاب جهانی برای 
رقابت در تخصیص جایگاه شایســته تر در سلســله مراتب 
بین المللی درحالی که همچنان در خم یک کوچه ایم، در هیچ 
مسیر زمینی، دریایی و هوایی مزیتی نداشته باشیم. همواره 
گفته ایم که مسیر درست برای جامعه ایران، امکان حضور 
در اقتصاد جهانی بدون هیچ مانعی اســت. حتی از دیدی 
کوتاه مدت، تحریم نه تنها از ایران آینده ســتانی کرده بلکه 
حال جامعه امروز را نیز تلخ و امنیت روانی را مختل کرده و 
به زندگی اجتماعی و معیشت مردم لطمه زده است. همین 
چندسال پیش گفتیم دیگر طبقه متوسط قوی نداریم. اگر 
جامعه را صدک بندی کنیم، با یک اتفاق، دهک ها جابه جا 
می شوند. فقر از یک استثنا درحال تبدیل شدن به یک قاعده 
است. اگر پس از روی کارآمدن دولت جدید امکان بازگشت 
آمریکا به برجام فراهم شــده بود، شــاید تا همین امروز 
میلیاردها دلار به اقتصاد کشور کمک شده بود. البته اینها به 
معنای ساده انگاری در دست یافتن به احیای برجام نیست. 
بدون ورود به جزئیات دشــواری های پیش روی مذاکرات، 
این نکته اهمیت دارد که راهی که حتی برخی از مخالفان 
دیروز برجام اکنون از آن حمایت می کنند، مسیری درست 
و مطابق منافع ملی ایران و ایرانیان در بلندمدت است.امروز 
همه خرسندیم که در تصمیمی بخردانه، نمایندگان ایران 
در مذاکرات حضور دارند و برای احقاق حق ضایع شده ایران 
می کوشــند. نه تنها به دلایل سیاســی بلکه به دلایلی که 
ریشه در بینش علمی و توسعه محور دارد، همه ما پشتیبان 

این تصمیم درست هرچند دیرهنگام خواهیم بود.

معاونرئیسی:اگرتوافقنشدبهسمت
شرقمیرویم

معــاون پارلمانی رییس جمهوری با اشــاره به اینکه تیم 
مذاکره کننده ایران اختیــار کامل دارد، گفت: اگر نتیجه 
مطلوب پیش آمد که بهتر، اما اگر هم توافق نشد به سمت 
شرق می رویم و می توانیم از این بخش، منافع خودمان را 
به دست بیاوریم. سید محمد حسینی روز شنبه در همایش 
دانشجویان نخبه کرمان به مناسبت 1۶ آذر روز دانشجو با 
بیان اینکه ایران در مذاکرات هسته ای طرح، ایده و برنامه 
دارد و برنامه ها نیز تا این لحظه نتیجه داشــته اند تصریح 
کرد: تیم های طرف دیگر مذاکره اختیارات لازم را ندارند، 
امــا تیم ایران مجهز و با اختیارات کامل پای میز مذاکره 
رفته و از موضع قدرت از منافع خودمان حمایت می کنیم.

وی ادامه داد: کشور با قدرت در این زمینه کار می کند، ۴0 
نفر عضو تیــم از ایران از تخصص ها و نهادهای مختلف 
سیاسی و اقتصادی حضور دارند و برای انجام مذاکرات به 

وین رفته اند که افرادی متخصص هستند؛

گروه سیاســی: هفته گذشــته مذاکرات 
جمهوری اســلامی ایران و گــروه ۴ به 
علاوه یــک )آمریکا بصورت غیرحضوری 
در رونــد گفــت و گوها بود( حول ســند 
برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( در هتل 
کوبورگ وین بعد از وقفه طولانی از ســر 
گرفته شــد. فارغ از هیاهوهای رسانه ای 
و حاشــیه های مطبوعاتی، آنچه در نهایت 
از فحــوا و صراحت کلام طرفین ایرانی و 
غربی دریافت شــد – در بهترین حالت – 
بی نتیجه بودن گفــت و گوها بود. گرچه 
طرف ایرانی ســعی بیشتری در عدم ارائه 
ارائه تصویری شــفاف از رونــد و برآیند 
مذاکرات داشته اما برای نخبگان سیاسی 
و محققین روابــط بین بین الملل و پیگیر 
موضوع برجام، علل ناکامی مذاکرات وین 
چندان پنهان نیست. برخی از علل مزبور به 

شرح ذیل احراز و ابراز می شوند:
 - ترکیــب ناهمگــون و غیرحرفه ای تیم 
مذاکرات ایران: با توجــه به جایگاه ملی و 
فرادولتی مذاکرات برجــام، انتظار جدی و 
حرفه ای از تصمیم گیران ایرانی این بود که 
بیشترین بهره را از تجارب تیم قبلی مذاکرات 
برده و افراد آشــنا و مسلط بر موضوع را در 
پشــت میز وین مســتقر کنند. جناب آقای 
باقری کنی به عنوان ریاست هیات ایرانی به 
هیچ وجه چهره بین المللی و حرفه ای ندارد. 
تحصیلات حقوقی و سیاسی ندارد، دیپلمات 
حرفه ای به معنی اخصّ نیست و در محیط 
بین الملل کار حرفه ای نکرده است. ایشان 
نه سازمان ملل و ســاختارهای تحریمی و 
ضد تحریمی آن را می شناســد و نه آشنایی 
با آژانس، پادمان هسته ای و پروتکل الحاقی 
دارد. عدم شناخت ایشان از موارد گفته شده 
به هیــچ وجه ایراد و گناه این شــخصیت 
محجوب، پاکدست و انقلابی جناب ایشان 
نیســت تنها ایراد وارده به مقامات تصمیم 
گیر، انتصاب آقای باقری کنی به ریاســت 
هیات مذاکره کننده اســت. در مورد آقایان 
صفری و شــیبانی نیز باید گفت که ایشان 
بیش از یک دهه از گود سیاست بین المللی 
و اقتصادی کشــور به دور بــوده و کهولت 
سن و عدم تحرک و چابکی نامبردگان نیز 
دلیل دیگری بر ناتوانی نامبردگان در کمک 
مؤثر به هیات ایرانی است. همچنین با کمی 
ذکاوت و عنایــت به اینکه آقای صفری در 

کشــورهای بلوک شرق )روســیه و چین( 
مأموریت ســفارت داشته اند بهتر بود فردی 
معتــدل و جهان نگر جایگزین ایشــان در 
تیم می شــد. آقای دکتر رضا نجفی، دیگر 
عضو تیم نیز گرچه تحصیلات بین المللی 
و تجربــه خوبی دارند و در ســمت نماینده 
ایران در آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز 
خدمت کرده اند اما ظاهراً در تصمیم گیری 
نهایی نقشی ندارند و بیشتر به عنوان زینت 

المجلس مورد استفاده قرار می گیرند.
- خواســته های بزرگ تیم ایرانی: از اوان 
به قدرت رســیدن جناب حجت الاسلام 
آقای رئیســی، گروه های دســت راستی 
سیاسی از تریبون های متعدد، موفقیت هر 
گونه مذاکره هســته ای بــا غرب را منوط 
به لغو تمامی تحریم های هسته ای و غیر 
هســته ای، پرداخت پول های بلوکه شده 
ایران در کشورهای دیگر و نیز ارائه تضمین 
دولت آمریکا بــرای معتبر بودن توافق در 
تمامی دولت های آتــی در ایالات متحده 
بود. متاسفانه این شعرها به طریق اولی به 
دستور کار رســمی هیات ایرانی نیز رخنه 
کرده و بر اساس شــنیده ها خواسته های 
طرف ایرانی حول و حوش موارد مطروحه 
بوده اســت. برای هر فرد مجرب و آشنا با 
حقوق و سیاست بین الملل کاملًا واضح و 
آشکار است که با توجه به در هم تنیدگی 
گسترده موضوعات سیاسی، حقوقی، امنیت 
و تجاری و روابط پیچیده قدرت در عرصه 
بین الملل، هیچ یک از خواسته های ایران 
در محیــط منطقی و عمــل گرایانه قابل 
کسب نیست و طرفین مذاکرات نیز قادر به 

تأمین خواسته های تهران نیستند.
 - جدی نگرفتن مذاکرات از ســوی سه 
برلین،  نمایندگان  اروپایی: گرچه  کشــور 
پاریس و لنــدن در وین برابر هیات ایرانی 

نشستند اما به دلایل داخلی چندان تمایل 
و یا جدیت برای رسیدن به نتیجه نداشتند. 
در آلمان، قــدرت از خانم آنگلا مرکل به 
آقای اولاف شــولتس از حزب سوســیال 
دموکرات منتقل شــده اســت. در دوران 
صــدارت مرکل، دولت آلمــان در تلاش 
برای حفظ روابط دوجانبه با تهران و ناشنوا 
و بی اهمیت در مقابل تهدیدهای اسرائیل 
بود. آما آقای شولتس شخصیتی جدی و با 
سابقه دوستی عمیق با رژیم تل آویو دارد و 
به احتمال فراوان موضعی متفاوت با خانم 
مرکل در مورد برنامه هسته ای ایران اتخاذ 
خواهد کرد. آشــکار است تا زمان تشکیل 
کابینــه ائتلافی با حضور ســبزها و دیگر 
احزاب در آلمان، که ممکن است مدت ها 
طول بکشــد، تیم مذاکراتی آلمان در وین 
اراده و اختیــار توافق را نخواهد داشــت. 
فرانســه نیز در حال ورود آرام به انتخابات 
ریاست جمهوری است و پدیده اریک زامور 
یهودی، ســلبریتی ساختارشکن و متحد 
قدیمی اســرائیل، که می تواند مکرون را 
کنار بزند و مارین لو پن را برای چهارمین 
بار در حسرت کاخ الیزه نگه دارد، موضوعی 
قابل توجه اســت. آشکار است که حضور 
هیات فرانسوی در وین قطعاً نمایشی است 
و احزاب و ساختار سیاسی قدرتمند و برنامه 
ریــز در انتظار دولت جدیــد در پاریس و 
سپس موضوع گیری نهایی در قابل برنامه 
هســته ای ایران خواهند ماند. انگلیس هم 
پس از خــروج از اتحادیه اروپا و به دنبال 
یافتن متحدی قدرتمنــد، در حال تنظیم 
روابط راهبردی با اسرائیل است و توافقنامه 
هفته گذشــته لندن – تل آویو که یکی از 
عناوین آن مرتبط با برنامه هسته ای ایران 
بود، تأثیر جــدی در رویکرد لندن در قابل 
تهران گذاشــته و به نظر می رسد انگلیس 

در حال پرده برداری از خوی استعمارگری 
و روحیــات تجاوزکارانــه خــود و اجرای 

طرح های خطرناک در قابل ایران است.
- گزارش های مخرب آژانس بین المللی 
انرژی اتمی: روی کار آمدن رافائل گروسی 
در آژانــس خبر خوب بــرای تهران نبود. 
مقاربت فکری و سیاسی وی با کشورهای 
طرف مذاکراتی ایران و قصور و تقصیرهای 
مکــرر وی در انجــام وظایــف حرفه ای 
مدیرکل سبب شــده تا مانع آژانس نیز به 
موانع موجود بر سر راه ایران و غرب افزوده 
شود. مطابق عرف و قاعده رایج در آژانس، 
مدیرکل موظف است مانع از نشر اطلاعات 
محرمانه کشورها شود، موظف است با ارائه 
گزارش از تاسیســات و اماکن هســته ای 
کشــورها حمایت معنوی نماید و حملات 
فیزیکی و سایبری به مجتمع های هسته ای 
را محکوم کند، دسترسی کشورهای عضو 
به فــن آوری ها و یافته های جدید آژانس 
را میســر کنــد و از ظرفیت های علمی و 
دانشــمندان هسته ای کشــورها تجلیل و 
حمایت کند. با قاطعیت می توان گفت که 
متاســفانه مدیرکل به هیچ یک از وظایف 
گفته شــده در قبال ایران عمل نکرده و از 

خود سلب مسئولیت کرده است.
 - تیم مذاکراتی ۴0 نفره!: گرچه برگزاری 
مراســم فرهنگی و ورزشی با تعداد زیادی 
از افراد قطعاً موجــب رواج و قوت خواهد 
بود اما مذاکرات سیاســی آن هم با درجه 
اهمیــت برجام نیاز به لشکرکشــی ندارد. 
در هر مذاکره سیاســی و امنیتی، انحصار 
به افراد حاضر به تعــداد محدود می تواند 
مانع از درز اطلاعات حســاس و محرمانه 
شــود و موفقیت مذاکرات را موجب شود. 
حضور ۴0 نفر – آن گونه که گفته شــده 
– در داخــل و خارج اتــاق مذاکرات وین 
قطعــاً اتفاقی مبارک نیســت و نمی تواند 
محرمانگی موضوعــات تحت گفت و گو 
را تضمین کند.برای اســتفاده از ظرفیت 
کارشناسی، آنگونه که ادعا شده، بهتر بود 
با درایت مقامات عالیه، تعداد انگشت شمار 
در وین حاضر شــده و بقیه افراد در تهران 
و با رعایت سلســه مراتب نظرات سازنده 
خود را با دبیرخانه برجــام واقع در وزارت 
امور خارجه ارائه می کردند و در این شرایط 
وخیم اقتصــادی، مانع از انتقــال هزاران 
هزار یــورو از بیت المال به هتل کوبورگ 
و بازارهــای خیابــان زیبــا و گرانقیمت 

Kärntner Straße وین می شدند.

چرا ایران و 4+1 در وین به توافق نرسیدند؟

ابهام در سرنوشت مذاکرات وین

را  �� سیاسی  احزاب  و  جناح ها  انتقادی  خود 
چقدر لازم و ضروری می دانید؟

قبــل از انقــلاب کــه دانشــجویان برنامه 
کوه نوردی داشتند، در پایان هر برنامه جلسه 
انتقاد از خــود برگزار می کردنــد و عملکرد 
خودشــان را نقد می کردند و ایرادهای آن را 
می گرفتنــد. در گروه هــای چریکی نیز خود 
انتقادی به شــدت رواج داشت اما در واقعیت 
این گونه خودانتقادی به اندازه یک سکه سیاه 
هــم ارزش ندارد. آن چه که اهمیت اول دارد 
خودانتقادی نیست بلکه باید دیگران بتوانند و 
حق داشته باشند که انتقاد کنند، این ارزشمند 
تلقی می شود. این که من از خودم انتقاد کنم 
به این معناســت که نیازی نیســت دیگران 
از من انتقاد کننــد. بنابراین، خودانتقادی در 
گروه ها و جناح های سیاسی امر مهمی نیست 
و به لحاظ اجتماعی نمی توانیم فرآیند جامعه 
را منــوط به این کنیم که یک فرد از خودش 
انتقاد می کند یا خیر؟ باید به دنبال این رویه 
باشیم که هر کسی حق داشته باشد دیگران را 
در هر مقامی به چالش و پرسش بکشد و به 
این دلیل باید احزاب و گروه ها و سیاستمداران 
و مدیران پاسخگو باشند. فرهنگ خودانتقادی 
در گرایش های مارکسیســتی وجــود دارد و 
به طور ضمنی به این معناســت که انتقاد را 
حق دیگران نمی دانند. موضوع خود انتقادی 
میان احزاب و گروه ها کمی متفاوت اســت. 
در میان احزاب و گروه ها باید حدی از آزادی 
دموکراتیک وجود داشــته باشــد که بتوانند، 
اظهارنظر کنند و اگر به این شــکل نیســت 

دلیلی ندارد با آن حزب فعالیت سیاسی کنند.
پاسخ گو نبودن جناح ها به مردم چه پیامدها  ��

برای جناح ها و احزاب سیاسی دارد؟
پاسخگو بودن مهم و ضروری است و اصالت 
را باید به حق انتقاد بیرونی ها داد. هر کســی 

باید به نسبت مســئولیت و وظیفه ای که در 
جامعه دارد به همان نسبت پاسخگو باشد. اما 
چرا پاســخگو نیستند؟ به خاطر این است که 
پرسشــگری ضمانت اجرایی ندارد. پاسخگو 
بودن جناح ها ناشــی از این اســت که چقدر 
دارد؟  اجرایی  پرسشــگران ضمانت  پرسش 
در غــرب این پرسشــگری ضمانت اجرایی 
دارد، زیــرا سیســتم قضایی و رســانه های 
مستقل وجود دارند و اگر از یک مقام مسئول 
پرسش شود دو حالت برای آن متصور است؛ 
در صورتی که مرتکب جرم شــده باشد و از 
پاســخگویی فرار کند، قدرت مرجع قضایی 
وجــود دارد که مقام مســئول را به چالش و 
پرسشــگری وادار کند و اگر مرتکب قصور و 
اشتباهی شده که جرم محسوب نشود، افکار 
عمومی و رســانه ها او را به چالش می کشند. 
حتی یک موسسه اقتصادی زمانی که فساد 
یا تبعیض جنســیتی در آن مشــاهده شود و 
مدیریت آن موسســه پاسخگو نباشد، ارزش 
ســهام آن پایین می آید. در این موارد، رفتار 
پرسشــگران ضمانت اجرایی دارد. چرا بعد از 
ایــن که یک جریان سیاســی از رقابت های 
سیاسی و انتخاباتی شکست می خورد، سکوت 
کردن رویه اصلی می شود البته با این فرض 
که ســکوت اصلاح طلبــان و اصولگرایان از 
دو زمین متفاوت شــکل می گیرد. در ایران 
پیچیدگی هایــی در پذیرش انتقاد وجود دارد. 
یکی از مشــکلات جدی که بــا آن مواجه 
هستیم این است که اگر کسی بیاید و بگوید 
که اشــتباه کردم، گویی که باید نابود شود و 
این تصور وجود دارد که تمامی تصمیمات و 
فعالیت های گذشته او هم اشتباه بوده است. 
اقرار به اشتباه نوعی ضعف محسوب می شود. 
در حالی که در جوامع دیگر که افراد اشــتباه 
خود را می پذیرند به همان نســبت مردم در 

برابر این اقرار تساهل نشان می دهند و از آن 
می گذرنــد. تاریخ در ایران همیشــه برای ما 
زنده است و می گردیم که ببینیم فلانی، قبلًا، 
چه چیزی گفته اســت. در حالی که گذشته، 
گذشته است البته نه به این معنا که گذشته را 
فراموش کنیم، ولی برگشت به گذشته نباید 
به این شکل باشــد که ببینیم فلان افراد در 
۶0 سال پیش چه گفته اند. باید بیشتر نگاه به 
آینده باشد. علت اینکه احزاب سکوت می کنند 
عدم وجود پرسشگری است. اگر پرسشگری 
وجود داشته باشد آنها نمی توانند سکوت کنند. 
همچنین اگــر احزاب برآمده از متن جامعه و 
وابسته به رأی مردم باشند، نمی توانند سکوت 

کنند. مجبورند که پاسخ گویی پیشه کنند.
جریان اصلاح طلبی اکنون دچار گوشه نشینی  ��

شورای  رد صلاحیت های  مسلماً  شده،  سیاسی 
اما سکوت  این موضوع مؤثر است  نگهبان در 

سیاسی اصلاح طلبان ناشی از چیست؟
وضعیت اصلاح طلبی در یک بن بست نسبی 
اســت. اصلاح طلبان زمانی می توانند حضور 
مؤثر پیدا کنند که حدی از راه و مسیر، از طرف 
سیستم باز باشد در غیر این صورت چه کاری 
می توانند انجام دهند؟ حالا فضای سیاســی 
شبیه به دهه ۴0 و نیمه دوم دهه 50 شده که 
گروه های سیاسی از فعالیت کنار کشیدند. اما 
اگر مســیر اندکی هم باز باشد بهتر می توانند 
حــرف بزنند و فعالیت کننــد که می توان یه 
سال های ۷۶ و اوایل دهه 80 اشاره کرد. این 
ویژگی اصلی فعالیت اصلاح طلبان است که 
نمی توانند در فضای کاملًا بسته کاری کنند. 
حالا اگر این راه مانند انتخابات اخیر بسته شد، 
عملًا، کاری نمی توانند انجام دهند. بنابراین به 
بن بست می رسند اما این بن بست لزوماً به این 
معنا هم نیست که هیچ کاری نمی توانند بکنند 

اما ظاهر قضیه همین است.

ح کرد؛ عباس عبدی مطر

اصلاح طلبان 
در بن بست 

نسبی

گروه سیاســی: علت اینکه احزاب سکوت 
می کنند عدم وجود پرسشــگری اســت. 
همچنین اگر احزاب برآمده از متن جامعه 
و وابســته به رأی مردم باشند، نمی توانند 
ســکوت کنند. مجبورند که پاســخ گویی 
پیشه کنند. »اصلاح طلبان زمانی می توانند 
حضور مؤثر پیدا کنند کــه حدی از راه و 
مسیر از طرف سیســتم باز باشد« و »اگر 
اصولگرایان تن به اصلاحات ندهند ممکن 
است، آینده ســیاهی را رقم بزنند« این ها 
ســخنان عبــاس عبدی، فعال سیاســی 
از آینده سیاسی کشور است.  اصلاح طلب 
آن هــم در روزهایــی کــه اصولگرایان 
نهادهای قدرت را به تمامی در دست دارند 
و رقیــب آنها روزهای ســکوت و انزوا را 
می گذراند اما عبدی بر این باور است باید از 
سمت حاکمیت مسیری برای برگشت آنها 
باز شــود در غیر این صورت اصلاح طلبان 
نمی توانند کاری کنند. در ادامه گفت وگو با 

عباس عبدی را می خوانید.

مسعودنوری
روزنامه نگار

علیربیعی
سخنگوی دولت دوازدهم

بازتاب
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3
اقتصاد

گزارش

خیرارزبهچهکسانیمیرسد؟

این روزهــا تلاطم نرخ ارز و توقــف مذاکرات نقل 
محافل شــده و هر کس به گمانه زنی هایی پرداخته 
اســت. هر چند پــس از توقف مذاکــرات به طور 
قطــع نمی توان از وضعیت بــازار اظهارنظر کرد، اما 

سردرگمی بازار ارز امری مشهود است.
اما نکته ای که وجود دارد، درباره سیاست اخیر بانک 
مرکزی است. بانک مرکزی در سال های اخیر قانونی 
را وضع کرد که به دلایل مختلف همچون مسافرت، 
درمان و تحصیل در خارج از کشــور به ازای هر کد 
ملی حــدوداً مبلغ 2000 یورو اختصاص می دهد. گر 
چه هدف سیاست بانک مرکزی از اعطای ارز به هر 
کد ملی برای کاهش فشار روی بازار و متعادل کردن 
قیمت ها اســت، اما این امر سبب ایجاد فعالیت های 

سوداگرایانه نیز شده است.
در ماه های گذشــته اختلاف قیمت دلار در ســبزه 
میــدان و صرافی هــای مجاز بانک مرکــزی افراد 
زیــادی را برای دلار ســهمیه ای به صف صرافی ها 
کشانده است تا از اختلاف چند هزار تومانی صرافی 
و بازار آزاد ســود ببرند. در ایــن بین، برخی دلالان 
برای کسب ســود و منفعت شخصی به سراغ اجاره 
کارت ملــی افراد کم برخوردار رفته و با اجاره کارت 
ملی آن شــخص به مبلغ ناچیز از سهمیه ارز آن فرد 
سود می جوید و این اجاره کارت ملی به نوعی بلای 
جان اقتصاد کشور شده است، اجاره کارت ملی برای 
واردات ۷00 خودرو پورشــه که چند سال پیش یکی 

از پرونده های پر سر و صدا در گمرک کشور شد.
بانک مرکزی می تواند بــا ایجاد مکانیزم، افرادی را 
که شــرایط دریافت مصارف 25 گانه را دارا هستند، 
شناســایی کند و فقط به اشخاص حقیقی و حقوقی 
که شرایط دریافت ارز را دارا می باشند ارز اختصاص 
دهد و با نظارت و اشــراف کامل جلوی خیرات ارز 
برای دلالان بازار را بگیرد تا ارز به دســت افرادی 
که نیاز واقعی دارند، برســد نه اشخاصی که اهداف 

سوداگرایانه دارند.
اخبــاری که از نحوه توزیع ارز مســافرتی شــنیده 
می شــود، حاکی از آن است که هنوز ایراداتی دارد و 
سودجویان با ارائه بلیت های صوری اقدام به دریافت 
ارز مســافرتی می کنند. در کشــوری که با مشکل 
کمبــود منابــع ارزی مواجه اســت، باید روش های 
اختصاص ارز نیز متناسب با شــرایط موجود کشور 
تغییر کند و ســختگیرانه تر شــود تا واجدین شرایط 

واقعی ارز دریافت کنند.

چراقطرنخلهایایران
رابرگرداند؟

ماجرا از جایی شــروع شد که گفته می شد نخل های 
ایرانی در حال صادرات یا قاچاق به قطر برای ایجاد 
فضای سبز جهت میزبانی جام جهانی 2022، است 
کــه در نهایت نیز مورد تائید گمــرک قرار گرفت و 
اعلام شــد که حدود 588 اصله نخل از ابتدای مهر 
ماه ســال جاری به گمرک منطقــه ویژه اقتصادی 
بوشهر اظهار شده که حدود ۶00 تن وزن و بیش از 
1۳۶ هزار دلار ارزش داشــته است. اما این صادرات 
کــه با تائید وزارت جهاد کشــاورزی و صدور مجوز 
لازم از جمله قرنطینه نباتی انجام شــده بود به طور 
کامل از سمت قطر برگشت خورد. آنچه وزارت جهاد 
کشاورزی در واکنش به خبر برگشت نخل ها از قطر 
اعلام کرد، از این حکایت داشت که گواهی بهداشت 
صادر شــده برای محموله صادراتی جعلی بوده و در 
واقع آنچه ارائه شــده، گواهی صادر شــده از سوی 
وزارت جهاد نبوده است، اعلامی که مبهم بود و جای 

سؤال داشت.
2۹8 اصله وارد کشور شد

پیگیــری آخرین وضعیت نخل هــا از گمرک ایران 
از این حکایت دارد کــه برای 2۹8 اصله اظهار نامه 
صادرات برگشتی به داخل کشور ثبت شده که بعد از 
بررسی های صورت گرفته و دریافت مجوزهای لازم 

اخیراً این تعداد به داخل کشور وارد شده است.
یک شــرکت دیگر برای صادرات آمد اما با قطر به 

توافق نرسید
طبق اعلام معاون فنی گمرک، یک شرکت دیگر در 
۳0 آبان ماه اقــدام به اظهار 250 اصله از نخل های 
برگشت خورده، برای صادرات قطعی به مقصد قطر 
می کند اما در 10 آذر ماه تقاضای اظهار نامه خود را 

به دلیل عدم توافق با خریدار باطل کرده است.
معطلی ۷0 روزه نخل های ایرانی

به گفته ارونقی، از مجموع حدود 588 اصله نخلی که 
به قطر صادر و برگشــت خورده بود 2۹8 اصله وارد 
ایران شده و مابقی با گذشت بیش از ۷0 روز از اظهار 

اولیه، در اسکله مانده و هنوز تکلیفی ندارد.

خبرخوان

تولید۱0کالاکاهشیافت

جدیدترین آمار منتشــره از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت )صمت( نشان می دهد که در شش ماهه اول 
امســال از 25 کالای منتخب صنعتــی، تولید 15 کالا 
افزایش یافته و بیشترین میزان افزایش تولید مربوط به 
کامیون، روغن و ماشین لباسشویی بوده است. بر اساس 
این آمار در هفت ماهه امسال فقط تولید یک کالا، یعنی 
کامیون، کامیونت و کشــنده بیش از 50 درصد افزایش 
یافته و تولید آن با ۶۴.۴ درصد افزایش به ۴۹5۷ درصد 
رسیده است. همچنین در این مدت تولید سه کالا بیش 
از 20 )تــا ۴1.۳ درصد(، چهــار کالا 10 تا 20 درصد و 
هفت کالا کمتر از 10 درصد نســبت به مدت مشــابه 
ســال قبل افزایش داشــته و تولید 10 کالا نیز کاهش 
یافته اســت. تولید روغن نباتی در در هفت ماهه امسال 
به بیش از یک میلیون و 1۷0 هزار تن رسیده است. در 
این میان دو کالای دیگری که بیشترین افزایش تولید را 
داشتند شامل روغن ساخته شده نباتی با ۴1.۳ و ماشین 
لباسشویی با 2۹.۹ درصد افزایش هستند. همچنین در 
هفت ماهه امسال تولید انواع لوازم خانگی با ۷.5 درصد 
افزایش نســبت به مدت مشابه سال قبل به بیش از دو 

میلیون و ۶8۷ هزار دستگاه رسیده است.

افزایش۴۶.۹درصدیقیمت
خوراکیها

تغییر قیمت در گروه آجیل نشان می دهد گردو، پسته و 
بادام افزایش قیمت بین 11 تا ۳8 درصدی داشــته و تا 
بیش از ۳۴0 هزار تومان هم فروش داشته است. آنچه 
که در رابطه با وضعیت تورم در آبان ماه ســال جاری از 
سوی مرکز آمار ارائه شد نشان داد که با وجود کاهشی 
شــدن این شــاخص همچنان نرخ تورم تا بیش از ۴۴ 
درصد در شــاخص ســالانه و ۳5.۷ درصد در نقطه به 
نقطه اســت، در این بین خوراکی ها نســبت به پارسال 
۴۶.۹ درصد گران شده بود. بررسی جزییات تغییر قیمت 
اقلام خوراکی در ماه گذشته از این حکایت دارد که در 
بین آجیل ها، مغز گردو 11.۶ درصد نسبت به آبان سال 
گذشــته و ۳.۶ در مقایسه با مهر ماه امسال گران شده 
اســت؛ به طوری که متوسط قیمت آن حدود 2۷۷ هزار 
تومــان بوده و تا بیــش از 2۹۶ هزار تومان هم فروش 
رفته است. اما پسته نسبت به سال گذشته ۳8.1 درصد 
گران شــده و تا بیش از ۳۴2 هزار تومان قیمت خورده، 
ولی متوسط قیمت آن در بازار به 28۷ هزار تومان رسیده 
است. در مورد مغز بادام درختی 2۴.۳ درصد در مقایسه با 
پارسال و سه درصد نسبت به مهر امسال افزایش قیمت 
دارد. به طور متوسط مغز گردو در آبان سال جاری نسبت 

به پارسال حدود ۳0 هزار تومان گران شده است.

احتمالکندشدنوارداتکالاهای
اساسیدرصورتعدمتأمینارز

یک فعال بخش خصوصی گفت: عدم تشــکیل 
جلســات کمیته ارزی و به روز نبودن قیمت های 
مصوب به علاوه تأمین سینوسی ارز سه مؤلفه ای 
هســتند که می توانــد در ماههــای آینده آهنگ 
واردات کالاهای اساســی را کُند کند. سید جلال 
طیبا طیبا، عضو هیأت مدیره اتحادیه واردکنندگان 
نهاده های دام وطیــور ایران گفت: در حال حاضر 
وضعیت بازار نهاده ها با توجه به حجم ذخایر ایجاد 
شده توسط بخش خصوصی و دولتی نسبتاً مناسب 
است. وی ادامه داد: انتقال نهاده های دامی از بنادر 
به مراکز مصرف طــی دو هفته اخیر با تمهیدات 
در نظر گرفته شده توسط دولت به واسطه تأمین 
ارز و آزادسازی نهاده های وارد شده تسریع گردیده 
اســت. این مســئول صنفی اظهار کــرد: میزان 
واردات نهاده های دامی طی ۷ ماهه ســال جاری 
منهای ذرت از نظر مقداری رشــد داشــته است 
که البته بخشــی از آن مانند جو به دلیل کسری 
واردات ســال قبل بوده است. عضو هیأت مدیره 
اتحادیــه واردکنندگان نهاده های دام وطیور ایران 
درباره میزان واردات نهاده های دامی تصریح کرد: 
در مجمــوع در نهاده ذرت طی ۷ ماه گذشــته از 
نظر وزنی کاهش ۹ درصدی و در نهاده جو رشــد 
111 درصدی و در نهاده کنجاله ســویا رشد 152 

درصدی داشته ایم. 

بودجه ریزی  اقتصادی: فصل، فصــل  گروه 
اســت و دولت در تلاش اســت تا به موقع 
لایحه بودجه را به مجلس برســاند و مسیر 
مالی سال بعد را برای بسیاری از بخش های 
اقتصادی کشــور مشخص کند. در این میان 
اگرچه دولت می گوید که متمرکز بر اصلاح 
بودجه بــوده و قرار اســت ناترازی های آن 
را هموار کند، اما باز هــم این نگرانی میان 
بســیاری از اقتصاددانان و فعالان اقتصادی 
وجود دارد که با توجه به افزایش درآمدهای 
نفتــی و روند رو به رشــد فروش نفت ایران 
در بازارهای جهانی که به گواه آمارهای ارائه 
شده از ســوی مقامات دولتی این روزها در 
مســیر بازگشــت به دوران برجام است، باز 
هم بیماری هلندی اقتصاد ایران عود کند و 
دولت، بازهم پدرخوانده اقتصاد ایران شود. در 
این میان تولیدکنندگان و شرکت های بزرگ 
صنعتــی نیز در تب و تاب مشــخص کردن 
مسیر آینده خود برای ســال 1۴01 هستند 
و در آن برنامه ریزی هایــی را برای افزایش 
تولید، چگونگی چینش خطوط تولیدی و کف 
و سقف تولیدات خود صورت می دهند تا نقشه 
راهی هدفمند برای طی مسیر خود در آینده 
داشته باشــند. اما به موازات این برنامه ریزی 
باز هم دغدغه هــای تولیدکنندگان در مورد 
حمایت از تولیداتشان پابرجاست و خاطرات 
سال هایی که به علت وفور درآمدهای نفتی 
و ارزی بسیاری از کالاهای مورد نیاز کشور 
که اتفاقاً پتانســیل تولید آنهــا در داخل نیز 
وجود داشت، اما محکوم به مواجهه و رقابت 
نابرابر با کالاهای وارداتــی بوده اند، تداعی 
می شود. حالا هم که دور جدیدی از مذاکرات 
در وین آغاز شــده و نمایندگان کشــورهای 
اروپایــی با ایران در حــال چانه زنی برای به 
سرانجام رســیدن برجامی دیگر هستند؛ اما 
این توافق اگرچه برای کشــور لازم و مورد 
تاکید و تائید بســیاری از فعالان اقتصادی و 
تولیدکنندگان است، اما در دلشان این دغدغه 

را هم از بین نمی برد که بار دیگر با باز شدن 
درهــای اقتصاد ایران به روی کشــورهای 
اروپایــی، قراردادهایی روی میز امضا شــود 
کــه در نتیجه آن، باز هم تولید و تولیدکننده 
ایرانی علیرغم همه ظرفیت های خود نادیده 
گرفته شود همان هفته های آغازین امضای 
توافق نامــه برجام بود که ســیل عظیمی از 
هیات های تجاری و اقتصادی خارجی روانه 
ایران شــدند و علیرغــم ملاقات هایی که با 
دولتمردان ایران داشتند، پای صحبت فعالان 
اقتصادی و تجار هم نشســتند و در نهایت، 
به دلیل ســاختار دولتی اقتصاد ایران، ترجیح 
دادند که طرف حســاب خود در قراردادهای 
بــزرگ را دولت بگذارند تا بلکه حرکتشــان 
در ایران حساب شــده تر و با حمایت بیشتری 
صورت گیرد. حتی در قراردادها و توافقاتی که 
میان بخش های خصوصی ایران با اروپایی ها 
وجود داشــت و بیشتر صنایع بزرگ را هدف 
گرفته بود هم، ردپایی از دولت و سازمان های 
توسعه ای بزرگ دیده می شد تا بلکه تضمینی 
برای طرف مقابل در اجرای قرارداد باشــد و 
این یعنی بخش خصوصی ایران هنوز هم از 
دید برخی از کشورهای طرف معامله، آنقدر 
بزرگ نیست که بتواند مستقیم در یک معامله 
بزرگ شــرکت کند؛ در حالیکه واقعیت آن 
اســت که در پیکر مهجورمانده اقتصاد ایران 
هنوز هم هستند مجموعه های توانمندی که 
کافی است به آنها فرصت داده شود تا مسیر 
خــود را به راحتی انتخاب کنند. حالا هم که 

قرار اســت دوباره توافقات جدیدی صورت 
گیرد و اقتصاد ایران دســتخوش یکســری 
تحولات مثبت و منفی گردد که در سایه آنها، 
شاید اوضاع اقتصادی بهتر شود؛ اما این بار به 
طور قطع کوله باری از تجربیات گذشته وجود 
دارد که در نهایت شرایط را می تواند به سمت 
بهبود حرکت دهد؛ هــر چند تفکر حاکم بر 
بسیاری از دولتمردان و نهادهای اقتصادی آن 
است که باید خود به صورت مستقیم، درگیر 
اجرای پروژه هایی شوند که در حاشیه توافقات 
تعریــف شــده و بخشــی از همکاری های 
مشترک برجام را در قبال همکاری هسته ای 
ایران با دنیا، به خود اختصاص می دهند. نکته 
مهمی که در این میان وجود دارد، آزادسازی 
منابع بلوکه شــده ایران است که به هر حال، 
می تواند برای دولت یک شــانس بزرگ در 
مدیریت اوضاع کنونی اقتصاد ایران باشــد، 
اما به همان اندازه، دغدغه و نگرانی فعالان 
اقتصادی به خصوص تولیدکنندگان را بیشتر 
خواهد کرد. در واقع، با توجه به اینکه برداشته 
شــدن تحریم ها با توجه به ســابقه ای که 
از دور قبلی توافقات و برجام وجود داشــت، 
عملًا منجر به آزادســازی منابع بلوکه شده 
به صورت نقدی و قابــل جابجایی نخواهد 
بود، این بیم وجــود دارد که بازهم در مقابل 
آزادسازی منابع بلوکه شده ایران، باز هم قرار 
بر این باشد که کالا به جای پول وارد کشور 
شــود و اینجا اســت که باز هم دغدغه ها و 
دلهره های مرتبط با آن در میان تولیدکنندگان 

به اوج می رسد به خصوص اینکه بسیاری از 
کشورهایی که منابع بلوکه شده ایران در آنها 
وجــود دارد، صرفاً حاضر بــه تهاتر این پول 
تولیدکنندگان  تولیــدی  مقابل کالاهای  در 
خود هســتند تا از این میــان، منفعتی هم 
برای اقتصاد خود حاصل کنند. این در حالی 
اســت که تجربه چنین اتفاقاتــی در مورد 
منابع بلوکه شــده ایران بــه وفور وجود دارد 
و برخی از کشــورهایی که منابع نفتی ایران 
سالهای سال در آنها بلوکه بود، حاضر نشدند 
که حتی تکنولوژی و دانش فنی یا ماشــین 
آلات روز تولیدی خود را به تولیدکنندگان و 
بخش های اقتصادی دولتی و خصوصی ایران 
بدهند؛ چراکه معتقد بودنــد ایران باید نفت 
بفروشــد و از منابع نفتی حاصل از آن، برای 
بخش های مختلف اقتصاد خود کالای تمام 
شده بخرد و فرصت را در اختیار کشورهایی 
بگذارد که با استفاده از آخرین تکنولوژی های 
روز دنیــا، اقدام به تولید محصولات نهایی و 
ساخته شــده می کنند که نمونه مشهور آن 
هم، موضوع خرید تکنولوژی تولید لاستیک 
اســت که برخی کشــورها، حاضر به ارائه 
ماشــین آلات و تکنولوژی های روز خود به 
تولیدکنندگان ایرانی نشدند و فقط تلاششان 
این بود که کالای ســاخته شــده خود را به 
ایرانی ها بفروشــند. پس اینجا است که اگر 
قرار است برجام دیگری اتفاق افتد و گشایش 
دیگری برای اقتصاد ایران ترسیم شود، این 
گشــایش باید با حداکثر دقت در چینش نوع 
توافقات و متن موافقتنامه هایی صورت گیرد 
که در آن، منافع تولید حداکثری تأمین شده 
و صرفاً در قبال آزادســازی منابع بلوکه شده 
ایران، تعهدی برای خرید و واردات کالاهایی 
داده نشود که اتفاقاً مشابه تولید آنها در کشور 
وجــود دارد. حالا گوی و میدان در دســت 
تیم مذاکره کننده هسته ای قرار دارد و چشم 
نگران تولیدکنندگان به متن موافقنامه هایی 
که امضا می شود تا بلکه یک بار برای همیشه 
دست از تکرار تجربیات تلخ گذشته برداشته 
شــود و کار به صورت اصولی و حرفه ای و با 
حفظ حداکثری منافع تولید و اشتغال کشور 

پیش رود.

تولید کنندگان نگران  واردات  بی رویه با آزادی دلارهای بلوکه شده هستند

بازگشت  پدرخوانده
سعیداشتیاقی

عضو اتاق بازرگانی ایران و چین
محبوبهفکری

روزنامه نگار

در ابتدای ماه جاری بود که جلســه ستاد 
تنظیم بازار به ریاســت معاون اول رییس 
جمهور برگزار و بــر ضرورت نظارت هر 
چه بیشــتر بر قیمت کالاهای اساسی در 
بازار و گســترش ســامانه های اینترنتی 
فروش با قیمت های مصوب تاکید شــد. 
محمد مخبــر، معاون اول رییس جمهور، 
در این جلسه با بیان اینکه فروش و توزیع 
اینترنتی کالاهای اساسی با قیمت مصوب 
افزایــش یابد، افزود: باید زنجیره تأمین و 
توزیع کالاهای اساســی از مبدأ کنترل و 
کالاها به وفور با قیمت مصوب در مراکز 
رسمی توزیع شود. وی در این جلسه که 
وزرای کشور، جهاد کشاورزی، دادگستری، 
صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی 
و اقتصاد و همچنین رییس شورای اطلاع 
رســانی دولت حضور داشتند، بر ضرورت 
برخورد بــا برخی نابســامانی ها در بازار 
کالاهای اساسی تاکید و گفت: باید زنجیره 
تأمین و توزیع کالاهای اساســی از مبدأ 
کنترل و کالاها به وفور با قیمت مصوب 
در مراکز رســمی توزیع شود. معاون اول 
رییس جمهور همچنین ارائه برخی اقلام 
ضروری مردم بصورت اینترنتی را اقدامی 
بسیار مناســب و ارزنده برای تنظیم بازار 
و موجب اطمینان خاطر مصرف کنندگان 
ارزیابی کرد و افــزود: باید ارائه کالاهای 
اساســی مردم با قیمت مصوب بصورت 
اینترنتی ادامه یابــد و در صورت امکان 
فروش و توزیع برخی کالاهای دیگر نیز 
به این سامانه اضافه شود. چند روز پس از 
آن، مســئولان وزارت جهاد کشاورزی از 
آغاز عرضه اینترنتی برنج، روغن و شکر 
در هفتــه جاری خبر دادند و اعلام کردند 
کــه از هفته آینده نیز عرضه برخی اقلام 

لبنی از طریق درگاه های اینترنتی میســر 
خواهد شد. به این ترتیب علاوه بر عرضه 
مرغ منجمد و تخم مرغ با قیمت مصوب، 
شکر، روغن و برنج از استان تهران کلید 
خورد. در همین ارتباط اســماعیل قادری 
فــر، مدیرعامل ســازمان مرکزی تعاون 
روستایی ایران، اظهار کرد: همراه با استان 
تهران در شــهرهای مشهد، شیراز و یزد، 
مرغ منجمد و تخم مرغ به شکل اینترنتی 
عرضه می شود. وی سامانته اینترنتی که 
عرضه کالای اساسی از طریق آن انجام 
می شــود را »ســامانه بازرگام« معرفی 
کــرد. قادری فر اطمینــان خاطر داد که 
برای جلوگیــری از هرگونه تضییع حق 
شــهروندان، نظارت کامل بر این سامانه 
از طریق ســازمان تعاونی روستایی انجام 
می شود. مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون 
روســتایی تصریح کرد: کالاهای اساسی 
که در این سامانه عرضه می شود در کمتر 
از 2۴ ســاعت با قیمت مصوب در اختیار 
شــهروندان قرار می گیرد و خرید از این 
سامانه هزینه ای بیش از نرخ مصوب برای 
شهروندان در بر ندارد. به گفته قادری فر 
محدودیتی برای عرضه در این ســامانه 
وجود ندارد، اما برای جلوگیری از احتکار 
و دلالی برای هرشــخص، محصولات را 
به میزان مصرف ســرانه سالانه در نظر 
گرفتیم و تمهیدات لازم برای جلوگیری 
از شکل گیری دلالی های جدید و احتکار 
از طریق این ســامانه در نظر گرفته شده 
اینترنتی  فروشــگاه های  از  اســت. وی 
توزیع  بــرای  زیرســاخت های لازم  که 
تراکنش های بالا را داشته باشند و بتوانند 
محصولات را در کمتر از 2۴ ســاعت در 
اختیار شــهروندان قرار بدهند خواست تا 
در فراخوان سازمان تعاونی روستایی برای 
عرضه اینترنتی محصولات شرکت کنند و 
هیچ محدودیتی در این زمینه وجود ندارد. 

قادری فــر با بیان اینکه هــدف از اجرای 
ایــن طرح، حذف واســطه ها و دلالان و 
همچنین عرضه مســتقیم محصولات و 
کالاهای اساســی به مردم اســت افزود: 
هیچ کمبودی در عرضه محصولات وجود 
ندارد و به صورت هوشــمند انبار عرضه 
عامل  مدیر  محصولات شارژ می شــود. 
سازمان تعاونی روستایی گفت که دولت 
تــلاش دارد از طریق عرضــه اینترنتی، 
مشــکلات همه مناطق کشور که عرضه 
محصولات اساسی در آنها با چالش مواجه 
است را برطرف کند. به نظر می رسد دولت 
سیزدهم فروش اینترنتی کالای اساسی را 
به عنوان یک راهــکار برای تنظیم بازار 
کالای اساسی در پیش گرفته است. البته 
فروش اینترنتی کالاهای اساسی پیش تر 
نیز انجام می شده، اما تفاوت در آن است 
کــه دولت عزم خود را جزم کرده که این 
کالاها بــا قیمت مصوب عرضه اینترنتی 
شود. حالا سؤال این است، آیا آنچنان که 
مســئولان دولتی عنوان کرده اند، عرضه 
اینترنتی می تواند بــه عنوان یک راهکار 
برای تنظیم بازار کالای اساسی و مقابله 
با گرانی مؤثر باشد؟ به اعتقاد کارشناسان 
ایــن روش نمی تواند منتج به تنظیم بازار 
و کنترل قیمت ها شــود، چرا که فروش 
اینترنتــی با محدویت های بســیار برای 
مصرف کننده همراه اســت، ضمن اینکه 
راه درست تنظیم بازار رفع مشکلات تولید 

و تقویت آن است.
تنظیم  �� بر  اساسی  اینترنتی کالاهای  فروش 

بازار مؤثر نیست
آرمین توحیدی، اســتاد دانشگاه و عضو 
شــورای راهبردی ترویج علم و فناوری 
پردیــس کشــاورزی و منابــع طبیعی 
دانشــگاه تهران، گفت فروش اینترنتی 
کالاهای اساســی در کلان نمی تواند بر 
تنظیم بازار ایــن کالاها و متعادل کردن 

قیمت ها در ســطح خرده فروشی ها مؤثر 
باشــد. وی تصریح کرد: محدودیت های 
این روش، مانع بزرگ تبدیل شــدن آن 
به یک سیاست اثر گذار در سطح کلان 
است. توحیدی با بیان اینکه دسترسی به 
اینترنت و فروشگاه های توزیع اینترنتی از 
است،  سیاستگذاری  این  محدودیت های 
اظهــار کرد: نیاز بــه برآوردهای پیچیده 
نیســت تا متوجه شــویم که چند درصد 
از مردم امکان ســفارش اینترنتی کالای 
اساســی خود و دریافت آن را درب منزل 
دارند تا به واســطه آن تنظیم قیمت در 
بازار اتفاق بیفتد. به گفته وی در مواردی 
که امکان دسترســی و دریافت اینترنتی 
کالا نیز وجود داشــته باشــد، اینکه چه 
کالایی عرضه اینترنتی می شــود، دارای 
اثرگذاری متفاوتی اســت. توحیدی تنها 
نکته مثبت توزیع اینترنتی کالای اساسی 
را کاهــش تعداد دلالان در بخش توزیع 
برخی کالاها عنوان کرد. وی تاکید دارد 
که اگر دولت به دنبال تنظیم بازار اســت 
باید مشکلات بخش تولید را مرتفع کند. 
توحیدی از مهمترین مشــکلات بخش 
تولید را تأمین نهادهای اولیه، قیمت های 
دســتوری و نبــود زنجیــره ارزش در 
کالاهای اساسی برشمرد. این کارشناس 
با بیان اینکه توزیع اینترنتی بیشتر با نگاه 
به مصرف کننده اســت، افزود: می توان 
با قطعیت گفــت دولت با توزیع اینترنتی 
برای تنظیم موقت بازار آن هم به صورت 
محدود در برخی از شــهرها بهره گرفته 
اســت و نگاه کلان در آن وجود ندارد.بر 
اساس این گزارش؛ به نظر می رسد توزیع 
اینترنتی نیز مانند بســیاری از راهکارها 
دولت ها، مسکن موقت برای آرام کردن 
التهاب در بخش بازار مصرف با چشــم 
بستن بر مشکلات حلقه اول این زنجیره 

یعنی تولید است.

فروشاینترنتیکالا؛راهیابیراهه؟
مشکلبازارکالاهایاساسیجایدیگریاست

سپیدهقاسمی
روزنامه نگار

زهراشکری
روزنامه نگار
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خبرخوان

حذفردیفشهرداریهادر
لایحهبودجه۱۴0۱

معاون برنامه ریزی، توسعه ســرمایه انسانی و امور 
شورای شــهرداری تهران گفت: حذف ردیف های 
شهرداری در بودجه کشور را پیگیری می کنیم و در 

این ارتباط جلساتی نیز برگزار شده است.
 لطــف الله فروزنده در حاشــیه بیســت و نهمین 
جلسه شورا درباره بودجه سال آینده کشور و حذف 
ردیف های بودجه شــهرداری ها افزود: شــهرداری 
تهران موضوعات شــورا و شــهرداری را پیگیری 

می کند. 
وی افزود: لایحه بودجه ســال 1۴01 شــهرداری 
تهران در زمان مقرر یعنی پایان دی ماه به شــورا 

تقدیم می شود.

ایجادشهرسلامتویژه
معتادانمتجاهر

رئیس پلیس پایتخت، با اشاره به اقدامات انجام شده 
برای تجهیز و گسترش مرکز نگهداری و درمان و 
کاهش آسیب های ماده 1۶ سروش و ایجاد »شهر 
ســلامت«، گفت: اقدامات لازم برای ایجاد »شهر 
سلامت« شروع شده و ما طرح کامل و هادی آن را 
ارائه داده ایم تا این شهرک 10 هزار نفری به همراه 
مراکزی در آن مثل مرکز تفریحی و ســرگرمی و 
ورزشی و... راه اندازی شود و افراد درگیر اعتیاد آرام 

آرام به جامعه و کار و زندگی باز گردند. 
ســردار حســین رحیمی اظهار کرد: اکثر قریب به 
اتفــاق خانواده این مددجویــان آنها را طرد و ترک 
کرده اند و حدود 50 تا ۶0 فرد در اینجا فاقد هویت 
هســتند که باید گام هایی برای اتصال این افراد به 

حانواده هایشان برداشته شود. 

وزیربهداشت:
ارز۴۲00تومانیداروحذفنمیشود

بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی در خصوص حذف ارز ۴ هزار و 200 تومانی 
دارو افزود: بارها در این خصوص اظهار نظر شــده 
است، ولی مجبوریم از ارز ترجیحی استفاده کنیم تا 

به مردم فشار نیاید. 
وی ادامــه داد: در این خصــوص تصمیم جدیدی 

گرفته نشده است.

فوت۱۲0معلمبراثرکرونا

»عبدالرضا فولادونــد« مدیرکل آموزش و پرورش 
شهر تهران درباره میزان ابتلا و میزان فوت معلمان 
در استان تهران به خاطر شیوع کرونا، بیان کرد: آمار 
معلمانی که از ابتدای کرونا تا امروز بر اثر کرونا فوت 

کرده اند حدود 120 نفر می شود. 
این آمار مربوط به دو ســال اخیر است و این نشان 
دهنده توان، ایثار و تلاش معلمان است که نگذاشتند 

آموزش تعطیل شود.

تهران
دهمینشهرآلودهجهانشد

بر اســاس رتبه بندی جهانی کیفیــت هوا، تهران 
دهمین شهر آلوده جهان شد. 

دهلی، چنجو و کراکو نیز به ترتیب ســه شهر آلوده 
جهان هستند.

الزاممدارسبرایحضورهفتهای
یکروزدانشآموزاندرکلاس

مدیرکل آموزش و پرورش شهر تهران با بیان اینکه 
آموزش حضوری الزامی اســت، در پاسخ به اینکه 
برخی مــدارس تنها یک یا دوســاعت در هفته را 
برای رفع اشــکال اختصاص داده اند، گفت: این کار 
غیرقانونی است و دانش آموز کمتر از یک روز نباید 
در مدرسه باشد. این الزام مختص همه مدارس است 

و تفاوتی ندارد.
عبدالرضا فولادوند با اشــاره بــه آموزش در دوران 
کرونا اظهار کرد: امســال بنا شد به مجوز ستادملی 
مقابلــه با کرونا آموزش های حضــوری به صورت 

تدریجی و آرام از سر گرفته شود. 
وی افزود: در همین راستا پروتکلهای بهداشتی ابلاغ 
شــد و مدارس با توجه به کسب آمادگی های لازم 
اقدام به دریافت مجوز از منطقه و بازگشایی کردند. 

وی افزود: دانش آموزان نباید برای یک ساعت تا 2 
ســاعت در هفته فقط به مدرسه بیایند؛ باید کلاس 
را با تناســبی که نســبت به مساحت کلاس بسته 
می شود و رعایت شــیوه نامه های بهداشتی تقسیم 
کنیم و دانش آموزان باید حداقل هفته ای یک روز را 

در مدرسه حضور داشته باشند.

یادداشت

امُیکرونازرگگردنبهبچهها
نزدیکتراست

حــدود 10 روزی هســت کــه در آفریقای جنوبی 
سویه یا گونه جدید کرونا به نام امُیکرون شناسایی 
شده. بلافاصله شرکت های هواپیمایی پروازها را به 
آفریقای جنوبی متوقف کردند و دنیا نگران گسترش 
این کرونای جدید شــده اســت. تعداد مبتلایان به 
کرونــا در آفریقای جنوبــی در این مدت از کمتر از 
500 نفر در روز، دیروز به بیش از 1۶ هزار نفر رسید. 
خوشــبختانه تعداد فوتی ها محدود و دیروز 21 نفر 
بــود. نکته مهم و کلیدی در امُیکرون این ذاســت 
که بیشتر بچه ها را هدف قرار داده. بچه هایی که یا 
واکســن نزدن یا فقط یک دوز زدن. البته بزرگترها 
را که هر دو دوز واکســن راهم زده اند، مبتلا کرده. 
این نوع از کرونا الحمدلله بیشتر علائم خفیف داره 
و کمتر به بستری شدن در بیمارستان منجر می شود 
ولی در عین حال دیروز اعلام شد کودکان زیر پنج 
سال هم در بیمارســتان بستری شده اند. سه نفر از 
فرزندان اعضای ســفارت هم هفته گذشــته مبتلا 
شــدند. به احتمال زیاد از مدرسه گرفته اند. خدا رو 
شکر مشکل تنفسی و درگیری ریه ندارند. امُیکرون 
فعلًا در بیشــتر از ۴0 کشــور جهان چرخیده و در 
همسایگی ایران هم مشــاهده شده است. سازمان 
جهانی بهداشــت گفته همه کشــورها باید آماده 
امُیکرون باشــند. پس لطفاً رعایــت پروتکل های 
بهداشــتی را جدی تر بگیریم بخصوص بخصوص 
مراقب کودکان و نوجوانــان و بویژه دانش آموزان 
عزیز که در ایران نیز برخی اخیراً در مدرسه حضور 
پیدا می کنند، باشیم. امُیکرون این بار از رگ گردن 

به بچه ها نزدیکتره.

راهاصلیانتقالایدز
درایران

می توان بیماری »اچ آی وی« را کنترل و از تبدیل آن 
به بیماری ایدز جلوگیری کرد، بیش از ۳۷ میلیون نفر 
در دنیا همراه بــا ویروس اچ آی وی زندگی می کنند 
و اگر مبتلایان تحت درمان قرار بگیرند می توان ادعا 
کرد که باید با بیماری ایــدز خداحافظی کنیم. وقتی 
بیماری به صورت منظم و مستمر دارو استفاده می کند 
و آزمایشــات لازم را انجام می دهد با بیماری مزمنی 
روبرو خواهیم بود که »اچ آی وی« خوانده می شــود 
و دیگر قرار نیست بیماری وارد مرحله ایدز شود. ایدز 
زمانی اتفاق می افتد که افــراد از بیماری خود اطلاع 
ندارند و یا اینکــه به دلایل مختلف، داروهای خود را 
قطع می کنند و بیماری پیشــرفت می کند. باید از این 
بــه بعد به جای ایدز از کلمه بیمــاری »اچ آی وی« 
اســتفاده کنیم. ادعای ما بر کنترل این بیماری است. 
روش هایی وجود دارد که بر اساس آن تخمین می زنیم 
چه تعداد بیمار در کشــور وجود دارند که باید با هدف 
درمان و مراقبت، شناسایی شــوند. بر اساس آخرین 
آمارتخمینــی، 5۴ هزار و 850 بیمار مبتلا به »اچ آی 
وی« در کشــور وجود دارند کــه 22 هزار و ۶8۴ نفر 
شناسایی شــده و شانس مراقبت دارند. تمامی تلاش 
ما در راستای شناسایی تمامی مبتلایان انجام می شود 
تا بتوانیم آنها را تحت مراقبــت و درمان قرار دهیم. 
ارائه خدمــات مراقبتی و درمانی به مبتلایان »اچ آی 
وی« در بیش از 200 مرکز مشــاوره ای بیماری های 
رفتاری انجام می شــود که حتــی در زندان ها هم به 
بیماران خدمات می دهند. بدیهی است که این اقدامات 
تحــت تأثیر کرونا قرار گرفته اما آنچه مشــکلات را 
بیشتر کرده عدم شناسایی بیماران جدید مبتلا به »اچ 
آی وی« اســت. در این دوره خدمات بیشتر بر کووید 
متمرکز بود ولی تمامی تلاش همکاران ما بر این بود 
که ارائه خدمات به مبتلایان اچ آی وی متوقف نشود. 
ما قطع خدمات درمانی نداشتیم حتی آمار مواردی که 
بار ویروسی کنترل شده داشتند بسیار خوب بوده است. 
حدود 5۷ درصد انتقال از طریق سرنگ و سوزن های 
آلوده به مواد مخدر بوده، انتقال از طریق روابط جنسی 
محافظت نشده نسبت به گذشته اندکی افزایش یافته 

و به حدود 2۴ درصد رسیده است.

گروه اجتماعی: آموزش حضوری دانش آموزان 
از نیمه آبان ماه آغاز شده است، اما خانواده ها 
نسبت به این شــیوه بازگشایی گلایه دارند 
و حضور دانش آمــوزان آن هم یک روز در 
هفته و در ساعات محدود را کافی نمی دانند. 
جریان آموزش حضوری دانش آموزان از 15 
آبان ماه آغاز شــده اســت، طبق گفته های 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش مدارس 
موظف به بازگشایی شــدند و باید براساس 
الگویی که توسط مدرسه طراحی شده است، 
دانش آموزان در کلاس های درس حضوری 
مشارکت داشته باشــند. با تعطیلی آموزش 
حضوری در دو سال گذشته و تکیه صرف به 
ارائه آموزش ها در فضای مجازی، هشدارهای 
جدی دربــاره افت تحصیلی و ترک تحصیل 
دانش آموزان از ســوی کارشناســان مطرح 
می شــود. علیرضا کمــره ای معاون آموزش 
متوســطه وزارت آموزش و پرورش در این 
باره بــه تســنیم، گفت: آمــوزش مجازی 
به شــدت کیفیت یادگیری را مورد آســیب 
قرار داده اســت و شاهد افت پنهان هستیم، 
یعنی دانش آموزان در کلاس مجازی حضور 
داشته و در امتحانات به شیوه مجازی شرکت 
کرده اند و جزو تارکین تحصیل نیستند حتی 
امتحانات مجازی  نمرات دانش آمــوزان در 
رشد داشته است و در برخی موارد، میانگین 
نمرات به طور غیرمنتظره ای رشد داشته است 
و در برخی دروس رشــد 5 تــا ۶ نمره ای را 
شاهد هســتیم اما براساس ارزیابی هایی که 
انجام دادیم، یادگیری محقق نشــده است، 
این موضوع را افت پنهان می دانیم و نگرانیم 
در آینده یادگیــری دانش آموزان تحت تأثیر 
قرار بگیرد و ترک تحصیل دامن زده شــود، 
به هرحال این شــرایط، آثار منفی خود را در 
ســال های آینده عیان تر به نمایش خواهد 
گذاشت. با توجه به افت محسوس یادگیری 
دانش آمــوزان در آموزش مجــازی، جریان 
آموزش حضــوری از نیمه آبان آغاز شــده 
اســت، اما خانواده ها نسبت به این سبک از 
بازگشایی گلایه دارند و حضور دانش آموزان 
آن هم یک روز در هفته به مدت ۴5 دقیقه یا 
نهایت دو ساعت را کافی نمی دانند. پرسش 
خانواده ها این است که با واگذاری برگزاری 
کلاس های حضوری به مدارس این موضوع 
در حداقلی تریــن وضعیت موجــود در حال 
اجراست و مشخص نیست اگر خانواده ای به 
این رویه اعتراض داشــته باشد باید به کدام 

بخش آن را گزارش دهــد. در گفت وگویی 
که با تعدادی از خانواده ها داشــتیم، بیشــتر 
آنها نگــران افت تحصیلــی فرزند خود در 
جریان آموزش مجازی هستند و حتی برخی 
به دلیل اینکه معلم صرفاً به ارسال وُیس اکتفا 
می کند و دانش آموز متوجه دروس نمی شود، 
به دنبال صفحات آموزشــی در اینســتاگرام 
هستند تا با استفاده از فیلم های آموزشی که 
برخی معلمان منتشر کرده اند، افت یادگیری 

فرزند خود را جبران کنند!
آموزش حضوری تعطیل شد ��

پدر علی که فرزندش در پایه چهارم ابتدایی 
درس می خواند و از هفته نخست آذر، دو روز 
در هفته و هر بار به مدت یک ســاعت و ۴5 
دقیقه به کلاس حضوری می رود، می گوید: 
فرزندم در آموزش مجازی به شدت دچار افت 
یادگیری شده اســت و عملًا متوجه دروس 
نمی شــود حتی اهمیتی هم به کلاس های 
مجازی نمی دهد. امیدوار بودیم با حضور در 
کلاس درس، وضعیت بهتر شود اما مدرسه 
اعــلام کرد فقط دو روز در هفته آن هم یک 
ســاعت و ۴5 دقیقه آموزش حضوری دارند. 
او ادامه می دهد: دو جلسه آموزش حضوری 
برگزار شد که در کمال تعجب مدرسه اعلام 
کرد »به دلیل اعتراض برخی مادران نســبت 
بــه حضور دانش آمــوزان در مدرســه فعلًا 
آمــوزش حضوری تعطیل اســت، فقط رفع 
اشکال خواهیم داشــت که زمان حضور هر 
دانش آموز را اطلاع رسانی خواهیم کرد.«، آیا 
صرفاً به دلیل اعتراض برخی مادران که اتفاقاً 
پایه درسی فرزندشــان قوی است و توانایی 
مالــی گرفتن معلم خصوصــی را دارند باید 
همین ســاعات محدود آموزش حضوری را 

هم تعطیل کرد؟ تکلیف خانواده هایی مانند ما 
که تمایل دارند فرزندشان به کلاس حضوری 
بیاید، چه می شود؟ آیا حقوق ما اهمیتی ندارد! 
مگر نمی گویند آمــوزش حضوری اختیاری 
است، والدینی که نگران هستند فرزند خود را 
به مدرسه نفرستند. پدر دیگری که فرزندش 
در پایه هشــتم تحصیــل می کند، می گوید: 
هنوز مدرســه برای آغــاز آموزش حضوری 
اطلاع رســانی نکرده اســت، بارها پیگیری 
کردیــم امــا می گویند اطــلاع می دهیم تا 
دانش آموزان هفته ای یک بار به مدرسه بیایند؛ 
تصور کنید اگر پســرم بخواهد هفته ای یک 
روز به مدرســه برود برای درسی مانند عربی 
نهایت در ماه یک بار بتواند از کلاس حضوری 
استفاده کند؛ این چه سبک بازگشایی است؟! 
به نظر می رسد بیشــتر به دنبال رفع تکلیف 

هستند تا بگویند مدارس حضوری شد.
فقط رفع تکلیف ��

آقــای کاکاوند دبیــر ریاضی بــا تأکید بر 
اینکه آموزش حضوری یک ضرورت است 
اما شــرایط نیز مهم اســت چون در برخی 
کلاس های درس جمعیت دانش آموزان زیاد 
اســت اما اگر جمعیت کلاس درس پایین 
باشد برای دروســی مانند ریاضی، شیمی، 
فیزیک و زیست حتماً باید آموزش حضوری 
داشت، معتقد است: این که گروه بندی کنیم و 
دانش آموزان در گروه های مختلف بیایند هر 
دانش آموز نهایت در ماه یک بار به مدرســه 
بیاید، عملًا فایده ای ندارد و صرفاً برای این 
است که گفته شود، مدارس حضوری شد! اگر 
قرار است آموزش ها حضوری شود مدارس را 
کامل بازگشــایی کنند و اگر برای سلامتی 
دانش آموزان مضر است همان روش مجازی 

را ادامه بدهند اما در هر شرایطی برای درسی 
مانند ریاضی به رفع اشــکال حضوری نیاز 
است، بیشترین ضربه تعطیلی مدارس متوجه 
یادگیری دانش آموزان است که بعدها تبعات 

منفی آن را مشاهده خواهیم کرد.
حرکت تدریجی است ��

سعید ربوشه معاون آموزش ابتدایی آموزش 
و پرورش شــهر تهران دربــاره اینکه »چرا 
ساعات آموزش حضوری تا این حد محدود 
اســت و صرفاً بــرای رفع اشــکال برگزار 
می شــود؟« گفت: طراحی ســاعات حضور 
دانش آموزان به مدارس تفویض شده است 
تا با توجه به اقتضائات و شــرایط مدرسه از 
یک تــا چند روز آموزش حضوری داشــته 
باشــند؛ یک مدرســه ممکن است کلاس 
بیشتر و تهویه مناســبتری در اختیار داشته 
باشد بنابراین آموزش حضوری را در روزهای 
بیشتری برگزار می کند. وی افزود: بعد از 1.5 
ســال تعطیلی آموزش حضوری باید کار را 
به تدریج آغاز کنیم و اگر یک باره به ســمت 
بازگشایی مدارس برویم ممکن است دیگر 
همین ساعات محدود را هم در اختیار نداشته 
باشیم. ربوشه گفت: باید کمک کنیم تا روند 
تدریجــی آموزش حضوری شــکل بگیرد، 
مدارس تمرین کنند و اشکالات کار مشخص 
شود؛ حرکت آرام و تدریجی بهتر از آن است 
که یک باره آمــوزش حضوری را آغاز کنیم 
و بعد از مدتی بگوینــد »پیک جدید کرونا 
شکل گرفته است، مدارس را تعطیل کنید.« 
معاون آموزش ابتدایــی آموزش و پرورش 
شــهر تهران متذکر شد: مدارس اگر شرایط 
لازم را داشته باشند می توانند روز و ساعات 
آموزش حضوری را افزایش دهند و طراحی 
الگوی آموزش حضوری به مدرسه تفویض 
شده است، در شورای مدرسه انجمن اولیا و 
مربیان حضور دارد که می توانند نسبت به کم 
بودن زمان آموزش حضوری اعتراض کنند 
همچنین حضور دانش آمــوزان در مدارس 

کاملًا اختیاری است.
افزایش چشمگیر شکایت از »مدارس« ��

این در حالی اســت که روز گذشــته وزارت 
بهداشــت هم اعــلام کرد؛ عــدم رعایت 
بهداشت و نبود تهویه مناسب در کلاس های 
درس مــدارس، بیشــترین شــکایت های 
بهداشتی خانواده های دانش آموزان را طی 
سوم تا دهم آذر ماه 1۴00 به خود اختصاص 

داده اند.

شیوه بازگشایی مدارس صدای اعتراض خانواده ها را در آورد

آموزش حضوری در بن بست!

تکرارتلخمهاجرتپزشکانازایران
پزشکان ایرانی در امارات با حقوق ۳۵۰ میلیون تومان جذب می شوند

مهاجرت پزشکان؛  گروه اجتماعی: 
از جمله موضوعات مهمی است که 
در سالهای اخیر بکرات نسبت به آن 
هشــدار داده شده است. موضوعی 
که باردیگر رییس ســازمان نظام 
پزشکی مشــهد به آن اشاره کرده 
و گفته؛ در شرایط کنونی مهاجرت 
پزشکان از مشــهد و سایر مناطق 
کشور نگران کننده شده است و این 
پدیده آسیبهای زیادی به سلامت 
مردم و جامعه پزشکی وارد می کند. 
علیرضا صداقت افزود: برای تربیت 
هر پزشک و عضو جامعه پزشکی 
ماننــد دندانپزشــک و داروســاز 
هزینه های هنگفتی می شــود و با 
مهاجرت پزشکان، این سرمایه های 

مهم نیروی انسانی هدر می رود.
وی اضافه کرد: ســال گذشته سه 
هزار پزشــک از کشــور مهاجرت 
کرده اند که این میزان چندین برابر 
سالهای پیش بوده است و بخشی از 
آنها ساکن مشهد و خراسان رضوی 

بوده اند.
رییــس ســازمان نظام پزشــکی 
مشــهد گفت: از سوی دیگر برخی 
از پزشــکانی که مهاجرت کرده و 
کشــور را ترک می کننــد به دلیل 
قبول نشــدن مدرکشان در کشور 
مقصد، حتی به شــغل پزشــکی 
خــود ادامه نمی دهند و به کارهای 

دیگری روی می آورند.
صداقت با بیــان این که مهاجرت 
افزود:  پزشکان علل متعددی دارد 
یکــی از علل مهاجرت پزشــکان 
پایین بــودن تعرفه های پزشــکی 
اســت و به طور یقین عوامل مهم 

اجتماعــی دیگــری در این زمینه 
دخالــت دارند که پزشــک مجبور 
می شــود برای داشتن زندگی بهتر 

وطنش را ترک کند.
وی ادامــه داد: برخی از نمایندگان 
مجلس در پاســخ به این موضوع 
به فکــر افزایــش ظرفیت جذب 
در  هســتند  پزشکی  دانشــجوی 
حالی که این راه حل کارشناســی 
و منطقی نیست و آنها در حقیقت 
صورت مســاله را پاک می کنند و 
می گویند بگذارید بروند و جایگزین 
خواهند شــد و افزایــش ظرفیت 
پزشــکان راهکار کمبود پزشــک 
است در حالی که کشور ما کمبودی 

به این لحاظ ندارد.
او اضافه کرد: حذف رابطه مالی بین 
پزشــک و بیمار از طریق پوشش 
فراگیر بیمه ها، اعمال تعرفه صحیح 
خدمــات پزشــکی، نظــام ارجاع 
پزشــکی و نظارت های پزشکی از 
جمله مهمترین راهکارهای ارتقای 
سلامت و رضایت پزشکان و مردم 

در جامعه است.
این در حالی اســت که سخنگوی 
کمیســیون بهداشــت و درمــان 
ماهی  گفت:  بــاره  دراین  مجلس 
۳50 میلیــون تومان امــارات به 
پزشــکان ایرانی پیشنهاد می دهد 
تا قطب سلامت در منطقه شوند و 
پزشکان را از ایران تأمین می کنند 
و بــدون امتحان زبــان بچه های 
پرستاری و پزشکی ایرانی را جذب 

می کنند.
شــیخی بیان کرد: کرامت انسانی 
اهمیــت دارد و ما نــگاه بیرونی و 

درونی سیستمی داریم و ما پزشکان 
همان قدر که نگران جامعه پزشکی 
هســتیم نگران مردم هستیم و در 
خانواده بیمار داریم و خانواده ما هم 
وقتی در مطب پزشکان می نشینند 
نگاه دیگری به ویزیت پزشــکان 
دارند و همه پزشــکان مانند همه 

نیستند.
وی ادامــه داد: ما هنــوز در برخی 
تخصص ها مشکل داریم و وزارت 
بهداشــت برخی تخصص ها را به 
رسمیت نمی شناسد و این در حالی 
اســت که امارات با زندگی لوکس 
و ماشــین لندکروز به من پیشنهاد 
دادند که یک کلینیک در تخصص 
خــودم راه اندازی کنم و من، چون 
فرزند شــهید هســتم در مملکت 
خودم مانده ام، اما بروید ببینید چند 
نفر از رتبه های زیر 100 پزشــکی 

هم دوره های من در ایران ماندند.
اما چندی پیش هم رئیس سازمان 
نظام پزشکی از صدور ماهانه ۳00 
گواهی مرتبط با مهاجرت بخشی از 

نیروهای کادر درمان خبر داد.
رئیــس زاده درباره دلایل مهاجرت 
پزشکان از کشور، توضیحاتی داد. 
به گفته او، فاکتورهای زیادی برای 
این  دارد.  وجود  پزشکان  مهاجرت 
افراد که اغلب پزشــکان عمومی 
تحصیل  ادامــه  امکان  هســتند، 
و گرفتــن تخصــص را ندارند. از 
از  ســوی دیگــر دوران رزیدنتی 
نظر فشــار کاری و معیشتی دشوار 
شده، تعرفه های درمانی غیرواقعی 
است و انگیزه ای برای فعالیت آنها 
وجود ندارد و شــرایط فعالیت شان 

کم شده اســت. به گفته او، شرایط 
اقتصادی برای فعالیت یک پزشک 
عمومی در کشــور، مهیا نیست و 
نظام سلامت نتوانسته این افراد را 
در قالب پزشک خانواده و سیستم 

ارجاع به کار گیرد.
به هرحال بررسی ها نشان می دهد 
بین 10 تا 15 هزار پزشک بیکارند 
یا شــغل طبابت را رهــا کرده اند. 
درآمد یک  پزشــکان می گوینــد 
میانگین 8  به طور  پزشک عمومی 
میلیون تومان در ماه است، اگر این 
پزشــک بتواند در مطب شخصی 
خود فعالیت داشته و مراجعانی هم 
داشته باشد، میزان درآمد ماهانه اش 
به حدود 20 میلیون تومان می رسد 
و اگــر وارد حوزه هــای دیگر مثل 
انجام کارهای زیبایی بدون جراحی، 
ماننــد تزریــق ژل و بوتاکس و... 
شود، درآمدش در ماه به حدود 80 
اما به گفته  میلیون تومان می رسد. 
یک مقام مســئول که نخواســت 
نامش در گــزارش بیاید، این گونه 
اقدامات موردپســند تمام پزشکان 
نیســت؛ به همین دلیل بیشتر آنها 
در همان مرحلــه درآمد 8 میلیون 

تومانــی می ماننــد. در این میان 
نظام پزشکی  ســازمان  سخنگوی 
به تمــام این موارد، ســاعت های 
طولانی کشیک، شیفت های شبانه 
ســنگین، نبود تناسب میان درآمد 
با میزان تلاش پزشــکان را اضافه 
می کند. به گفتــه او، معیار قضاوت 
مردم از شــرایط معیشــتی رشته 
پزشکی تنها برای حدود ۷ درصد از 
جامعه پزشکی است؛ درحالی که ۹۳ 
درصد از این قاعده مستثنی هستند.

براســاس آمار پزشــکان عمومی 
بالاتریــن میزان مهاجــرت را در 
میان سایر گروه های پزشکی دارند. 
پزشکی  گروه  کم درآمدترین  آن ها 
هســتند. گفته می شود کشورهای 
استرالیا و  آلمان،  انگلستان،  کانادا، 
نیوزیلند، دانمارک، سوئد و نروژ در 
کنار کشورهای حاشیه خلیج فارس، 
از پرطرفدارتریــن کشــورها برای 
مهاجرت پزشکان به شمار می روند. 
به اســتناد اطلاعات منتشر شده از 
میزان درآمد این کشــورها، برای 
نمونه، کمترین حقوق سالانه برای 
یک پزشک در سال های اولیه کار 

در کانادا، 12۴ هزار دلار است.

مهدیآقاجعفری
سفیر ایران در آفریقای جنوبی

کتایونطایری
مشاور درمان »اچ آی وی«
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حوادث

خبرخوان

نجاتزنانازتهخط

یک کار آفرین گفت: بنــده یک کارگاه تولید لباس 
کار دارم که آن را حدود ۶، ۷ ســال است راه اندازی 
کرده ام و هدف از راه اندازی این کارگاه، کارآفرینی، 
توانمندسازی و اشــتغال خانم هایی است که از دام 
اعتیاد نجات پیدا کرده اند.کارآفرینی یکی از واژه های 
پررنگ در روزگار ما است. با وجود آنکه ۳00 سال از 
قدمت این واژه و مفهوم پنهان در ورای آن می گذرد، 
هنوز هم تازه نفس است و مسیری طولانی در پیش رو 
دارد. تبدیل شدن به یک کارآفرین موفق، به معنای 
تغییر ماهیت دادن از یک تماشاگر به یک پرسشگر 
اســت. منظــور از کارآفرینی چیســت؟در نگاه اول 
می توان کارآفرینی را این گونه تعریف کرد: »تلاش 
برای راه اندازی یک کسب و کار که در آن کارآفرین 
با هدف به دســت آوردن ســود از نهایت امکانات 
پیرامــون خود مانند تخصص، ایده یا هنر اســتفاده 
می کند.« در تعریف تخصصی تــر نه فقط کارهای 
فیزیکی بلکه راه اندازی کسب وکارهای آنلاین را نیز 
می توان در زمــره کارآفرینی گنجاند.محمد بهرامی، 
یک کار آفرین موفق اســت که با ایجاد یک کارگاه 
تولید لباس کار اقدام به کارگیری زنان رها شــده از 
دام اعتیاد کرده است.بهرامی گفت: بنده این کارگاه 
را حدود ۶، ۷ ســال است راه اندازی کرده ام و هدف 
از راه اندازی این کارگاه، کارآفرینی، توانمندســازی 
و اشــتغال خانم هایی اســت که از دام اعتیاد نجات 
پیــدا کرده اند. در حال حاضر در ایــن کارگاه حدود 
12، 1۳ نفر مشغول به کار هستند.وی با بیان اینکه 
بنده در اینجا مســئول و سرپرست کارگاه هستم که 
کارهای بازاریابی و تأمین مــواد اولیه و تعمیرات را 
انجام می دهم، گفت: ما در اینجا تولید و دوخت لباس 
کار را بــه این بانوان آموزش می دهیم. کســانی که 
از ابتــدا می آیند کاری بلد نیســتند و کاملًا در اینجا 
آموزش می بیننــد. آن ها بعد از یک مدت کار کردن 
در کارگاه مــا یک چرخ کار حرفه ای شــده که هم 
می توانند در بریون از مجموعه ما کار خوبی پیدا کنند 
و هم می توانند به فعالیتشــان در کنار ما ادامه دهند.

این کارآفرین افزود: شــرکت هایی که می خواهند در 
این کار خیر سهیم باشند می توانند سفارشات لباس 
کار مجموعه خود را به ما بدهند و مطمئن باشند که 

با بهترین کیفیت جنس را دریافت می کنند.
آموزش مهارت زندگی به زنان آسیب دیده ��

سمیه صدری، مسئول کارگاه توانمندسازی موسسه 
نور سپید هدایت گفت: ما در اینجا خانم های بهبود 
یافته از اعتیــاد را آموزش خیاطــی و مهارت های 
زندگی می دهیم. در ایــن کارگاه تولید صفر تا صد 
لباس کار را به این خانم ها آموزش می دهیم. مردم 
هم با ســفارش کار به ما و همچنینن با کمک های 
نقدی و غیر نقدی می توانند در جهت حمایت از این 
زنان اقدام کنند.وی افــزود: اگر بتوانیم این کارگاه 
را همیشــه باز نگه داریم و همیشه کار داشته باشیم 
بچه ها بیکار نمی مانند. تا وقتی هم که بیکار نباشند 
فکرشان به ســمت مواد نمی رود. درآمد این بانوان 
بسته به حجم کارشان از ۳00، ۴00 تومان گرفته تا 

۳، ۴ میلیون تومان است.
درآمد 4 میلیونی برای زنان نجات یافته از اعتیاد ��

یکی از بانــوان رها یافته از دام اعتیــاد که در این 
مجموعه فعالیت دارد گفت: من چندین سال مصرف 
کننده مواد بودم و الان حدود یک ســال است که 
بهبود یافته هســتم. حدود سه سال است که در این 
مجموعــه فعالیت می کنم. خیاطــی را در اینجا یاد 
گرفتم، حدود ۳ الی ۴ میلیون تومان حقوق دریافت 

می کنم و پس انداز هم دارم.

خبرخوان

ورشکستگیکشاورزانآمارتکدیگری
راافزایشمیدهد

طییکماه10درصدفقربیشترشد

یک پژوهشــگر اجتماعی و جمعیت شــناس در 
رابطه با افزایش تکدی گری گفت: ورشکســتگی 
کشاورزان سبب فقیر شدن این دسته از افراد شده 
و آنها این روزها به فکر مهاجرت اجباری به تهران، 
گیلان یا خارج از کشــور اند! این روزها مشــکل 
کم آبی در کشور ســبب ورشکستگی بسیاری از 
کشاورزان شــده و در برخی استان ها نیز به دنبال 
این اتفاق با اعتراض کشــاورزان ورشکتسه مواجه 
هستیم. مسئله مهم این اســت که کمبود آب به 
طور مستقیم بر معیشت و اقتصاد مردم ارتباط دارد. 
یعنی تا زمانی که مشکل آب حل نشود، کشاورزان 
بیکار بوده و شغل جایگزینی هم ندارند! محمدرضا 
محبوب فر، پژوهشگر اجتماعی و جمعیت شناس 
با بیان اینکه بحث کشــاورزی و بی آبی منجر به 
محرومیت شده است گفت: اعتراض کشاورزان در 
این روزها درست است که ریشه در بی آبی دارد اما 
در اصل این اعتراض ها بخاطر معیشت است. الان 
طبقه فرودست جامعه محسوب می شوند که چندین 
پله زیر خط فقر هستند. وی با اشاره به اینکه فقر 
و محرومیت مادر سایر آسیب های اجتماعی است 
گفت: طلاق، اعتیاد و خودکشی و سایر آسیب های 
اجتماعی میان کشاورزان افزایش پیدا کرده است. 
وضعیت کشــاورزان به گونه ای شده است که در 
همین ایامی که اعتراضات شــکل گرفت، خیرین 
برای امــرار معاش به آنها کمــک می کردند.این 
پژوهشگر اجتماعی و جمعیت شناس با بیان اینکه 
از یــک طرف کرونا و از طرفــی هم تحریم ها به 
مردم فشار اقتصادی وارد می کند، افزود: در دوران 
کرونا و دو سه سال اخیر، آمار تکدی گری در ایران 
قطعاً دچار افزایش شده است. الان پدیده ای تحت 
عنوان سقوط افراد متوسط داخل طبقه فرودست و 
محروم جامعه وجود دارد که مبنی بر آن میلیون ها 
خانواده فقیر و تهی دســت داریم. در عرض یک 
ماه، 10 درصد فقر افزایش پیدا کرده اســت، حالا 
در دوران کرونا این افزایــش فقر چه میزان بوده 
است! محبوب فر با اشــاره به اینکه مشکل آب و 
منابع طبیعی و خدمات و امکانات سبب مهاجرت 
اجباری افراد شده است، عنوان کرد: الان مهاجرت 
اجباری در کشــور به راه افتاده و مقصد مهاجرین، 
تهران و استان های شــمالی کشور نظیر؛ گیلان 
است. در گذشــته مهاجرت ها به این گونه بود که 
از روستاها به شهرهای بزرگ مهاجرت می کردند. 
اما الان از شــهرها به تهران می آیند به حدی که 
اســتاندار تهران می گوید پایتخــت ظرفیت ندارد. 
برای جلوگیری از مهاجرت باید مشــکل آب حل 
شود، آب تبدیل به مشکلات معیشتی شده است. 

رئیس انجمــن علمی مددکاری اجتماعی 
ایران بــا بیان اینکه می توان با مشــاوره 
دادن بخشی از روحیه آسیب دیده کودکان 
کار را ترمیــم کرد، گفت:، اما تا زمانی که 
خانواده هایشــان برای تهیه مایحتاج خود 
نیازمند هستند و مشکلات زیرساختی رفع 
نشده است، مشــاور و مددکار نمی توانند 
نقش موثری را در زندگــی این کودکان 

ایفا کنند.
مصطفــی اقلیما، رئیــس انجمن علمی 
مددکاری اجتماعی ایران با تاکید براینکه 
برای کودکان کار و خیابانی فضایی برای 
مشــاوره و مددکاری وجــود دارد  گفت: 
متاســفانه اغلب کودکان کار به ســبب 
مشــکل در خانــواده به خیابان کشــیده 
می شوند، چراکه اغلب آنان یا خانواده خود 
را از دست داده اند یا خانواده شان در زندان 
هســتند و برخی نیز پدرانشان دچار اعتیاد 
هستند یا نتوانسته اند برای خود شغل پیدا 

کنند.
وی افــزود: تعداد این کــودکان در ایران 
کم نیســت و بیش هفت میلیون کودک 
کار در ایران وجــود دارد؛ تعداد کودکانی 
کــه در پایتخت و درمعابــر کار می کنند، 
در مقابل تعداد کــودکان کار در کارگاه ها 
و کارخانه های شهرســتان ها کم اســت، 
چراکه این کودکان در مقابل مبلغ کمتری 
حاضر به فعالیت می شوند، از این رو اغلب 
کارفرمایان با حضورشان موافقت می کنند.

رئیس انجمــن علمی مددکاری اجتماعی 
ایران با بیان اینکه می توان با مشاوره دادن 
بخشی از روحیه آسیب دیده این کودکان 
را ترمیم کرد، عنوان کرد: اما تا زمانی که 
این خانواده ها برای تهیــه مایحتاج خود 
نیازمند هستند، مشاور و مددکار نمی توانند 
نقش پررنگ و موثــری را در زندگی این 

کودکان ایفا کنند.
اقلیما با تاکید براینکه متاســفانه برخی از 
مــددکاران متخصص این حوزه نیســتند 
و رشــته تخصصی و تحصیلی آن ها غیر 
مرتبط اســت، گفت: مددکاران می توانند 
علل و عوامل را بررســی کننــد، اما این 
زیرساخت ها  باید  سازمان ها هســتند که 
را فراهم کنند تا شــاهد چنین آسیب های 

اجتماعی نباشیم.
وی با اشاره به کاهش حضور خیران در این 
عرصه، اظهار کرد: امروزه حتی خیران نیز 
کمک نمی کنند و ناامید شده اند؛ متاسفانه 
برای درمــان، تهیه خوراک و پوشــاک 
نیز کمک ها نســبت به گذشــته کاهش 
چشمگیری داشته و شرایط سخت تر شده 

است.
رئیس انجمــن علمی مددکاری اجتماعی 
ایران نبود کودک کار در کشور را منوط به 
رفع مشکلات اقتصادی خانواده ها خواند و 
گفت: زمانی که اگر هر خانواده چهارنفره 
ســه وعده غذایی خود را فقــط به تخم 
مرغ اختصــاص دهد، معادل دو میلیون و 
800 هزارتومــان هزینه وعده های غذایی 

ماهانه شان می شود، چطور می توان انتظار 
داشت که کودکان وارد بازار کار نشوند.

اقلیما ادامه داد: متاسفانه یکی از مسئولان 
اســتان تهران اعلام کرده بــود کودکان 
کار روزانــه تــا یک میلیــون تومان هم 
درآمد دارند، این درحالی اســت که برخی 
مســئولان و مدیــران تــا 100 میلیون 
تومان نیز درآمد کســب می کنند و به این 
نمی اندیشــند که ۹۹ درصد این کودکان 
نانی برای خوردن ندارند و مجبور به انجام 

چنین اموری هستند.
وی بــا بیــان اینکه حــدود ۷0 درصد از 
تحصیلکرده ها بیکار هســتند، اظهار کرد: 
با این شــرایط نمی توان توقع داشت که 
کودکان این افراد به آرزو های خود برسند 

و به دنبال کسب درآمد نروند.
اقلیما عــدم حضور متخصصان مددکاری 
در بیمارستان را آســیب زا خواند و گفت: 
متاســفانه در بیمارســتان ها هــم بایــد 
متخصص مددکاری حضور داشته باشد، اما 
فقط یک اتاق را به نام مددکار بازگشایی 
می کنند و دیگر متخصصــان حوزه های 

پزشکی در اتاق ساکن می شوند.
رئیس انجمــن علمی مددکاری اجتماعی 
ایران خاطرنشان کرد: متاسفانه در مراکز 
از مددکاران تخصصی استفاده نمی شود، با 
این حال مسئولان نیز باید مساله کودکان 
کار را جدی بگیرند و تا زمانی که کار های 
زیرســاختی رفع نشــود، معضلی به نام 

کودکان کار را شاهد هستیم.

رئیس انجمن علمی مددکاری اجتماعی ایران بیان کرد

وجود بیش از هفت میلیون کودک کار در کشور

آگهی تغییرات شرکت پترو آرو آرین شرکت با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت 472876 و شناسه ملی 14004953519 به 
استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ 
1400/08/26 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : اعضای هیات مدیره 
برای مدت نامحدود بشرح ذیل انتخاب شدند : اقای امیر دوست 
محمدی ک م4569377262 به ســمت رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل و اقای علی دوست محمدی ک م4569248284 به 
ســمت نائب رئیس هیات مدیره و خانم دل آرا دوست محمدی 

ک م 0440872375 به سمت عضو هیات مدیره 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1237062( 

 آگهی تغییرات شرکت کوئین پاک شرکت با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت 340874 و شناســه ملی 10103877736 
به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مــورخ 1400/08/08 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : آقای پیمان هاشــمی بشماره ملی 
0069619263 به ســمت مدیرعامل و رئیــس هیئت مدیره 
آقای روزبه استیفائی بشــماره ملی 0078205001 به سمت 
عضــو و نائب رئیس هیئت مدیره تعیین شــدند. کلیه اســناد 
و اوراق بهادار شــرکت از قبیل چک، ســفته، بــروات و عقود 
اســلامی با امضاء منفرد مدیر عامل با مهر شرکت معتبر و نافذ 

می باشــد. در خصوص چک تا ســقف دو میلیارد ریال، امضای 
مدیر حسابداری شرکت، خانم ســمیه قلیزاده سربند )بشماره 
ملی 0080763057( به همراه مهر شــرکت نیز معتبر است. 
برخی از اوراق تعهد آور شرکت، شامل صورتجلسات اداره کار 
و کلیه مراجع حل اختلاف کارگری، مراجع تشــخیص مالیاتی 
اعم از هرگونه هیاتهای تشــخیص و رســیدگی و تجدید نظر 
و همچنین ســازمان تامین اجتماعی، با حضور و امضای منفرد 
هر یک از اعضــای هیئت مدیره و یا حضــور و امضای منفرد 
مشــاور مالی شــرکت، آقای حسن طهماســبی بشماره ملی 
0072910291 و یا حضور و امضای منفرد مدیر حســابداری 
شرکت خانم ســمیه قلیزاده بشماره ملی 0080763057 و در 
هر حال با مهر شرکت معتبر می باشد. در خصوص قراردادهای 
فروش یا هرگونه تعهدات شــرکت به مشتریانش، امضای دو 
نفر از اعضای هیئت مدیره، بهمراه مهر شــرکت، لازمه اعتبار 
این گونه تعهدات یا قراردادهاســت و در غیاب یکی از اعضای 
هیات مدیره، امضای عضو حاضر هیات مدیره به همراه امضای 
مدیر حســابداری شرکت، خانم سمیه قلیزاده سربند، به همراه 
مهر شرکت معتبر اســت. امضای مدیر حسابداری شرکت در 
ذیل هرگونه نامه، درخواســت، فرمهــای بانکی یا معرفی نامه 
خطاب به کلیه شــعب بانک ملی ایران و بانک پاســارگارد، به 
نمایندگی از شــرکت مورد تائید و نافذ اســت. اختیارات ذیل 

از ســوی هیئت مدیره به مدیر عامل تفویض شــد: حضور در 
مرافعات، چه شــرکت مدعی باشد و چه مدعی علیه، در تمامی 
مراجــع قابل تصور و در تمامی مراحل و با تمامی اختیارات اعم 
از رجوع به محاکم و دادگاه هــای صالحه ابتدائی، تجدید نظر، 
شوراهای حل اختلاف، اســتیناف، دیوان عالی کشور یا دیوان 
عدالت اداری و محاکم داوری، مراجعه به یا شرکت در جلسات 
کارشناس رســمی، انتخاب وکیل دادگستری و وکیل در توکیل، 
دادن اختیارات لازم به وکیل و عــزل آن، قطع و فصل دعاوی 
با صلح و ســازش یا اســترداد دعاوی به نیابت و نمایندگی از 
هیئت مدیره و انجاک امور اداری و ارائه هرگونه تعهد به ادارات 
ادارات ذیربط و کارگزاری های  گمرک، سازمان بورس، تمامی 

رسمی. 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1237063( 

 آگهی تغییرات شــرکت تولیدی سیم مهار با مسئولیت محدود 
به شــماره ثبت 121361 و شناســه ملی 10101648797 
به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
مــورخ 1400/06/23 تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد : آقایان 
احســان کلاه دوز0060880767 به سمت عضوهیئت مدیره 
و مدیرعامــل و آقای علی کلاه دوز0043090524 به ســمت 

رئیس هیئــت مدیره برای مدت نامحدودانتخاب شــدند کلیه 
اوراق واسنادبهاداروتعهدآورشــرکت ازقبیل چک سفته بروات 
قراردادها عقوداسلامی اوراق عادی واداری با امضای مدیرعامل 

به تنهایی همراه با مهر شرکت معتبر می باشد 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1237064( 

 آگهی تغییرات شرکت تولیدی سیم مهار با مسئولیت محدود به 
شماره ثبت 121361 و شناسه ملی 10101648797 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1400/06/23 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : احسان کلاه دوز0060880767 
با پرداخت مبلغ 496250000ریال به صندوق شــرکت میزان 
ســهم الشــرکه خودرا به مبلغ497500000ریــال افزایش 
داد. درنتیجه ســرمایه شــرکت ازمبلــغ 3750000ریال به 
و مــاده مربوطه  یافت  افزایــش  مبلــغ 500000000ریال 
دراساسنامه اصلاح گردید. لیست شرکا : آقای احسان کلاه دوز 
0060880767 دارنده مبلغ 497500000ریال سهم الشرکه 
آقای علی کلاه دوز 0043090524دارنده مبلغ2500000ریال 

سهم الشرکه 
ســازمان ثبت اســنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری تهران )1237065( 

زوجهایعرببرایرحماجارهایبهایرانمیآیند

رحماجارهای80میلیونتومان

رحم اجاره ای نسبت به دو سال گذشته که نزدیک 20 میلیون 
تومان بود افزایش چهار برابری داشته است و به 80 میلیون 
تومان رســیده اســت. امروز تهران، مشهد، اصفهان، شیراز، 
تبریز بیشترین آمار فرزندآوری از طریق رحم اجاره ای را دارند.

کاهش فرزندآوری مسئله ای است که در ایران و جهان تبدیل 
به یک بحران شــده و هرچه پیش می رویم شــرایط نسبت 
به قبل وخیم تر می شــود. در این میان بر خلاف بســیاری 
از خانواده که نمی خواهد بچه دار شــوند هستند کسانی که 
توانایی فرزند آوری را ندارند که این مســئله دلایل متعددی 
دارد. اما حال چند سالی اســت که راهکاری برای بعضی از 
زوج های نابارور به نام رحم اجاره ای پیشــنهاد می شود. رحم 
اجــاره ای یا جایگزین یکی از انواع روش های کمک باروری 
است. در این روش جنین ۹ ماه بارداری را درون رحم شخص 
ســومی سپری می کند در حالی که جنین ژن هایش را از پدر 
و مادر اصلی خود دریافت کرده اســت. اســپرم و تخمک از 
زوجین دریافت و به وسیله یکی از روش های کمک باروری 
مثل آی وی اف جنین ایجاد می شــود و جنین ایجاد شده در 
رحم شخص دیگری قرار می گیرد. شخص سوم که جنین در 
رحم او قرار داده می شــود وظیفه دارد دوران نه ماه بارداری 
را طی کند و لازم است تمامی مراقبت هایی که جهت حفظ 
ســلامتی جنین نیاز است انجام دهد و در نهایت پس از تولد 
نوزاد آن را تحویل خانواده اصلی خود دهد. غلامی مشــاور 
اهدای رحم اجاره ای، درباره این مسئله که رحم اجاره ای یعنی 

چــه و چه وضعیتی در ایران دارد گفت: رحم اجاره ای یا رحم 
جایگزین یعنی این که یک زن به دلایل متعدد که پزشــک 
آن را تشــخیص می دهد، نتواند انتقــال جنین انجام را دهد 
فلذا رحم جایگزین برای او انتخاب می شود. هر زن نیز باز با 
تشخیص پزشک اگر بارداری طبیعی داشته باشد می تواند هر 
تعدادی که بخواهد رحــم خود را در اختیار زوج ها قرار دهد. 
البته این مســئله وجود دارد که باید ۶ ماه از اجاره دادن رحم 
بگذرد تا فرد بتواند دوباره این کار را انجام دهد. این مشــاور 
اهدای رحم اجــاره ای در ادامه درباره افراد اجاره دهنده رحم 
اظهار کرد: امروز در بیشــتر استان های کشور می توان زنان 
اجاره دهنده رحم را پیدا کرد و این افراد بیشتر کسانی هستند 
که نیاز شدید مالی دارند. برای ثواب، تنها از هزار زن یک نفر 
حاضر می شود که رحم خود را اجاره دهد. غلامی تاکید کرد: 
زنان اتباع نیز رحم خــود را اجاره می دهند اما از نظر قانونی 
تنها برای اتباع می توانند این کار را انجام دهند. او در پاســخ 
به این ســؤال که چقدر اجاره رحم در سال های اخیر افزایش 
داشته است خاطر نشان کرد: سال های گذشته رحم اجاره ای 
نقش یک تابو را داشــته و از وجهه خوبی برخوردار نبود اما 
هم اکنون شــرایط تغییر کرده است چراکه هستند زنانی که 
بــه صورت مادرزادی رحم ندارند یا از رحم ضعیفی برخوردار 
هســتند فلذا بحث رحم اجاره ای و فرزند دار شدن برای این 

افراد گرچه هزینه های بالایی دارد اما شیرین است.
استان هایی که بیشترین رحم اجاره را دارند ��

این مشــاور اهدای رحم اجاره ای افزود: امروز تهران، مشهد، 
اصفهان، شیراز، تبریز بیشترین آمار فرزندآوری از طریق رحم 
اجاره ای را دارند همچنین در استان هایی که مراکز ناباروری 

دارند نیز این عمل انجام می شود. البته آماری از فرزند آوری 
از طریق رحم اجاره ای موجود نیســت اما هم اکنون با توجه 
به افزایش مشکلات اقتصادی تعداد افرادی که رحم اجاره ای 
در اختیار افراد می گذارند افزایش داشته است البته هنوز تعداد 
متقاضیان بیشــتر است. غلامی با بیان اینکه اجاره رحم زیر 
نظر وکلا انجام می شود و همه چیز به صورت قانونی در اسناد 
رسمی ثبت می شود خاطر نشان کرد: پرداخت هزینه، تحویل 
نوزاد و حتی کفالت نــوزاد بعد از فوت والدین نیز به صورت 

رسمی مشخص می شود.
افزایش چهار برابری قیمت رحم اجاره ای در دو سال گذشته ��

او درباره نرخ رحم اجاره ای گفت: متاسفانه رحم اجاره ای نسبت 
به دو سال گذشته که نزدیک 20 میلیون تومان بود افزایش 
چهار برابری داشته است و به 80 میلیون تومان رسیده است 
و ما نیز هر مبلغی که زوجین راضی باشند را دریافت می کنیم. 
البته مشاورهایی که برای زوج های عرب رحم اجاره ای پیدا 
می کنند مبلغ زیادی را دریافت می کنند. این مشــاور در امر 
اجاره رحم در پایان مدعی شد: این موضوع باب شده است که 
مترجمین زبان عربی در مراکز باروری فعال شده اند و کارشان 
این اســت که زوج های عرب را می پذیرند. این مشاورین بر 
اساس شنیده ها برای مرتبط کردن زنان با خانواده های عرب 
بالا ده میلیون تومان دریافت می کنند. همچنین هزینه رحم 

اجاره ای برای عرب ها از 150 میلیون تومان شروع می شود.
گفتنی اســت، یکــی دیگر از مرتبــط کننده های رحم های 
اجاره ای بــا زوج های جــوان درباره قیمت رحــم اجاره ای 
می گوید: قیمــت از 80 میلیون برجی دو میلیون تومان آغاز 

می شود و کم تر از این قیمت را دیگر نمی توانید پیدا بکنید.

علیچاهه
روزنامه نگار
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سلامت

خبرخوان

آیاازهرسهایرانی،یکنفر
دچاراختلالاتروانیاست؟

یک آسیب شناس اجتماعی با اشاره به آمار اعلام 
شده توسط یکی از مسئولان مبنی بر اینکه از هر 
سه شهروند ایرانی، یک نفر دچار اختلالات روانی 
اســت، گفت: اعلام آمارهای گوناگون از سوی 
برخی کارشناسان و مسئولان سازمان های دولتی 
و خصوصی باید براســاس منطق آماری و اصول 
عقلانی و اجتماعی باشد، در غیر این صورت سبب 

اغتشاش فکری و اضطراب اجتماعی می شود.
علیرضا زالی رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی پیش بینی کرد که از هر ســه شهروند 
ایرانی، یک نفر دچار اختلالات روانی باشد. مجید 
ابهری، آسیب شــناس و رفتارشــناس اجتماعی، 
نســبت به این آمار واکنش نشــان داد و با تاکید 
براینکه اعلام آمارهای گوناگون از ســوی برخی 
کارشناســان و مسئولان ســازمان های دولتی و 
خصوصی باید براســاس منطق آماری و اصول 
عقلانی و اجتماعی باشد گفت: اگر خلاف این امر 
باشد سبب اغتشاش فکری و اضطراب اجتماعی 

می شود.
وی با اشــاره به آمار اعلام شده از سوی رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی، اظهار 
کرد: به عنوان کســی که ۴0 سال از جوانی خود 
را صرف پژوهش و امور میدانی مســائل آسیب 
شناسی اجتماعی کرده ام، برایم این سؤال مطرح 
می شود که آمار اعلام شده چگونه به دست آمده 
اســت، الگوی آمارها از کدام شهرها و استان ها 
گرفته شده اســت یا چگونگی وضعیت سنجش 

آن ها مشخص است؟
این آســیب شــناس ادامه داد: باید به این نکته 
توجه داشت که هر آماری را نمی توان به وضوح 
در جامعه اعلام کرد و ابتدا باید از روان شناســان، 
آسیب شناسان و رفتارشناسان اجتماعی نظرخواهی 
کرد، سپس روش های آمارگیری تعیین و معرفی 
شود که پس از این مراحل می توان بر آمارهای به 

دست آمده تکیه و اعتماد کرد.
ابهری اعلام این آمار را شــوک فکری بزرگی به 
جامعــه خواند و گفت: چراکه اگر از هر ســه نفر 
یک نفر مبتلا به بیماری های روانی باشــد، یعنی 
یک سوم جامعه دچار اختلالات عصبی و رفتاری 
هســتند، بنابراین درمان اینگونه افــراد پس از 
غربالگری اساسی ترین و واجب ترین حرکت برای 

دولت و سازمان های مرتبط و متولی است.
وی افزود: ســازمان نظام روان شناســی، مرکز 
مشاوره جهاد سازندگی و سایر ارگان ها و نهادها 
بایــد در این زمینه مداخله کنند و این مســئول 
محترم باید اعلام کند آمارها را چگونه به دســت 
آورده و کدام اســتان ها را مورد ارزیابی قرار داده 

است؟
این آسیب شــناس ادامه داد: اساسی ترین سؤال 
این اســت که منظور از بیماری های روانی کدام 
یک از بیماری ها اســت؟ باید به طور مشــخص 
تعیین شود نوع بیماری پرخاشگری، فوبیا، پدوفیلیا 

یا سایر بیماری ها است.
ابهری وســواس را یکی از انــواع بیماری های 
عصبی و روانی برشــمرد و گفت: ابتلا و درمان 
آن با تنش هــای روحی و عصبــی تفاوت های 
بســیاری دارد، همچنین پدوفیلیا و پرخاشگری 
نیز با ســایر بیماری ها متفاوت اســت، بنابراین 
ضرورت دارد که نوع آن مشــخص شود و درجه 
شدت آن بیماری هایی که گزارش شده است، به 
وضوح اعلام شود؛ مثلًا فردی که با خود صحبت 
می کند دچار بیماری اعصاب و روان اســت، اما 
نمی توان آن را با فردی که جنون خودکشی دارد 
یکسان دانســت. وی تاکید کرد: بنابراین در این 
گونه پژوهش ها که با ســلامت روان و بهداشت 
روحی و عصبی جامعه ارتباط مســتقیم دارد، باید 
نوع بیماری، شدت و ضعف آن و طیف سنی آن ها 
کاملًا مشــخص و بررسی شود چند درصد از این 
جمعیت زیر 18 سال و چه تعداد بالای سن قانونی 
است، چراکه نحوه درمان هریک از آنان متفاوت 
است. آسیب شناس و رفتارشناس اجتماعی با بیان 
اینکه لازم اســت پیش از اعلام اینگونه آمارها و 
تهیه اخبار برای دشــمنان نظــام و مردم، ابتدا با 
کارشناسان و صاحب نظران علمی و دانشگاهی 
مشورت و ســپس اعلام شود، گفت: تهیه غذای 
خبری برای معاندان بسیار ساده است، اما عواقب 

بعدی آن را باید در نظر داشت.

خبرخوان

غذاهاییکهبرایدوریاز
آلزایمربایدازرژیمغذاییخود

حذفکنید
هیراد شفیعی

داشــتن رژیم غذایی مناســب می تواند به بهبود 
عملکرد مغز و سلامت قلب کمک کند. به گزارش 
Express، جایگزیــن کــردن غذاهای چرب با 
غلات سبوس دار و ســبزیجات می تواند به تداوم 
حس ســلامتی تان کمک کند. اما توجیه علمی 

پشت این قضیه چیست؟
در انگلســتان از هر ۶ نفر یک نفر به زوال عقل 
مبتلاســت. هم اکنون 850 هزار نفر در انگلیس 
از زوال عقل رنج می برند. دلایل انواع زوال عقل 
می تواند پیچیده باشد. سن رایج ترین عامل خطر 
)risk factor( برای زوال عقل است و این یعنی 
خطر ابتلا به زوال عقل در افراد با بالا رفتن سن 
افزایــش می یابد. انتخاب های مربوط به ســبک 
زندگی نظری رژیم غذایی نیز بر روی احتمال ابتلا 

به زوال عقل تأثیر می گذارند.
آلزایمر رایج ترین شــکل زوال عقل است. آلزایمر 
توســط اشَــکال غیرعادی پروتئین در مغز ایجاد 
می شــود. برخی پروتئین ها که آمیلوئید نام دارند 
پیرامون ســلول های مغز جــرم ایجاد می کنند و 
برخی دیگر به نام تائو باعث در هم پیچیده شدن 

سلول های مغز می شوند.
با درگیر شــدن بیشتر و بیشتر ســلول های مغز، 
ناقلان عصبی ـ مواد شــیمیایی که پیام ها را بین 
سلول های مغز حمل می کنند ـ کاهش می یابند و 

این به کارکرد کلی مغز آسیب می رساند.
یکی از اولیــن ناحیه هایی که تحــت تأثیر قرار 
می گیرد، خاطرات فرد است، به همین خاطر افراد 
مبتلا به آلزایمر ســردرگم و فراموشــکار به نظر 

می رسند.
هم اکنون 850 هزار نفر در انگلیس به زوال عقل 

مبتلا هستند
چه غذاهایی می توانند در زوال عقل دخیل باشند؟

یافته ها به این نتیجه رســیده اند که رژیم غذایی 
MIND شــروع زوال عقل را به تأخیر می اندازد. 
رژیم غذایی MIND آموزه هــای دو رژیم غذایی 
محبوب را با هم ترکیب می کند: رژیم مدیترانه ای 
و رژیم رویکردهای تغذیه ای برای توقف فشــار 
خــون )DASH(. این دو ســعی در این دارند که 
فشــار خون و خطر بیماری قلبی را کاهش داده و 

شروع زوال عقل را به تأخیر بیاندازند.
غذای سرخ کرده

سعی کنید غذای سرخ شده در روغن فراوان را با 
غذاهای ســبوس دار و خانگی جایگزین کنید. در 
صورت نیاز به سرخ کردن چیزی، از روغنی مثل 

روغن زیتون استفاده کنید.
پنیر

پیشنهاد رژیم غذایی MIND استفاده از پنیر کمتر 
از یک بار در هفته است. همچنان می توانید از پنیر 
لذت ببرید ولی بهتر است فقط برای مناسبت های 

خاص از آن استفاده کنید.
کره حیوانی و گیاهی

ســعی کنید کره دریافتی خود را به کمتر از یک 
 ،MIND قاشق در روز محدود کنید. بر طبق رژیم
روغن زیتون گزینهٔ بهتری اســت. محدود کردن 
گوشت قرمز و شیرینی جاتی نظیر کیک و بستنی 

نیز بخش مهمی از این رژیم غذایی است.
برای زوال عقل درمانــی وجود ندارد و همچنین 
بعد از ظهور علائمش هیچ کاری برای بازگشــت 
به عقب نمی توان انجــام داد. با این وجود برخی 
رژیم های غذایی برای محافظت در برابر آسیب به 
سلول های مغزی که در اثر آلزایمر اتفاق می افتد، 
وجود دارد. رژیم های غذایی که تعداد پروتئین های 
محافظ ســلول های مغز را افزایــش می دهند و 
همچنین رژیم هایی که التهاب ناشی از آلزایمر را 

کاهش می دهند باعث کارآیی مغز می شوند.
انجمن آلزایمر می گوید که رژیم غذایی مدیترانه ای 
)که مبنای رژیم MIND اســت( به تداوم عملکرد 
عالــی مغز کمک می کند. 8 غــذای اصلی رژیم 
مدیترانه ای عبارتند از: سبزیجات، انواع توت، انواع 
مغز، روغن زیتون، غلات سبوس دار، ماهی، لوبیا 

و گوشت مرغ.

اگر دچار آبریزش بینی هستید، احتمالًا 
علت آن رینیت است. رینیت به التهاب 
مجراهای بینی گفته می شود که اغلب 
با گرفتگی بینی، آبریزش بینی، عطسه، 
تحریک شــدن گلو، سرفه و احساس 

خستگی، همراه است.
در ادامــه با علل آبریزش بینی و نحوهٔ 

رفع آن آشنا خواهیم شد.
رینیــت دو نوع اســت: آلرژیک و غیر 
آلرژیک. رینیــت آلرژیک بر اثر آلرژی 
به وجود می آید. فردی که آلرژی دارد، 
ماده ای شــیمیایی به نام هیستامین در 
بدن او ترشح می شود که باعث افزایش 
فعالیت غدد مخاطی می شود، امری که 

به آبریزش بینی می انجامد.
یک شــکل رایــج رینیــت آلرژیک، 
از  ناشــی  محیطــی  آلرژی هــای 

محرک هایی است همچون:
گردهٔ درخت ها

چمن ها و علف ها
کپک

مایت های گرد و غبار
شورهٔ حیوانات خانگی

رینیت غیر آلرژیک با ترشح هیستامین 
همــراه نیســت. وقتی آلــرژی دلیل 
آبریزش بینی تان نباشد، علتش رینیت 
غیر آلرژیک است. در این حالت عوامل 
زیادی هم وجود دارد که باعث آبریزش 

بینی می شود، از جمله:
ویروس های سرماخوردگی و آنفلوانزا

تغییرات سریع دمایی

احساساتی همچون ناراحتی شدید
هورمون ها

محرک هایی همچون بو و دود
شما باید بدانید علت آبریزش بینی تان 
کدام نوع رینیت اســت چون آن است 
کــه در نهایت راه درمانــش را تعیین 

می کند.
رفع آبریزش بینی

اگر بــه رینیت آلرژیک دچار باشــید، 
بهترین راه برای کاهش علائم، پایین 

آوردن سطح هیستامین در بدن است.
اینجا است که داروهای آنتی هیستامین 
بــه کار می آیــد. اما از مصــرف آنتی 
هیســتامین های مســکن – کــه در 
مســکن های چند کاره وجــود دارد – 
خودداری کنید چون می توانند عوارض 
جانبی داشته باشند، همچون: خشکی 
دهان، احتباس ادرار و در بعضی موارد، 

نقص حافظه.
بــا این حال اگر بــه نوعی رینیت غیر 
آلرژیــک دچار هســتید، به خصوص 

اگر به ســرماخوردگی یا آنفلوانزا مبتلا 
شده اید، این روش ها را امتحان کنید:

فین کنید: اما همزمان از هر دو سوراخ 
بینی فین نکنید چون فشار ناشی از این 
کار باعث می شود مخاط بینی به جای 

تخلیه، به داخل سینوس ها برود.
آب زیاد بنوشــید: این کار به مرطوب 
ماندن بافت بینی کمک می کند، امری 
که می توانــد باعث رفع گرفتگی بینی 

شود.
از بخور اســتفاده کنید: گرچه دستگاه 
بخــور می تواند آلرژی های ناشــی از 
مایت های گرد و غبار و کپک ها را که 
در فضاهای بسته رخ می دهند، تشدید 
ســازد، اما خشکی زیاد هوای اتاق هم 
را تحریک  بینــی  می تواند مجراهای 
کند. هدف از این کار نگه داشتن نسبت 
رطوبــت هوای خانه در حــدود ۴0 تا 
50 درصد اســت. رطوبت بیش از این، 
محیطی برای رشــد مایت های گرد و 

غبار و کپک ها فراهم می کند.

یک پارچهٔ گرم و خیس بگذارید: چند 
بار در روز یک پارچهٔ گرم و خیس روی 
صورت خــود بگذارید چــون این کار 
می تواند به تســکین سینوس ها کمک 
کند که احتمالًا به دلیل خشــکی هوا 

تحریک شده اند.
بینی خود را با محلول نمکی شستشو 
دهید: شستشوی داخل بینی با محلول 
نمکی باعث از میان رفتن عوامل آلرژی 
زا، ویروس ها و باکتری های درون بینی 
می شود و به پاک شدن مخاط محبوس 

شده هم کمک می کند.
ســرتان را بالا بگذارید: ســعی کنید 
هنگام خواب ســرتان را در یک ارتفاع 
بالاتر بگذارید و از چســب های بینی 
استفاده کنید. بالا نگه داشتن سر باعث 
تخلیهٔ بهتر مجراهای بینی می شــود 
و چســب های بینی با عریض کردن 
مجراهای بینی فضای بیشــتری برای 
تخلیــه و رفع گرفتگــی بینی فراهم 

می کنند.
از دکونژســتانت هــا اســتفاده کنید: 
دکونژســتانت هــا )ضد احتقــان ها( 
مجراهــای بینی را خشــک و التهاب 
آن هــا را برطرف می کنند. اما افراط در 
اســتفاده از آن ها می تواند باعث لرز و 
افزایش فشــار خون شــود. پزشکان 
توصیه می کننــد بیشــتر از ۳ روز از 

دکونژستانت ها استفاده نشود.
اگــر رینیت تــان – آلرژیــک یا غیر 
آلرژیک – مزمن شود، این امر می تواند 
خطر ابتلا بــه عفونــت باکتریایی را 
افزایش دهــد. در اینصــورت باید به 
پزشــک مراجعه کنید تا برایتان آنتی 

بیوتیک تجویز کند.

چند راهکار برای رفع آبریزش بینی

رینیت چیست؟

دبیر انجمن متخصصین عفونی کشــور به بیان توضیحاتی در خصوص اومیکرون و 
کودکان پرداخت. آمیتیس رمضانی در پاســخ به این ســؤال که آیا اومیکرون برای 
کودکان خطرناک تر از ســویه های قبلی است؟ گفت: فعلًا نمی توان در این باره اظهار 
نظر کرد، اما به طور کلی در خصوص ویروس دلتا هم شاهد این موضوع بودیم که به 
نسبت به سویه های قبلی بیشتر کودکان را درگیر می کند و در حال حاضر نمی توانیم 
در خصــوص اومیکرون این موضوع را مطرح کنیم و باید منتظر بمانیم چه اتفاقی رخ 
می دهد. وی ضمن اشاره به اینکه اگر شاهد این امر هستیم که در کشورهای آفریقایی 
کودکان بیشتر دچار این سویه شدند دلیلش این است که آن ها هنوز واکسینه نشده اند، 
ادامه داد: افراد مسن در این کشورها واکسینه شده اند و در نتیجه بیشتر موارد ابتلا به 
اومیکرون را جوانان تشکیل می دهند و شاید دلیل این مسئله هم که شدت بزور علائم 
در این سویه کمتر بوده گرفتاری بیشتر گروه های سنی پایین به آن است. دبیر انجمن 
متخصصین عفونی کشــور با بیان اینکه در سایر کشورها ابتلا به سویه اومیکرون به 
صورت موردی گزارش شده است، افزود: به همین دلیل خیلی نمی توانیم در این باره 
اظهــار نظر کنیم و باید یافته های کشــورهای آفریقایی در این خصوص و همچنین 
اطلاعاتی که در آینده در مورد این سویه به دست می آوریم را مورد بررسی قرار دهیم 
و به ویژه باید بررســی های ژنتیکی صورت گیرد تا به نتایجی در این باره دست یابیم 
و به طور کلی به نظر می رســد که برای مقابله با اومیکرون علاوه بر تزریق دز سوم 

به افراد بالای ۶0 سال نیاز به انجام این اقدام در گروه های سنی پایین تر هم باشد.

بسیاری از ما به خاطر اینکه صبح به سراغ ته ماندهٔ پیتزای روز قبل رفته ایم احساس گناه 
کرده ایم اما این شاید بدترین انتخابی نباشد که می توانیم برای صبحانهٔ خود داشته باشیم. 
به گفتهٔ متخصصان تغذیه خوردن پیتزا برای صبحانه بهتر از بعضی غلات صبحانهٔ قند 
دار اســت. مسلمّ است که پیتزا نمی تواند جایگزین مواد غذایی سالم برای صبحانه شود 
اما برای هر خوراکی مملوء از قندی می تواند جایگزین قابل قبولی محســوب شود. به 
گفتهٔ متخصصان تغذیه، پیتزا می تواند انتخاب متعادل تری برای صبحانه در مقایســه با 
بسیاری از غلات صبحانهٔ مملوء از قند باشد. یک قاچ پیتزای پنیری ساده حاوی ترکیب 
متعادلی از کربوهیدرات ها، پروتئین و چربی است. اما یک کاسه غلات صبحانهٔ قند دار 
همراه با شیر کم چرب، قند و کربوهیدرات بسیار زیادی دارد. کارشناسان تأکید دارند که 
پیتزا لزوماً برای ما مفید نیست اما اغلب غلات صبحانهٔ موجود در بازار وضعیت بدتری 
دارنــد. غلات صبحانه ارزش غذایی اندکــی دارد. پیتزا به عنوان یک صبحانهٔ هر روزه 
توصیه نمی شــود و باید از خوردن غلات صبحانه خودداری شود. به گفتهٔ متخصصان، 
مــا باید تمرکز خود را بر روی ترکیب متعادلی از کربوهیدرات های با فیبر بالا، پروتئین 
بدون چربی و چربی های سالم بگذاریم تا طی صبح سیر بمانیم. کارشناسان می گویند 
بهترین کار این است که دربارهٔ چیزی که می خوریم فکر کنیم و سعی کنیم انتخاب های 
سالم تری برای وعده های غذایی روزانهٔ خود داشته باشیم. به گقتهٔ کارشناسان، ما باید به 
مواد درون غذای خود آگاه تر باشیم و صبحانهٔ متعادلی بخوریم که پروتئین زیادی داشته 
و کربوهیدرات ناشی از قندهای افزودنی و سرخ کردنی ها در آن به کمترین میزان باشد.

آیااومیکرون،کودککشُاست؟پیتزاصبحانهسالمتریاستتاغلاتصبحانه!

شنیدنصدایمادردردنوزاداننارسراکاهشمیدهد
از قرار معلوم شــنیدن صدای مادر درد نوزادان نارس را حین 
اقدامات پزشــکی کمتر می کند. این چیزی است که محققان 
می گویند. نوزادانی که خیلــی زودتر از موعد به دنیا می آیند 
اغلب مدتی در بخش مراقبت های ویژه نگهداری می شــوند 
و ممکن است لازم باشــد اقدامات پزشکی ای بر روی آن ها 
صورت گیرد. این وضعیت می تواند به معنای جدایی طولانی 
مدت نوزادان از والدین خود هم باشد. حالا محققان می گویند 
پی برده انــد صدای مادر از قرار معلوم دردی که نوزادان حین 
اقدامات پزشــکی تجربه می کنند را کاهــش می دهد. دکتر 
مانوئلا فلیپا، از دانشگاه ژنوِ  سوئیس و از مؤلفان این پژوهش 
می گوید این مطالعه ممکن اســت هم به پدر و مادرها کمک 
کنــد – با تأکیدی که بر نقش مهمی که آن ها می توانند طی 
دورهٔ نگهداری از نوزاد در بخش مراقبت ویژه داشــته باشند 
– و هم برای نوزادان مفید باشــد. او می گوید آن ها به دنبال 
روش هــای غیر دارویی برای کاهــش درد در نوزادان نارس 
هستند و از سویی دیگر، شواهد و مدارک فزاینده ای وجود دارد 
که نشان می دهد ارتباط نوزادان نارس با پدر و مادر به دلایل 
متعددی از جمله ایجاد علاقه و دلبستگی می تواند مهم باشد. 

به گفتهٔ فلیپا، این گروه تحقیقاتی تمرکز خود را بر روی صدا 
گذاشتند چون همیشه برای والدین ممکن نیست که در بخش 
مراقبت های ویژه نوزاد خود را در آغوش گیرند و این در حالی 
اســت که صدا می تواند ابزار قدرتمندی برای انتقال احساس 
باشــد. آن ها صدای مادران را به طور خاص مورد بررسی قرار 
دادند چرا که نوزادان قبل از متولد شدن هم آن را در رحم مادر 
شنیده اند. اما فلیپا می گوید منظور این نیست که صدای پدران 
نمی تواند اثر مشابهی داشته باشد. به گفتهٔ او این تیم تحقیقاتی 

قصد دارد تأثیرات صدای پدران را هم مورد مطالعه قرار دهد. 
فلیپا و همکارانش واکنش نوزادان را در سه موقعیت مختلف 
مورد بررسی قرار دادند: صحبت کردن مادر، آواز خواندن مادر و 
عدم حضور مادر. آن ها در هر موقعیتی میزان دردی که نوزادان 
متحمل می شدند را با توجه به حالت های چهره، ضربان قلب 
و سطح اکسیژن آن ها اندازه گیری می کردند. نتایج از کاهش 
درد نوزادان هنگام صحبت کردن مادران حکایت داشــت.به 
علاوه محققان پی بردند صــدای صحبت کردن مادر باعث 
افزایش قابل توجه سطح اکســی توسین در نمونه های بزاق 
نوزادان می شــد. اکسی توسین در ایجاد علاقه و دلبستگی و 
حساسیت مادرانه نقش دارد و می تواند درد را نیز کاهش دهد.

محققان پی بردند صــدای آوازخوانی مادران به اندازهٔ صدای 
صحبت کــردن آن ها در کاهش درد مؤثر نبود. فلیپا می گوید 
این امر می تواند نمایانگر محدودیت های موجود در ســاختار، 
کلمات، بلندی، گام صدا و ملودی آهنگ ها و لالایی ها باشد.به 
گفتهٔ فلیپا پیام کلیدی این تحقیق، اهمیت زیاد حضور والدین 
در دورهٔ مراقبت ویژه از نوزادان نارس و همینطور موقعیت های 

دشواری همچون انجام اقدامات دردناک پزشکی است.

گلریزبرهمند
روزنامه نگار

۲۵درصدازمردانبالای۱8
سالدخانیاتمصرفمیکنند

رئیس اداره کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام کرد که 
25 درصد مردان بالای 18 سال دخانیات مصرف می کنند.

ولی زاده، رئیس اداره کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام 
کــرد: در حال حاضر 25 درصد از مردان بالای 18 ســال 
مصرف کننده انواع محصولات دخانی و 1۴ درصد از مردان 

بالای 18 سال مصرف کننده ماده مضر سیگار هستند.
بر اســاس آخرین مطالعات انجام شده، گزارش ها حاکی از 
آن اســت که سالیانه 55 میلیارد نخ در کشور تولید و میزان 

بیشتری نیز به کشور قاچاق می شود.
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خبرخوان

نخستینمسافراستارشیپبا
فضاپیمایسایوزبهایستگاهفضایی

بینالمللیسفرکرد

یوساکو میزاوا که در انتظار ساخت استارشیپ، موشک 
غول پیکر اســپیس ایکــس و پرواز بــا آن به دور ماه 
است، اکنون با فضاپیمای سایوز نخستین تجربه سفر 

فضایی اش را رقم زده است.
یوســاکو میزاوا، میلیاردر ژاپنی و غول خرده فروشــی 
پوشــاک، امروز چهارشــنبه برای اقامتی 12 روزه به 
ایستگاه فضایی بین المللی رســید. او تازه ترین مسافر 
خصوصی به آزمایشــگاه مداری در سالی است که در 
آن گردشــگران فضایی بیش از هر زمان دیگر پایشان 

به فضا باز شد.
اینترنتی  بنیان گــذار زورو، خرده فروشــی  میزاوا، 
پوشــاک ژاپنی، در ساعت 11:08 به وقت ایران به 
همراه یوزو هیرانو، دســتیار تولیدی که سفر او را 
مســتند خواهد کرد، سوار بر موشک روسی سایوز 
از پایگاه فضایــی بایکونور در قزاقســتان پرتاب 
شد. الکساندر میســورکین، کیهان نورد روس نیز 
گردشگران فضایی را همراهی می کند. این خدمه 
سه نفره ۶ ساعت بعد در ساعت 1۷:10 به ایستگاه 
فضایی متصل و در حوالی ســاعت 1۹:۴2 وارد آن 

شدند.
پس از رســیدن مســافران، خدمه ایستگاه فضایی که 
اکنون 10 نفر هستند، برای خوشامدگویی به تازه واردان 
در بخشی روســی ایستگاه گرد هم جمع شدند. میزاوا 
در آنجا ازطریق ارتباط ویدئویــی زنده با خانواده خود 
که در بایکونور چشم انتظار رسیدن او به ایستگاه بودند، 

صحبت کرد.
میزاوا به عنوان یک ماجراجوی پرانرژی، در سال 201۶ 
توجهــات بین المللی را به خود جلــب کرد؛ زمانی که 
برای تصاحب یکی از آثار ژان میشــل باسکیا، هنرمند 
آمریکایی حاضر شد مبلغ ۳/5۷ میلیون دلار در مزایده 
پرداخت کند. سال 201۷، او یک نقاشی دیگر از همان 

هنرمند را به قیمت 5/110 میلیون دلار خرید.
سال 2018، میزاوا علاقه اش به سفر فضایی را در یک 
رویداد در مقر اسپیس ایکس در کالیفرنیا اعلام کرد. او 
با پیوستن به ایلان ماسک، بنیان گذار شرکت به روی 
صحنه رفت تا اعلام کند که نخستین مسافر فضاپیمای 

استارشیپ اسپیس ایکس خواهد بود.
مأموریت استارشــیپ که گردش به دور ماه و بازگشت 
به زمین خواهد بود، برای سال 202۳ برنامه ریزی شده 
است؛ هرچند به احتمال زیاد این سفر به تأخیر خواهد 
افتاد. میزاوا ابتدا قصد داشــت گروهی از هنرمندان را 
برای همراهی با خود در ســفر بــه ماه دعوت کند؛ اما 
سپس ابتدای سال گذشته مسابقه ای عمومی راه اندازی 
کرد که در آن زنان می توانستند برای انتخاب شدن به 
عنوان شــریک زندگی میزاوا و پیوستن به او در سفر 

قمری درخواست بدهند.
این رقابت همسریابی ای محسوب می شد که قرار بود 
به فیلم مستند تبدیل شود. بااین حال، میزاوا با انتقادات 
مواجه شــد و برنامه هایش را لغو کــرد و تقریبا از 28 
هزار زنی که درخواست شرکت در مقایسه داده بودند، 
عذرخواهی کرد. درنهایت، میلیاردر ژاپنی تصمیم گرفت 
با اعلام فراخوان، هشت نفر را برای پیوستن به خود در 

سفر به دور ماه انتخاب کند.
میزاوا برای ســفر به ایســتگاه فضایی، صندلی ها را از 
طریق اســپیس ادونچرز رزرو کرد؛ شرکتی آمریکایی 
که ســفرهای فضایی را برای گردشــگران ثروتمند 
سازماندهی می کند. او مبلغ پرداختی برای این مأموریت 

را اعلام نکرده است.
خدمه با موشــک روســی پرواز کردنــد؛ فضاپیمای 
کارکشــته روســیه که کیهان نوردان این کشور را به 
ایســتگاه فضایی بین المللی پرتــاب می کند. پیش از 
آنکه کپســول کرو دراگون اسپیس ایکس به انتخاب 
ناسا تبدیل شــود، فضانوردان آمریکایی برای سفر به 
ایستگاه فضایی به سایوز متکی بودند. هر صندلی این 
فضاپیمــا حدود ۷0 تا 100 میلیــون دلار هزینه روی 
دست ناســا می گذاشــت؛ درنتیجه، مبلغی که میزاوا 
برای خود و همسفرش پرداخت کرده، قطعا در همین 

محدوده قیمت است.
میزاوا و هیرانــو تنها فضانوردان خصوصی نیســتند 
که امســال به ایستگاه فضایی ســفر می کنند. در ماه 
اکتبر، یک بازیگر و یک کارگردان روس برای ساخت 
نخستین فیلم بلندی که حاوی صحنه های ضبط شده 
در فضا خواهد بود، هشــت روز در ایســتگاه فضایی 

اقامت کردند.

خبرخوان

دومینبرجبلندجهاندرکوالالامپور
مالزیسربهآسمانسایید

در  متــری  و ۶۷۹  طبقــه ای  آسمانخراشــی 118 
کوالالامپور، پایتخت مالزی ســر به آســمان ساییده 
اســت. به گزارش CNN، »مِــردکا 118« که پس از 
تکمیلش در سال بعد قرار است دومین ساختمان بلند 
جهان شــود، حالا از برج شانگهای ۶۳2 متری چین 
پیشی گرفته است. تنها بنای بلندتر از مردکا برج خلیفه 
در دبی اســت که 828 متر ارتفاع دارد. در روز ســه 
شنبه طی مراسمی، اسماعیل صبری یعقوب، نخست 
وزیر مالزی، این پروژه را »برجی نمادین برای آینده« 
توصیف کرد. »این نه تنها دستاوردی شگرف در حوزه 
مهندســی اســت، بلکه این امر باعث تقویت جایگاه 
مالزی به عنوان کشوری مدرن و توسعه یافته خواهد 
شد.« وسعت کف این بنا 28.8 هکتار است که بیش 
از نیمی از آن به اداره جات تخصیص داده خواهد شد. 
این برج همچنین شامل یک مرکز خرید، یک مسجد، 
یک هتل پارک حیات و مرتفع ترین سکوی بازدید در 
آسیای جنوب شرقی خواهد بود. این آسمانخراش که 
در بخش تاریخی کوالالامپور واقع شده، به استادیوم 
مردکا، جایی که تونکو عبدالرحمن، رهبر سابق مالزی، 
در ســال 1۹5۷ استقلال مالزی را اعلام کرد، مشرف 
است. اســماعیل صبری که در ماه اوت نخست وزیر 
مالزی شد در روز سه شنبه گفت که طراحی این برج 
»بازتــاب دهنده تصویر« زمانی اســت که بیش از ۶ 
دهه پیش، عبدالرحمن دســتش را بــالا برد و فریاد 
زد »مــردکا« )که در زبان مالایی یعنی “مســتقل”(. 
Fender Katsalidis، شرکت معماری استرالیایی که 
اجرای این پروژه را به عهده داشــته گفت که سطوح 
شیشه مثلثی در نمای ساختمان از هنر مالزیایی الهام 
گرفته اســت. ســاخت این پروژه که در سال 2010 
اعلام عمومی شــد، 5 سال پیش آغاز گردید، هرچند 
که برخــی از فعالان میراث محلــی نگرانی هایی در 
مورد تأثیر ســوء این بنا بر این محله تاریخی داشتند. 
اگرچه قرار بود این بنا امســال افتتاح شود، اما کار بر 
روی آن در ماه مارس 2020 به خاطر محدودیت های 
ســختگیرانه کرونایی دولت مالزی متوقف شد. خط 
افق کوالالامپور به واسطه آسمانخراش های متعدد در 
دهه های اخیر تغییر کرده است و پایتخت مالزی حالا 
1۳ امُین شهر مرتفع جهان است. برج های ۴52 متری 
»پتروناس« در فاصله سال های 1۹۹8 تا 200۴ و قبل 
از آن که برج »تایپه 101« تایوان جای آن ها را بگیرد، 
عنوان مرتفع ترین بناهای جهان را در اختیار داشــتند. 
در سال 201۹ نیز برج 10۶ طبقه ای »اکسچنج 10۶« 
تبدیل به بلندترین آسمانخراش آن زمانِ کوالالامپور 

و آسیای جنوب شرقی شد.

از۵۹8۹خدمتدولتی،تاکنون
۱۶۱خدمتتقریبابهطورکامل

الکترونیکیشدهاند

دبیر شورای اجرایی فناوری اطلاعات در نشست خبری 
هشتمین دوره ی ارزیابی دولت الکترونیکی اعلام کرد 
دولت الکترونیکی تاکنون ۴0 درصد محقق شده و ۶0 
درصد خدمات هنوز در پیچ و خم سازمان ها و رویه های 
ســنتی مانده اند. به گفته ی رضــا باقری اصل، تعارض 
منافع و امضاهای طلایی و ساختار سنتی باعث شده اند 
تا هنوز دولت الکترونیکی محقق نشــود. باقری اصل 
عنوان کــرد در این دوره از ارزیابــی، از میان 5،۹8۹ 
خدمت دولتی، تنها 1۶1 خدمت تقریبا به صورت کامل 
)بیش از ۹0 درصد( الکترونیکی شده  و به مردم احساس 
الکترونیکی شــدن داده انــد. به گفتــه ی باقری اصل، 
مرحله ی بعد از تحقق نســبی دولت الکترونیک این 
اســت که وارد فاز هوشمندسازی شویم؛ بدین معنا که 
به جای اینکه مردم به دنبال الکترونیکی کردن خدمات 
باشند، سازمان ها از مردم درخواست کنند که خدماتشان 
را به طور الکترونیکی دریافت کنند. دستگاه های دولتی 
برتر از میان 1۶۳ سازمان به ترتیب شامل وزارت تعاون، 
مرکز توســعه ی تجارت الکترونیکی، بیمه ی مرکزی، 
سازمان فناوری، ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی، ســازمان حج و زیارت، بنیاد شهید، سازمان 
ملی اســتاندارد، وزارت اقتصاد و دارایی و پژوهشگاه 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات بوده اند. این ارزیابی هر 

سه یا شش ماه انجام می گیرد.

شــب یلــدا یا شــب چله درســت مثل 
چهارشنبه ســوری و عید نــوروز، یکی از 
جشــن های ایران باســتان اســت که از 
غروب آخرین روز پاییز شــروع می شود و 
با طلوع آفتاب در اولین روز زمســتان به 
پایان می رسد. شب یلدا چه قبل و چه بعد 
از اسلام، در فرهنگ ایران جایگاه خاصی 
داشته و همیشه انگیزه ای برای دورهمی 
اقوام دور و نزدیک، دور سفره ای پربرکت 
محسوب شده است؛ موضوعی که زمینه 
ارتباط بیشتر و پیوند محکم تر خانواده ها را 

فراهم می کند.
در آستانه شــب یلدا، شور وصف ناپذیری 
بیــن خانواده های ایرانی به پا می شــود؛ 
چراکــه می خواهنــد خود را بــرای این 
شــب آماده کنند. بی شــک خرید آجیل 
و میوه هایــی همچون هندوانــه و انار، از 
نخستین کارهایی اســت که ایرانی ها در 

این شب انجام می دهند.
تاریخچه شب یلدا ��

شب یلدا را با نام هایی همچون شب چله، 
خورشــید شکســت ناپذیر، میلاد مهر و... 
نیز می شناســند که به آخرین شب پاییز 
و طولانی ترین شــب سال گفته می شود. 
برگزاری مراسم شــب یلدا بین ایرانی ها 
قدمتی بالغ بر هفت هزار ســال دارد؛ در 
واقع، نیاکان ما دریافتــه بودند که اولین 
شب زمســتان، بلندترین شب سال است. 
با اینکه در هیــچ دوره ای از تاریخ ایران، 
حکومت ها لزومی بر برگزاری این شــب 
نمی دیدند؛ ایرانیــان از دیرباز یلدا را پاس 

داشته اند.
مردم دوران کهن به دام داری و کشاورزی 
اشتغال داشتند و زندگی خود را بر اساس 
به طوری که  تنظیم می کردنــد؛  طبیعت 
تغییر فصل و کوتاهی یا بلندی شب و روز 
تاثیری بسزایی بر زندگی آن ها داشت. از 
همین رو، اهمیت ویژه ای برای نور، گرما 
و بلندی روزها قائل بودند و آن را نیک و 
پسندیده می دانستند؛ اما زمستان، سرما و 
شب های بلند آن خیلی خوشایند آن ها نبود. 
در آیین مهر، آخرین شــب پاییز به عنوان 
شب تولد خورشید به شمار می رود؛ زمانی 
که ایزدمهر درســت در سیاهی شبی بلند 
و ســرد، از غاری در کوه های البرز پدیدار 
می شــود و خورشــید نورافزا را به ارمغان 
می آورد. شــب چله در واقع شــب تولد و 
ظهور خورشید محسوب می شود. در کتاب 
»از اســطوره تا تاریخ« بــه نقل از دکتر 
مهرداد بهار آمده است: شب یلدا، تولد مهر 
یا میترا نیســت؛ بلکه تولد خورشید است. 
مهر با خورشــید تفاوت هایی دارد. طبق 
تقویم مردم ایران باستان نیز چله مصادف 
با شب تولد خورشــید است و با وجودی 
که خورشید و مهر ارتباط تنگاتنگی با هم 
دارند، یکی نیســتند. پس از آنکه ایرانیان 
به آیین زرتشــت گرویدنــد، آداب آیین 
مهر به بخشــی از آیین زرتشــت تبدیل 
شد. طبق آنچه در کتاب آثار الباقیه آمده 
است، زرتشتیان روز اول دی را »خورروز« 
یا همان روز خورشــید می دانســتند و به 
جشــنی که در این روز برگزار می شــد، 
»نودروز« می گفتند؛ زیرا بازه زمانی شب 
یلدا تا عید نوروز ۹0 روز بود. طبق مطالب 
کتاب قانون مســعودی، اولین روز از دی 
ماه، »خره روز« یا »خرم روز« نام داشــت 
و منتســب به اهورامزدا بود. زمانی که در 
عصر ساسانیان، دین زرتشت دین رسمی 
کشور معرفی شــد، اهمیت آیین مهر در 
نهادهــای حکومتــی و در زندگی مردم 
همچنــان بارز بود؛ امــری که در نقوش 
به جامانده از این عصر به روشــنی نمایان 
اســت. بر اساس ســنتی دیرینه در آیین 
مهر، شاهان ایرانی با فرارسیدن روز اول 
دی تاج و تخت شــاهی را رها می کردند، 
با پوشــیدن جامه ای ســپید راهی صحرا 
می شدند و بر فرشــی سپید می نشستند. 
نگهبان های کاخ و خدمتــکاران در این 
روز آزاد بودنــد و مثل دیگــران زندگی 
می کردند. به این ترتیب همه از پادشــاه 
تا مردم عادی، مقامی یکســان داشتند و 
هیچ کس حق دســتوردادن به دیگران را 
نداشــت. علاوه بر ایــن، در چنین روزی 
ریختن خون حتی گوسفند و مرغ و همین 

طور جنگیدن ممنوع بود. نیروهای دشمن 
ایران نیز که به این موضوع واقف بودند، 
به صورت موقت دســت از جنگ و کشتار 
برمی داشــتند که گاهــی اوقات به صلح 
طولانی می انجامید. مردم ایران باســتان 
به احتــرام »اهورامزدا« و »مهر« دور هم 
جمع می شــدند و به خوردن، نوشیدن و 
شــادمانی می پرداختند. ســفره ای به نام 
»می زد« )به معنای میزبانی( در این شب 
پهن می کردند که در آن میوه های فصل 
و خشــکبار و آجیل وجود داشــت که در 
اصطلاح زرتشتیان، »لرُک« )Lork( گفته 
می شود. وســایل نیایش نظیر بخوردان، 
آتشــدان، عطردان و... نیز در این ســفره 
قرار می گرفت. پس از اشــاعه آیین مهر 
در اروپا، مراســم شــب یلدا یا شب چله 
به مناســبت روز زایش مهر و نور برگزار 
می شــد و حتی پس از رواج مســیحیت، 
آداب ورســوم این آیین در زندگی مردم و 
بین رومیان همچنان باقی ماند. فرقه های 
مختلف مســیحیت تا سال ۳50 میلادی 
به این نتیجه رسیدند که روز ششم ژانویه 
را روز میلاد مســیح )ع( معرفی کنند؛ اما 
با توجه به نفوذ آیین مهر، کلیســای روم 
مجبور شد تا روز تولد عیسی مسیح )ع( را 
در همــان روز تولد میترا یا مهر قرار دهد 
تا با این کار جشن آیین مهر به فراموشی 
سپرده شــود. با افزایش قدرت کلیسای 
روم، به تدریج سایر فرقه های مسیحیت نیز 
همین روند را در پیش گرفتند؛ اما کلیسای 
ارمنی و ارتدوکس شرقی همچنان میلاد 
مسیح )ع( را روز ششــم ژانویه می دانند. 
پژوهشگران معتقدند که 21 یا 25 دسامبر 
طبق اشــاره های انجیل به فصل زراعت 
و اعتــدال هوا و تاریخ اولیه مســیحیت 
اختصــاص دارد و این روز به عنوان میلاد 
عیسی مسیح )ع( به شمار نمی رود. اولین 
جشن های کریسمس، هدیه و میراثی از 
ایران کهن به دنیا هســتند که تا به امروز 
زنده و پابرجا مانده اند. کلمه نوئل ریشه ای 
رومی دارد کــه از »ناتال« به معنای تولد 
گرفته شــده اســت. علاوه بر این، کلاه 
بابانوئل به کلاه موبدان آیین مهر شباهت 
دارد؛ جالب تر اینکه، درخت کاج و ســتاره 
روی آن در مراسم کریسمس نیز میراث 
آیین مهر به شمار می رود. رومیان درختان 
همیشه ســبز مانند کاج را نشانه قدرت و 
غلبه میترا بر زمستان و سرما می دانستند. 
در حجاری های به جامانــده از آیین مهر 
می توان شاهد درخت کاج یا سرو در کنار 
مهــر و آناهیتا بود کــه در نقوش تزیینی 
ایرانی به شکل بته جقه رسم شده اند. فاصله 
زمانی بیــن غروب آفتاب ۳0 آذر تا طلوع 
آفتاب اول دی، شب یلدا به حساب می آید. 
در کتاب »برهان قاطع« نوشــته »محمد 
حسین بن خلف تبریزی« در توضیح واژه 
»یلدا« آمده است: یلدا شب اول زمستان 
و شب آخر پاییز است که اول جدَی و آخر 
قوس باشــد و آن درازترین شب ها است. 
در تمام ســال و در آن شــب یا نزدیک 
به آن شــب، آفتاب به برج جدی تحویل 
می کند و گویند آن شب به غایت شوم و 
نامبارک است و بعضی گفته اند شب یلدا 
یازدهم جدی اســت. در گذشته ایرانیان 
این شب را در دامنه کوه های البرز سپری 
می کردند و تــا دمیدن پرتو پگاه و زایش 
مجدد خورشــید به انتظار می نشستند. در 
برخی از نیایشــگاه های پیروان آیین مهر 
نیز در شب یلدا مراســم نیایش بر پا بود 
تا شکســت اهریمن و پیروزی مهر را از 

خداوند طلب کنند.
شب یلدا کی هست؟ ��

در اولین روز دی ماه هر ســال، زمین به 

نقطه انقلاب زمســتانی می رسد و به این 
ترتیب، کوتاه ترین روز و بلندترین شــب 
سال در نیم کره شــمالی و بلندترین روز 
ســال در نیم کره جنوبی اتفــاق می افتد. 
جالب اینکه طول شب در نیم کره شمالی 
مثال، طول  به عنوان  نیســت؛  یکســان 
شــب و روز در اســتوا برابر است و هرچه 
به طــرف قطــب بروید، طول شــب یلدا 
بیشتر می شــود. در واقع، بلندی شب یلدا 
به موقعیت جغرافیایی بســتگی دارد. در 
شــب یلدا، فاصله خورشید با مدار سماوی 
به طولانی ترین اندازه خود می رســد و به 
همین دلیل طولانی ترین شب سال اتفاق 
می افتد؛ هرچند که این طولانی بودن تنها 

یک دقیقه با سایر شب ها متفاوت است.
تاریخ شب یلدا ��

شب یلدا سال 1۴00 مصادف با سه شنبه 
۳0 آذر، 21 دســامبر 2021 و شــانزدهم 
جمادی الاول 1۴۴۳ اســت. با وجود همه 
بالا و پایین های زندگی و شرایط اقتصادی 
حاکم بر جامعه، مردم ایران زمین شب یلدا 
1۴00 را نیز باشــکوه هرچه تمام برگزار 
خواهند کــرد؛ حتی اگر بــه صرف یک 
استکان چای و شیرینی خلاصه شود. مهم 
حضور گرم اعضــای خانواده در کنار هم، 
شب نشــینی، تفأل به حافظ و گپ وگفت 
است. به دلیل ادامه شیوع ویروس کرونا و 
احتمال انتشــار سویه جدید آن موسوم به 
توصیه  واکسیناسیون،  وجود  با  اومیکرون 
می کنیم برای حفظ سلامت افراد خانواده 
و اطرافیان دید و بازدیدهای شــب یلدای 
1۴00 را به صــورت مجازی یا با جمعیت 

کمتری برگزار کنید.
علت نام گذاری شب چله ��

عــدد ۴0 از دیربــاز جایــگاه خاصی در 
فرهنگ ایران داشته است. ایرانیان باستان 
زمســتان را بــه »چله بــزرگ« و »چله 
کوچک« تقسیم کرده بودند که شامل دو 
بخش چهل روزه می شد. آخرین شب آذر 
را چلــه نامیده اند؛ زیرا از آغاز چله بزرگ و 
آمدن سرمای زمستان حکایت دارد. درست 
۴0 روز بعد جشــن سده بر پا می شود که 
به مناســبت پایان چله بزرگ و آغاز چله 

کوچک است.
آداب و رسوم شب یلدا ��

جشــن یلدا مشــابه جشــن های ایرانی، 
به صــورت دورهمــی و خانوادگی برگزار 
می شــود که در این مراســم، سفره ای با 
خوراکی های ویژه به چشــم می خورد. در 
بیشتر نواحی به این خوراکی ها »شب چَره« 
می گوینــد و اغلب از آجیــل هفت مغز و 
هفت نوع میوه تشــکیل می شود. با این 
حال، گاهی اوقات تعــداد این خوراکی ها 
از هفت نوع بیشــتر است و انواع شیرینی 

سنتی و غیرسنتی را نیز در بر می گیرد.
چند روز مانده به شــب یلدا، شوروشــوق 
زیــادی در کوچه و بازار به پا می شــود و 
مردمــی را می بینید که مشــغول خرید و 
تدارک برای این جشــن باستانی هستند. 
دست فروش های زیادی نیز در سطح شهر 
به فروش خوراکی های این شب می پردازند. 
این جشــن اغلب بــه میزبانی بزرگ ترها 
برگزار می شــود که حسابی خاطره انگیز و 
فراموش نشدنی است. مهم ترین بخش این 
جشــن را می توان دورهمی و شب نشینی 
اعضای خانــواده و اقوام دانســت که در 
کنار یکدیگر طولانی ترین شب سال را به 

خوشی و گفت وگو می گذرانند.
اعمال شب یلدا ��

شعرخوانی و داستان خوانی
از بخش های جذاب شــب یلدا محسوب 
می شــود که امروزه رو به فراموشی است. 
در گذشته بزرگ ترها برای مهمانان، ضمن 

قصه گویی و بیان داستان های شاهنامه و 
پندآموز، اشعاری را نیز می خواندند.

دیوان حافظ جایگاه خاصی در سفره شب 
یلدا دارد و مهمانان در دورهمی های خود 
فاتحه ای نثار روح حافظ می کنند و تفالی 
به دیوان او می زنند تا احوال آینده خود را 
از این طریق جویا شوند. رسم دیگری در 
گذشته مرسوم بود که افراد با انتخاب یک 
گردو و شکستن آن، از روی پوک بودن یا 

نبودن گردو، فال می گرفتند.
خوردن آجیل شب یلدا

پرطرفدارترین و خوشمزه ترین قسمت شب 
یلدا به خوردن آجیل این شــب اختصاص 
دارد که اغلب ترکیبی از انواع خشــکبار و 

آجیل است که خواص زیادی دارند.
خوردن میوه های شب یلدا

ایرانی ها در شب یلدا فقط به آجیل بسنده 
نمی کنند و انواع و اقسام میوه ها در سفره 
یلدای آن ها به چشم می خورد. یکی از این 
میوه ها، هندوانه است که بدون آن گویی 
شب یلدا کامل نمی شــود؛ چراکه اعتقاد 
بر این اســت با خوردن میوه ای که نماد 
تابســتان اســت، دیگر در طول زمستان، 
سرما بر آن ها اثری نخواهد داشت. انار هم 
به عنوان نماد شــادی و زایش، پای ثابت 
بساط شــب یلدا است. این میوه خوشمزه 
و آب دار هم خون ســاز است و هم به دلیل 
وجود ویتامین C و سایر خواصش، انرژی و 
شادابی زیادی به انسان می دهد. از خرمالو 
تا ازگیل و سیب و پرتقال نیز در سبد میوه 
طولانی ترین شب سال وجود دارد؛ اما واقعاً 
چرا هندوانه و انار گل سرســبد میوه های 

شب یلدا هستند؟
در فرهنگ ما، اهمیت رنگ قرمز پیشینه ای 
پنج هزار ساله دارد. ایرانی ها قبل از اینکه 
در فلات کنونی ایران ســاکن شــوند، از 
جایی می آمدند که 10 ماه زمســتان و دو 
ماه تابستان بود و به همین دلیل، گرمای 
خورشــید اهمیت زیادی برایشان داشت. 
به این واســطه، هرچه به خورشید مربوط 
می شــد مثل رنــگ ارغوانی ســپیده دم، 
برایشان گرامی بود. اهمیت رنگ قرمز در 
شب یلدا نیز به همین موضوع برمی شود و 
رنگ این دو میوه خوشمزه از باور به رنگ 

ارغوانی سپیده دم ناشی می شود.
کدو حلوایی هم با نزدیک شــدن به شب 
یلــدا، در هر گوشــه از شــهر به فروش 
می رســد و با آن رنــگ نارنجی جذابش، 
گرمای ویژه ای به ســفره یلدا می بخشد و 
نماد غلبه روز بر شب است. علاوه بر کدو 
حلوایی، برخــی خانواده ها از پختن چغندر 
یا همان لبو غافل نمی شوند و با این نماد 
روزی و برکــت از مهمانان خود پذیرایی 

می کنند.
تهیه غذای شب یلدا ��

از آنجا که شب یلدا فرصتی ایده آل برای 
تجدید دیدار با اقوام است، همه تمام تلاش 
خود را برای تدارک شامی لذیذ و خوشمزه 
به کار می بندند. غذایی که در این شــب 
میل می شود، بســته به هر شهر می تواند 
از ســبزی پلو با ماهی تا زرشک پلو، انار 
پلو، کلم پلوی شــیرازی و... را شامل شود 
و لذت در کنار هم بودن را دوچندان کند.

بردن شب چله ای برای تازه عروس ها ��
با فرارســیدن روز آخــر آذر، خانواده تازه 
عروس و داماد هدایایی را با عنوان شــب 
چله ای بــرای یکدیگر تهیه می کنند. این 
رســم بر اساس هر شــهر و دیار متفاوت 
اســت و به شــکل خاصی اجرا می شود. 
فلســفه این رســم در این بوده است که 
در گذشــته دو نامزد فقط در موقعیت های 
خاصی نظیر شــب یلــدا قادر بــه دیدار 
یکدیگر بودند. خانواده داماد به بهانه بردن 
شب چله ای از خانواده عروس می خواستند 
تا به عروس اجازه دهند در مراســم خانه 
آن ها حضور یابد. کله قند، شــیرینی های 
متنوع، یک قواره پارچــه، کیف و کفش 
و لباس زمســتانی برای عروس، قطعه ای 
طلا، آجیل و خشکبار، میوه، مرغ، گوشت 
و... جزو هدایایی اســت که برای عروس 
برده می شــود که بســته به محل زندگی 

افراد ممکن است تغییر کند.
روشن کردن آتش ��

در دیدگاه گذشتگان این امر نماد روشنی 
و خورشید بوده اســت و برخی برای رفع 
نحســی اهریمن و تاریکی، آتش روشن 

می کردند.

شب یلدا چیست؟

همه چیز درباره جشن کهن ایران باستان
صدیقهشجاعی

روزنامه نگار
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بازار مالی

تریبون

درگفتوگوبایککارشناسبررسیشد؛
بورسامروزمنتظربودجه۱۴0۱است

بیش از یک سال است که بازار سرمایه، با رکود همراه 
شده و در سردرگمی به سر می برد. موضوعات مختلفی 
چون مذاکرات برجام، نوسان نرخ ارز، قطعی برق و گاز 
صنایع و بودجه سال آینده، سرمایه گذاران را تحت فشار 
قرار داده است. روند نوسانی معاملات ادامه یافت و به 
دنبال آن، شاهد رشد هشت هزار واحدی شاخص کل 
بــورس اوراق بهادار تهران، در معاملات  دیروز بودیم. 
شــاخص کل، همچنان در آینده ای نامشخص و تحت 
تأثیر بودجه سال آینده، سردرگم است. مهرزاد منتظری، 
کارشــناس و فعال بازار سرمایه با در نظر گرفتن اینکه 
لایحه بودجه، هفته آینده تقدیم مجلس می شود، گفت: 
به نظر می رسد، تا یکی دو ماهه آینده، بازار و معاملات 
تحــت تأثیر این موضوع باشــند. در حــال حاضر نیز 
معاملات، با مد نظر قرار دادن لایحه بودجه سال جدید، 
نرخ دلار نوســانی و معضلاتی چون قطعی برق و گاز 
صورت می گیرد. این کارشــناس بازار، وارد شدن دلار 
به کانال ۳0 هزار تومان را امری مؤثر در روند ســهام 
دلاری دانســت و گفت: از دیروز روند معاملات کمی 
بهتر شده، اما باید این موضوع را در نظر گرفت، که در 
ابتدا افزایش دلار اتفاق می افتد و به دنبال آن ســهام 
دلاری با افزایش قیمت همراه می شوند. این کارشناس 
بازار سرمایه افزود: با توجه به اینکه در مقطعی هستیم، 
که مسائل بودجه ســال جدید در میان است، احتمالًا 
در پی آن، هزینه های شــرکت ها نیــز افزایش یابد؛ تا 
حدودی اثر افزایش قیمــت دلار، از بین خواهد رفت. 
در شرایط فعلی که نقدینگی کافی در بازار وجود ندارد، 
بودجه، خیلی بیشــتر از بحث دلار مــورد توجه بازار و 
فعالان قرار گرفته اســت. وی ادامه داد: علاوه بر این 
در مقابل افزایش نــرخ دلار آزاد، نرخ دلار نیمایی در 
قیمــت 2۳500 تومان باقی مانده و شــرکت ها با نرخ 
دلار نیمایــی معامله می کنند. بنابراین اثر افزایش نرخ 
دلار خود را در تابلوی معاملات بورس نشــان نداده و 
مادامیکــه نرخ دلار نیمایی افزایش نیابد، بازار ســهام 
تحت تأثیــر نرخ دلار قرار نخواهد گرفت. منتظری در 
پایان بر ارزندگی بازار تاکید کرد اما پایانی مشــخص، 
برای روند فعلی متصور نشد. او همچنین پیشنهاد کرد، 
ســهامی که p به e، 5 یا ۶ دارند، سهام مناسبی برای 
سرمایه گذاری هستند. از طرفی اگر افراد دانش مالی و 
تحلیلی ندارند، می توانند به طور غیر مستقیم و از طریق 

صندوق ها به معامله بپردازند.

میثمفدایی،سرپرستشرکت
فرابورسایرانشد

با مصوبه هیات مدیره شــرکت فرابورس ایران، میثم 
فدایی به عنوان سرپرست فرابورس ایران برگزیده شد.

به گزارش روابط عمومی بازار سرمایه )سنا(، میثم فدایی 
که در ســمت مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان 
بورس و اوراق بهادار فعالیت داشت، با انتخاب اعضای 
هیأت مدیره فرابورس از این پس به عنوان سرپرســت 
شــرکت فرابورس ایران به فعالیت خود در بازار سرمایه 
ادامه خواهد داد. فدایی متولد 1۳۶8 و از فارغ التحصیلان 
دانشگاه امام صادق است که هم اکنون به تحصیل در 
مدرک دکترا مدیریت مالی در دانشگاه علامه طباطبایی 
مشغول است. همچنین در این خصوص سلیمی رئیس 
هیات مدیره فرابورس ایران شرکت فرابورس اعلام کرد: 
از آنجا که امیر هامونی قرار اســت از این پس ســکان 
مدیرعاملی بازار متشکل معاملات ارز ایران را بر عهده 
بگیرد و در سنگر دیگری قبول مسئولیت کند، اعضای 

هیات مدیره فرابورس با استعفای وی موافقت کردند.

عرضهخودرودربورسبهکجارسید؟

معاون عملیات و نظارت شرکت بورس کالا گفت: در حال 
حاضر برای عرضــه خودرو در بورس کالا هیچ منع قانونی 
وجود ندارد اما این امر هنوز ســاز و کار مشــخصی ندارد. 
جواد جهرمی، معاون عملیات و نظارت شرکت بورس کالا 
با اشاره به گذشت حدود یک ســال از طرح عرضه خودرو 
در بــورس کالا گفت: در حال حاضر بــرای عرضه خودرو 
به ویژه خودروهــای لوکس در بورس کالا هیچ منع قانونی 
وجود ندارد. او در شــبکه خبر با بیان اینکه هنوز حاکمیت 
تصمیم گیری نکرده اســت که از بورس کالا چه می خواهد، 
افزود: بورس کالا یک زیرســاخت معاملاتی دارد که داخل 
آن همــه خودروها را می تواند مورد معاملــه قرار دهد. اگر 
سیاست گذار در بخشی از خودروها ملاحظاتی دارد باید آن 
سیاست را به بورس کالا اعلام کند تا اگر نیاز باشد طراحی 
جدیدی صورت گیرد. معاون عملیات و نظارت شرکت بورس 
کالا بیان کرد: باتوجه به طولانی شدن فرآیند طرح عرضه 
خودرو در بــورس کالا و تصمیم نگرفتن حاکمیت، بورس 
کالا به این سمت حرکت کرد خودروهایی که مشمول هیچ 
مشکل قانونی نیست در بورس عرضه کند. جهرمی گفت: 
عرضه خودرو در بورس هنوز ســاز و کار مشخصی ندارد و 

باید هرچه سریع تر در این خصوص تصمیم گیری شود. 

یادداشت

مدیرسابقروابطعمومیسازمانبورس:
دولتمردانمصلحتسهامداران
رادرتنظیمبودجهلحاظکنند

در نظر گرفتن منافع ســهامداران در بودجه 1۴01 
از موضوعاتی اســت که باید به آن توجه شــایانی 
شود و شایســته اســت مواردی در بودجه لحاظ 
شــود تا مصلحت سهامداران را در پی داشته باشد. 
سهامداری آســیب زننده باشد، از این رو باید احقاق 
حق وحقوق ســهامداران از طریق سازمان بورس 
انجام شــود. یاســر فلاح ادامه داد: بایــد به این 
نکته توجه شــایانی شــود که تصمیم هایی که در 
وزارتخانه های نفت، جهاد کشاورزی، صنعت، معدن 
و تجــارت و وزارتخانه اقتصــاد و امور دارایی اخذ 
می شــود، همگی بر جامعه بزرگ سهامداری تأتیر 
می گذارد. جامعه سهامداری اکنون جمعیت بسیاری 
را در برمی گیــرد؛ بنابراین، توجه ویــژه به منافع 
ســهامداران در بودجه 1۴01 از جملهه موضوعاتی 
است که باید در اولویت قرار گیرد و در تنظیم بودجه 
لحاظ شــود تا خروجی آن به مصلحت سهامداران 
منتج شود. وی با اشاره به افزایش چشمگیر جمعیت 
سهامداران کشور طی سال های اخیر، اذعان داشت: 
پیشنهاد می شود رییس ســازمان بورس در جمع 
اعضای کابینه دولت قرار گیــرد، حتی اگر از حق 
رأی برخوردار نباشــد. رییس ســازمان بورس در 
هیــأت دولت، می تواند نقش کلیدی در روشــن و 
شفاف کردن تأثیرات تصمیم های مختلف اقتصادی 
در وازتخانه های مختلف داشــته باشد. اینکه این 
تصمیم ها چــه تأثیری بر صنایع و شــرکت های 
بورسی دارد و چگونه در دارایی و زندگی سهامداران 
نمــود پیــدا می کند.مدیر صندوق و ســبدگردان 
ســرمایه گذاری ملی ایران اظهــار امیدواری کرد: 
در بودجــه 1۴01، چه نمایندگان مردم در مجلس 
شــورای اســلامی و چه مســئولان در دولت، به 
اهمیت تأثیر تصمیم های شــان در نظام اقتصادی 
به ویژه بازار سرمایه، با نگاه آسیب شناسانه بنگرند 
و از حق و حقوق جامعه بزرگ ســهامداری حتماً 
حفاظت و حراست کنند. ســازمان بورس و اوراق 
بهادار با رایزنی های خــود با دولت و هیأت دولت 

نقش بسزایی در این مهم دارد.
توجه به حذف قیمت گذاری دستوری در بودجه ۱4۰۱ ��

این کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به حذف ارز 
ترجیحــی در بودجه 1۴01 تصریــح کرد: هرگونه 
قیمت گــذاری در حوزه های مختلــف، ایجاد رانت 
می کند. حذف قیمت گذاری هایی که از سوی دولت 
انجام می شــود را باید به فــال نیک گرفت. درباره 
ارز ترجیحــی نیز باید گفت منافع این ارز در برخی 
بخش ها به عموم مردم رســیده اســت و در برخی 
بخش ها خیر. لازم است در بخش هایی که منافع آن 
به مردم نرسیده است، تخصیص ارز ۴200 تومانی 
به سرعت حذف شود و در بخش هایی که منافع ارز 
ترجیحی به مردم رسیده است مانند صنایع دارویی، 
دولت این روند را ادامه بدهد. وی ادامه داد: در حوزه 
صنایع دارویی، منافع ارز ترجیحی به مردم و بیماران 
خاص رســیده است. در صنایع دیگر، بهتر است به 
صورت تدریجی، ارز ترجیحی حذف شــود تا بساط 
رانت برچیده شود و در نهایت، موضوع قیمت گذاری 
دستوری در دیگر حوزه ها نیز باید برداشته شود، زیرا 
این موضوع شدنی نیست که برای نمونه، فولاد در 
بورس کالا عرضه شود اما قیمت آن را دولت تعیین 
کند. به گفته فلاح، نمی شود خودرو در بورس عرضه 
شود و شرکت های خودروسازی سهامی عام شوند و 
مردم سهامدار آن باشند، در حالی که قیمت خودرو 
را دولــت تعیین می کند. از این رو، لازم اســت هم 
سهامداران و هم مســولان، تکلیف خود را نسبت 

به بورس بدانند.
ضرورت اجتناب از رفتارهای جزیره ای در بخش های  ��

مختلف اقتصادی
وی با تأکید بر لزوم همسویی بخش های اقتصادی 
در وازتخانه های مختلفــی همچون صمت، نیرو، 
شهرسازی، کشاورزی و نمود آن در بودجه 1۴01 
و بازار سرمایه خاطرنشان کرد: رفتارهای جزیره ای 
یکی از مشکلات اساسی در ساختار دولت است. به 
بیانی دیگر، بخش های مختلف رفتارهای مستقلی 
از خود نشان می دهند و متأسفانه هماهنگی کلان 
و یکپارچه ای میان این بخش ها مشاهده نمی شود.

هفته گذشته برخی از فعالان بازار و بسیاری 
از تحلیلگران بورســی، در پی وعده مجید 
عشقی، مبنی بر در راه بودن عرضه های اولیه 
جذاب این وعده را غیرکارشناسی دانسته و 
محقق شدن آن را بعید دانستند. برخی دیگر 
نیز علاوه بر هم ســویی با دسته اول، اعتقاد 
دارند چنیــن اقدامی در شــرایطی که بازار 
رکود ســنگینی را تجربه می کند به عنوان 
عاملی برای تشــدید وضعیت نامساعد بازار 
عمل خواهد کرد و به همین دلیل ســازمان 
بورس نباید در این راستا اقدام کند. هرچند 
این دیــدگاه مخالفانی داشــته و عده ای از 
کارشناسان اعتقاد دارند تأمین مالی شرکت ها 
را نباید و نمی توان معطل وضعیت بازار کرد 
و سازمان بورس نیز موظف است عرضه های 
اولیه را فــارغ از نتیجه ای که می تواند برای 
بازار داشته باشد برگزار کند. البته به باور این 
دسته از تحلیلگران این اقدام نمی تواند رونق 
را بــه بازار بازگرداند اما تاثیری منفی هم بر 
روند نوسانات بورس نخواهد داشت. مهدی 
سوری، کارشناس و فعال بازار سرمایه، با بیمار 
دانستن بازار فعلی گفت: در شرایط کنونی، 
انتظار ورود نقدینگی جدید از ســهامداران 
بورســی را نداریم. بلکه در مقابل بسیاری از 
افراد حاضر در بورس، منتظر فرصتی برای 
خروج از بازار هستند با توجه به صحبت های 
اخیر مجید عشــقی، رئیس سازمان بورس 
پیرامون »عرضــه اولیه های جذاب در آینده 
نزدیک«، ســوری بیان کرد: عرضه اولیه در 
ذات خــودش، اقدامی مثبت بوده و در زمان 
لازم، برای عمق بخشیدن به بازار سرمایه، 
می تواند حیاتی باشد. همانطور که در زمستان 
سال ۹8، همزمان با ورود نقدینگی بسیار به 
بازار، باید با عرضه شــرکت های بزرگ، به 
بازار عمق داده می شــد. ولی در حال حاضر 
با توجه به نبود نقدینگی در بازار، خبر عرضه 
اولیه می تواند شــوک منفی به بازار دهد. با 
توجه به اینکه در شرایط کنونی، اغلب افراد 
جامعه علی رغم داشــتن کد بورسی، تمایلی 
برای ورود نقدینگی به بازار را ندارند؛ عرضه 
اولیه نمی تواند بهبودی در شرایط بازار ایجاد 
کند و تنها مشکلات آن را دو چندان می کند.

عرضه اولیه بسیار خوب است، اما... ��
این کارشــناس بازار ســرمایه عنوان کرد: 
تحت چنین شــرایطی که افــراد، تمایلی 
برای ورود پول به بازار ندارند؛ خرید عرضه 
اولیه شــرکت ها، ملزم به خروج پول از سایر 
شرکت ها می شود. طی چنین اقدامی، به روند 
کلی قیمتها در بازار سرمایه لطمه وارد خواهد 
شد. تا زمانیکه معاملات رونق نگرفته و امید 
به بــازار برنگردد، قاعدتاً عرضه اولیه جدید، 
در ابتدا بر روند کلی بازار آسیب می رساند و 

در مراحل بعدی، با وقوع فاجعه ای منجر به 
شکست عرضه اولیه ها می شود. او افزود: اگر 
تعداد عرضه اولیه هایی که تا کنون با شکست 
و عدم استقبال سهامداران مواجه شده اند را در 
نظر نگیریم، در آینده نیز نمی توانیم در جهتی 
درست، از عرضه اولیه ها استفاده کنیم و حتی 
در صورت رفع مشکلات سری بازار، عرضه 
اولیه ها مجدداً با عدم موفقیت روبه رو خواهند 
شد. بنابراین در چنین شرایطی بهتر است، با 
استفاده از ابزار عرضه اولیه در زمانی مناسب، 
نتایجی درست و منطقی از آن دریافت کرد. 
این تحلیلگر معتقد اســت به صورت کلی با 
ابزار عرضه اولیه مخالفتی ندارد، اما در حال 
حاضر ایــن روند به علت حفاظــت از بازار 
ســرمایه و عرضه اولیه، باید متوقف شــود. 
پس تا زمانیکه بازار رونق نگرفته و مســائل 
قیمتگذاری دســتوری، پیش بینی ناپذیری 
اقتصاد و تصمیمات خلق الساعه مدیران حل 
نشود؛ زمان مناسبی برای عرضه شرکت های 

جدید به وجود نخواهد آمد.
تأمین مالی شرکت ها چه خواهد شد؟ ��

مسئله تأمین مالی شرکت ها، دیگر معضلی 
است که شرکت ها، در انتظار رفع آن هستند 
و با توجــه به اینکه بــورس، محل تأمین 
مالی شرکت ها است، سوری بیان کرد: باید 
توجه داشــت که بورس محل تأمین مالی 
شرکت ها است و نه محل تأمین مالی دولت. 
چرا که شــرکت ها در زمــان تأمین مالی از 
بورس، با پول جمع آوری شــده، خلق ارزش 
کرده و با این اقدام ارزش را به ســهامداران 
بازمی گردانند. اما دولت با تأمین مالی، پول 
جمع آوری شــده را صرف مخــارج جاری 
کرده و ارزشی به سهامداران باز نگردانده و 
بنابراین به کلیت بازار آسیب می رساند. وی 
خاطر نشــان کرد: اگر در گذشته نیز دولت 
به جای اینکه از بورس تأمین مالی کند، به 
شــرکت ها اجازه تأمین مالی از بازار سرمایه 
را می داد؛ تمام منابع بازار ســرمایه توســط 
دولت بلعیده نمی شــد و بورس می توانست 
ابزاری مناسب، برای تأمین مالی شرکت ها 

باشد. در حال حاضر با اصل تأمین شرکت ها 
از بازار ســرمایه، مشکلی ندارم و بلکه آن را 
امری اجباری می دانم. به عبارتی پول تزریق 
شــده در بازار ثانویه، باید بــه عرضه های 
اولیه و شــرکت ها اختصاص یابد و در این 
صورت منجر به رشد شــرکت ها می شود. 
این کارشــناس بازارهای مالــی بیان کرد: 
بــورس، در حال حاضر رمقــی برای تأمین 
مالی نــدارد. ورود و خروج پول به بازار باید 
با هم هماهنگ باشــد. تا قبل از این، ورود 
پول به بازار توســط افراد صورت می گرفت 
تا به شرکت ها اختصاص یابد. اما از زمانیکه 
دولت تمام پول وارد شده افراد را برای خود 
برداشت، اعتماد به بازار از بین رفت و مردم 
دیگر تمایلــی برای ورود پول نــدارد. وی 
راه حل برای خروج از بحران کنونی را رونق 
بورس دانســت؛ تا شاید در آینده بازار بتواند 
محلی مناســب برای تأمین مالی شرکت ها 
باشد. اما اگر در مقطع و شرایط کنونی عرضه 
اولیه ها به بازار وارد شوند، علاوه بر اینکه به 
بازار لطمه وارد می شود؛ با شکست و عرضه 
اولیه ها با عدم اســتقبال مواجه شــده و به 
دنبال آن، شرکت ها مجبور به عرضه سهام، 
در قیمت های پایین تری هستند، که در این 
صورت تأمین مالی آن ها مجدداً با مشــکل 
مواجه می شود. این تحلیلگر بازار با اشاره به 
ماجرای تشــکیل بازارگردان ها گفت: در آن 
زمان هم، به مکانیــزم بازارگردانی ایرادات 
زیادی وارد بــود؛ تذکرات لازم را دادیم، که 
منابع شــرکت ها به جای اینکه صرف تولید 
شــود؛ تحت چنین شرایطی در بازار حیف و 
میل خواهد شــد. این اقدام نــه تنها بازار را 
تقویت نکرد، بلکه موجب تحریف و تضعیف 
بازار نیز شــد. ســوری در مثال دیگری از 
ابزاری مثل اســناد خزانه یاد کرده و یادآور 
شد: اگر در شرایطی نرمال، اوراق کم رسیکی 
به نام اوراق خزانه یــا اوراق تأمین مالی در 
بازار را داشته باشیم؛ این ابزار موجب تقویت 
ابزارهای موجود در بازار خواهند شد. زمانیکه 
در ســال ۹۶، تصمیم داشتند، اسناد خزانه را 

از بازار بورس خارج کننــد؛ بارها تذکر داده 
شــد که این اسناد برای بورس مفید است و 
با خروج آن مخالفت های بســیاری شد. در 
نهایت، خروج اسناد با شکست مواجه شد و 
پیمانکاران هزینههای زیادی را برای فروش 
اسناد خود در خارج از بورس متقبل شدند. در 
حال حاضر با وجود اینکه بارار سرمایه رمق 
تأمین مالی ندارد، با انتشــار اوراق خزانه به 
شدت مخالف هســتم و این به معنی، نفی 
اصل خوب بودن عرضه اولیه و اوراق درآمد 

ثابت نیست.
افزایش سرمایه هم فعلاً خبر خوبی نیست! ��

این کارشــناس بازار ســهام اظهــار کرد: 
همانطور که در حال حاضر ریاست سازمان 
بورس و ریاســت مجلس، از عرضه اولیه ها 
به عنــوان خبری خوب و مؤثر یاد می کنند؛ 
ناشــران بورســی هم از افزایش سرمایه به 
عنوان خبر خوب یاد می کنند. در صورتیکه 
در شــرایط فعلی، افزایش ســرمایه برای 
سهامدار خبر خوبی نیست. با توجه به اینکه 
ســهامداران اعتمادی به بازار ندارند؛ تمایلی 
هم برای نگه داشــتن پول خــود در بازار را 
ندارند. وی ادامه داد: بنابراین با انتشــار خبر 
افزایش سرمایه شرکت ها، سهامداران علاوه 
بر اینکه استقبال نمی کنند؛ ترجیح می دهند 
قبل از مجمع ســهام خود را بفروشند. اما در 
شرایطی شرکت ها برای طرح های توسعه ای 
خود، نیاز مبرم و فوری به افزایش ســرمایه 
دارند، افزایش ســرمایه مشــکلی ندارد. اما 
با اینکار، نه تنها از قیمت ســهام شرکت ها 
حمایتی نخواهد شــد بلکه به روند قیمتی 
سهام لطمه وارد می شــود. سوری در ادامه 
پیشنهادی برای ناشران شرکتها مطرح کرده 
و از آن ها خواســت پروسه افزایش سرمایه 
خود را بــه مقاطعی که رونــدی مثبت در 
بازار حاکم باشد؛ منتقل کنند. به اعتقاد این 
کارشــناس همچنین شرکت ها، می توانند با 
تجمیع افزایش سرمایههای بلند مدت خود، 
آن ها را یکباره کنند. از طرفی سازمان بورس 
نیز می تواند، روند ثبت افزایش ســرمایه را 

سرعت ببخشد.
آیا بــورس توانایی پذیرش عرضه اولیه ها را 

خواهد داشت؟
ســوری در پایان گفت: با توجه به اینکه بازار 
روزهای سرخ زیادی را به خود دیده و این روزها 
در روند بلند مدت بازار، تأثیر چندانی ندارد؛ قطعاً 
بازار مجدداً با رونق همراه خواهد شد. همچنین 
یک به یک کردن قیمت دلار با شاخص سهام، 
استدلال اشتباهی است که در بازار شکل گرفته 
اســت. اتفاقاً زمانی که هیجان در بازار دلار رخ 
می دهد، به عنوان یک بازار موازی که با رونق 
همراه شده نه تنها موجب رشد بازار سهام نشده، 
بلکــه روند بازار را نزولی می کند. علاوه بر این 
نرخ دلار نیمایی که است که روند شرکت ها را 

تحت تأثیر قرار می دهد، نه نرخ دلار آزاد!

 بازار رمق تأمین مالی ندارد
رونق بورس با عرضه اولیه، فعلاً ممکن نیست 

سود سهام عدالت سال ۹8، طی دو مرحله 
)50 درصــد در مرحله اول و ۴۴ درصد در 
مرحله دوم( به حساب مشمولان واریز شد. 
اما موضوع عدم پرداخت ســود به صورت 
کامل، هنوز حل نشــده است و ابهاماتی 
درمورد واریز باقیمانده سود سهام عدالت 

وجود دارد.
به گفته مدیر روابــط عمومی و امور بین 
الملل ســازمان بــورس اوراق بهادار، در 
حــال حاضر کمتر از 10 درصــد از واریز 
سود سهامداران عدالت باقی مانده و این 
سود طی دو مرحله، که در مرحله اول 50 
درصد و در مرحلــه دوم حدود ۴۴ درصد 

بوده به مردم پرداخت شده است.
در حالی که تنها ســه ماه به پایان ســال 
1۴00 باقی مانده، حواشی واریز سود سهام 
عدالت همچنان ادامه دارد و کمیســیون 
اصل نود مجلس شورای اسلامی نیز، به 
این موضوع ورود کرده است. به دنبال این 
موضوع، حسن شجاعی، رییس کمیسیون 
اصــل ۹0 مجلس، در نامــه ای به رییس 
ســازمان بورس و اوراق بهادار، خواستار 
دلیل  درمورد  این ســازمان  شفاف سازی 
تأخیر در واریز 10 درصد سود سهام عدالت 
و همچنین ابهامات مربــوط به پرداخت 

سود این سهام در سال جاری شد.
در ایــن نامه که رونوشــت آن به رییس 

جمهور و احســان خانــدوزی، وزیر امور 
اقتصادی و دارایی نیز ارســال شده، آمده 
است: همان گونه که مستحضرید، براساس 
طرح سهام عدالت مقرر شد پس از پایان 
مهلت 10 ســاله تســویه اقســاط سهام 
عدالت از محل ســود سالیانه، سود نقدی 
مجامع شرکت های سرمایه پذیر به حساب 
مشــمولان واریز شود. این در حالی است 
که ســود مجامع ســال مالی 1۳۹8 این 
شــرکت ها تا به این لحظه به طور کامل 
دریافت و به حســاب 50 میلیون سهامدار 
عدالت واریز نشده اســت. بر این اساس 
لازم اســت در راستای شــفافیت بیشتر 
این امــر و همچنین احقــاق حق جامعه 
50 میلیونی سهامداران عدالت، نسبت به 
شفاف سازی و پاسخ به پرسش های زیر در 

اسرع وقت اقدام نمایند:
1( اعلام نام شــرکت هایی کــه با وجود 
برگزاری مجامع سال مالی 1۳۹8 و تقسیم 
ســود، تاکنون اقدام به واریز این سود به 
حساب سهامداران عدالت نکرده اند. میزان 
این سود به تفکیک نام هر شرکت چقدر 
اســت؟ دلیل این تأخیر چیست؟ مبادی 
و بســترهای قانونی موجود در راســتای 
برخورد با این دســته از تخلفات چیست؟ 
آیا تاکنون اقدامی قانونی توســط سازمان 
بــورس در برخورد با این تخلفات صورت 

گرفته است؟ این اقدامات در چه مرحله ای 
قرار دارند؟ چرا اقدامات این ســازمان در 
زمینه دریافت کامل ســود سهام عدالت 
و برخود قانونی با شــرکت های متخلف 

تاکنون با تأخیر مواجه بوده است؟
2( شــرکت ســپرده گذاری مرکــزی در 
راســتای ارائه خدمات مشخص در زمینه 
پرداخت ســود ســهام عدالت، هزینه یا 
کارمزدی از این سهام دریافت می کند یا 

خیر؟
۳( با توجه به پایان مجامع شــرکت های 
ســرمایه پذیر مربوط به سال مالی 1۳۹۹، 
لازم است میزان ســود تقسیمی مجامع 
هر یک از این شــرکت ها به همراه ارزش 
کل سود تقسیمی سهام عدالت مربوط به 
این دوره اطلاع رسانی شود. بر این اساس 
ضمن اعلام موارد ذکرشــده، برنامه آن 
سازمان برای تقسیم سود سهام عدالت در 

سال جاری به چه نحو می باشد؟
۴( لازم است آمار دقیقی از تعداد افرادی که 
هنوز شماره شبای بانکی و سایر اطلاعات 
را برای دریافت ســود در ســامانه سهام 
عدالت ثبت نکرده اند، اعلام و اقدامات آن 
سازمان در راستای اطلاع رسانی و دریافت 

این اطلاعات اعلام شود.
پیش از این نیز، رییس کمیسیون اصل ۹0 
در صفحه شــخصی خود در توییتر نوشته 

بود: 10 درصد ســود ســهام عدالت 50 
میلیون سهامدار از پارسال پرداخت نشده 
و از سود سهام امســال هم هنوز خبری 
نیست. سهامداران منتظر ورود کمیسیون 
اصل ۹0 به این موضوع در آینده نزدیک 

باشند.
لازم به ذکر اســت ابتدای آذرماه ســال 
جاری، ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
زمینه سود سهام عدالت اعلام کرد: اینکه 
گفته می شــود 10 درصد از ســود سهام 
عدالت باقی مانده و به حساب مردم واریز 
نشده، صحت ندارد. در واقع مبلغ باقیمانده، 
بسیار کمتر از 10 درصد است و حدوداً ۹۴ 
درصد از ســود به صورت نقدی به مردم 
پرداخت شده است. همچنین مابقی سود 
به این صورت است که حدود ۴ درصد از 
آن به ســبب افزایش سرمایه شرکت گل 
گهر سیرجان به تعداد سهام افزوده شده و 
تعداد سهام مردم افزایش پیدا کرده است 
و حدود 2 درصد به علت پرداخت نکردن 
سود از ســوی شــرکت مخابرات است. 
بنابراین طی دو مرحله در مرحله اول 50 
درصد سود به مردم پرداخت شده است و 
حــدود ۴۴ درصد دیگر هم در مرحله دوم 
به مردم پرداخت شد. ۴ درصد به صورت 
افزایش تعداد سهام و حدود 2 درصد هم 

همچنان پرداخت نشده است.

کمیسیوناصل۹0خواستارشفافسازیاست
سناریوی ناتمام سود سهام عدالت 

بازتاب

هاناپاکمند
روزنامه نگار

هاناپاکمند
قائم مقام اسبق وزیر نیرو
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انرژی

نگاه روز

دخلآبیکشوردرسراشیبی

برای انتقال آب باید یک سیاســت کلی پیاده شــود 
چــون بحث بر ســر شــرب، صنعت و کشــاورزی 
اســت، باید بدانیم کل دخل آبی کشور چقدر است، 
مصرف کنندگان در کدام بخش ها از جمله کشاورزی، 
صنعت و شــرب قرار دارند، باضافه اینکه باید بدانیم 
طبیعتاً در اثر اســتفاده سالانه بخش محدودی از آب 
را به لحاظ اینکه از کیفیت خارج می شــود، از دست 
می دهیم. در این جمع جبری منابع و مصارف بدست 
می آید که در کجا اشــکال و کمبود داریم، تا بتوانیم 
اشــکالات و کمبودها را در گروه های زیربط مطالعه 
و ســنجش کنیم، قطعاً بخشی از کمبود باید از محل 
مصرف تأمین شود یعنی مصارف را کم و تلاش کنیم 
آلاینده اضافه نشود و یا بار مصرفی را اضافه نکنیم، 
مثلًا اگر در حوضه مرکزی کشــور مشکل آب داریم 
در آینده دیگر صنایع آب بر جانمایی نشود یا به جای 
صنایع بزرگ و آب بر به ســمت صنایع و محصولات 
هایتک برویم که آب و زمین کمتر و دانش بالایی نیاز 
دارند. انتقال آب به خودی خود نامناسب نیست اما در 
هــر حال برای هر گونه انتقال آبی باید ابتدا وضعیت 
منطقه ای که قرار است از آنجا آب منتقل شود در نظر 
گرفته شود که منجر به بی نظمی و بی ثباتی آن منطقه 
نشویم و اگر قرار است به منطقه ای آب منتقل کنیم 
اولویت این باشــد که در محیط خود هرچند با هزینه 
بالاتر آب را تأمین کنیم، درواقع ابتدا مشکل را در خود 
حوضه حل کنیــم و اگر انتقال بین حوضه ای لاجرم 
بــوده و راهی غیر از آن وجود نداشــت، باید مباحث 
زیست محیطی سفت و سخت رعایت شود. هر اقدامی 
مرتبط بــا آب ابتدا نیاز به مطالعه و تفکر دارد چراکه 
در غیر این صورت ممکن است بعد از اقدام فکر کنیم 
که آنگاه زمان بــر و هزینه بر و بعضاً غیرقابل جبران 
خواهد بود. بعد از انقلاب تاکنون ضرورت و احساس 
نیاز به مطالعات آبی جهت جانمایی پروژه های آب بر 
بیشتر شــده، در گام اول هر اقدامی برای هر پروژه 
عمرانی چه یک کارخانه باشــد چــه تصفیه خانه و 
یا ســد و صنعت فولاد و .... بایــد همراه با مطالعات 
زیست محیطی، مطالعات اجتماعی هم صورت گیرد، 
چراکــه اگر کار را برای مــردم انجام می دهیم مردم 
هم دخیل باشند چراکه خیر و صلاح منطقه و کشور 
را می داننــد. در همه جای دنیا یک قاعده کلی وجود 
دارد و آن اینکه در مناطــق کم آب هر اقدامی برای 
اجرای پروژه های کشاورزی و صنعت ابتدا باید تأمین 
بخش شرب در دستور کار قرار گیرد، طبق یک قانون 
کلی در سراســر جهان هر جا انســان ها تجمع پیدا 
کردنــد باید آب دارای کیفیت مناســب را به طریقی 
که امکان دارد و حتی المقدور با هزینه کمتری تأمین 
کــرد و این اجبار قانون اســت، ولی تأمین آب برای 
صنعت و کشاورزی در اولویت بعدی قرار دارد و باید 
شرایط زیســت محیطی و مسائل مطالعات اجتماعی 
در بالاترین درجه دیده شود. این الگو در همه مناطق 
کشور ما صادق است چون ما کشور کم آبی هستیم و 
خشکسالی ها مستمر شده و آمارها نیز به ما می گویند 
که ســال به ســال میزان بارش ها کمتر شده است. 
طبیعتاً وقتی بارش کم می شود، تبخیر هم زیاد شده و 
دخل آبی کشور محدودتر می شود، در هر حال مردم 
برای تأمین نیاز زیستی، معیشتی، شرب و بهداشت به 
آب وابسته اند که به هر شکل ممکن باید تأمین شود. 
در گذشــته عامل آب محکم گرفته نشده که برخی 
مسائل را بدنبال داشته است. برای اجرای هر پروژه ای 
ابتدا باید موجودی آب منطقه بررسی شود، آب عامل 
مساوی با بقیه پارامترها نیست، بود و یا نبود آن جهت 
انتخاب مکان ملاک اصلی است و بعد از آن شرایط 

دیگر بررسی می شود.

معافیتعراقازتحریمهایآمریکا
برایوارداتگازوبرقازایران

اردیبهشت سال ۹۷، آمریکا به صورت یک طرفه از 
برجام خارج شــد و تحریم ها یک به یک به اقتصاد 
ایران بازگشــت. در این میان تحریم صادرات نفت 
ایــران یکی از مهمترین مــواردی بود که همواره 
بر آن تاکید شــده اســت. با این حال، از آنجا که 
صادرات گاز و برق به کشــورهای همسایه ایران 
در قالب قراردادهای بلندمدت اجرا می شود، آمریکا 
مجبور شــد تا معافیت واردات برق و گاز از ایران را 
ابلاغ کند. در این میــان عراق که به عنوان یکی 
از بزرگترین بازارهای صادراتی انرژی ایران مطرح 
است نیز از این معافیت ها استفاده کرده و به تازگی 
دولت آمریکا معافیــت عراق از تحریم های آمریکا 
بــرای واردات گاز و برق از ایــران را تمدید کرد. 
ســخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا با اعلام این 
خبر گفت که واشنگتن معافیت عراق را تمدید کرده 
است تا این کشور بتواند برای تأمین برق مورد نیاز 

خود وارد تراکنش های مالی لازم با ایران شود.

خبرخوان

راهبرونرفتازتنشآبی

در حــال حاضر نظریه پردازان علوم طبیعی در کنار 
دیگر متخصصان علوم زیســتی متفــق القول اند 
که پدیده خشکســالی که خــود از گرمایش زمین 
تأثیــر می گیــرد، به دلیل اســتفاده بــی مهابا و 
بهره برداری های بســیار بالای انسان ها از طبیعت 
سرچشــمه می گیرد. وقتی اهل فن می گویند که 
خشکسالی و تأمین آب ضروری ترین و فوری ترین 
نیاز برای ادامه حیات بشــری است، معلوم می شود 
مشکل بسیار جدی تر از آن است که خیال می شود. 
در نتیجه ده ها سال از وقت کارشناسان، دانشگاه ها 
و نهادهای بین المللی را درخصوص »بحران آب« و 
اینکه این موضوع می تواند به بحران های اجتماعی، 
اقتصادی و چه بســا سیاسی و امنیتی منجر شود، 
به خود مشــغول می کند. اما همانطور که می بینیم 
کســی گوشش به حرف آنها بدهکارنیست. پیروی 
از الگوهــای مصرف بی رویــه از آب در ایران چه 
در بخش شــرب و چه در بخش های کشاورزی و 
صنعت همچنان ادامه پیدا می کند و گویی همگان 
در عین اینکه می دانند مشــکل بــزرگ رخ داده، 
فقط آن را به دیگران نشان می دهند اما برای حل 
کردنش خود قدم از قدم بــر نمی دارند و منتظرند 
ابزارهای حاکمیتی از پس آن برآیند. پس پیداست 
که اگر همدلی همه جانبه بین مردم و متولیان وجود 
نداشته باشــد آن اتفاق که همگان در انتظارش به 
سر می برند هیچگاه رخ نخواهد داد. در امتداد تغییر 
اقلیمی که در جهان رخ داده متاســفانه درکشور ما 
این چرخه شوم -یعنی خشکسالی-زودتر و بیشتر 
نمود پیدا کرده است. چرا که پاسخگویی به نیازهای 
معمول، تأمین آب را برای دستگاه های متولی بسیار 
سخت تر، هزینه برتر و دردســر سازتر کرده است 
تا جایی که مدیــران مختلف هرکدام به زعم خود 
خواســته اند به نحوی این مشکل را حل کنند که 
متاسفانه دیده شده گاهی نه تنها در این کار موفق 
نبوده اند بلکه ناخواسته گرهی بر معضل بی آبی در 
مقطع خشکســالی افزوده و آن را کورتر کرده اند. 
تردیدی نیســت که کم آبی ناشــی از خشکسالی 
می تواند تبعات بســیار سنگین و غیر قابل جبرانی 
برای کشــور ایجاد کند. انواع و اقسام بحران های 
اجتماعی بوجود آمده از پدیده کم آبی و خشکسالی 
گاه می تواند شیرازه یک نظام سیاسی و حکومتی را 
با چالش های بسیار بزرگی روبرو کند. هفته گذشته 
رئیس جمهوری در جلســه هیات دولت گفته بود 
که رســیدگی به مشــکل کم آبی صرفاً به وزارت 
نیرو منحصر نمی شود و همه دستگاه های مرتبط، 
وظیفه دارند در مشــورت با جوامع دانشگاهی راه 
حلی ملی برای خشکسالی بیابند. رییس جمهوری 
تغییر الگوی کشــت را یکی از راه های مواجهه با 
کم آبی دانسته و تاکید کرده بود که باید برای کشت 
محصولات متناسب با اقلیم و داشته های منابع آبی 
اقدام و آموزش مورد نیاز نیز به کشاورزان ارائه شود.

DNAسیاستانرژیایرانگازی
نیست

ایلنا: برکشــلی با بیان اینکه DNA سیاست های 
ایران نفتی اســت نه گازی، گفت: رسانیدن گاز به 
اروپا، عمق قدرت اســتراتژیک و امنیت ملی ایران 
را آسیب ناپذیر کرده و صدور از طریق خطوط لوله 
موجبات امنیت جمعی کشــورهای مسیر را فراهم 
می کند.فریدون برکشلی در ارزیابی تجارت گازی 
ایران اظهار داشــت: در گذشــته های دورتر، گاز 
جایگاهی در ســبد مصرف انرژی کشور نداشت. 
نفت و فراورده های نفتی، سهم غالب در سبد انرژی 
را داشــتند. البته زغال ســنگ هم جایگاه مهمی 
داشــت. در حقیقت در دهه 1۳50 در گزارشی که 
دانشگاه استنفورد از بخش انرژی ایران تهیه کرده 
بود، نقش زغال ســنگ را حتی، فراتر از نفت دیده 
بود. پاره ای گزارشــات سازمان برنامه و بودجه هم 
حکایت می کرد که زغال سنگ، منبع اصلی تأمین 
انرژی ایران بود و در کشفیات از نظر ارزش حرارتی 

سهم حتی بالاتر از نفت دیده شده بود.

کارشناســان حوزه آب بر ایــن عقیده اند که 
امروز بحــران آب در ایران علاوه بر کم آبی 
و خشکســالی، به دلیل ســوءمدیریت منابع 
آب است و به نوعی اســتفاده از روش های 
غیراصولــی برداشــت منجر بــه بحران و 
ورشکستگی آب منجر شــده است. مطابق 
آمارهای موجود ســالانه حــدود ۹۶ میلیارد 
مترمکعب در ایران آب مصرف می شــود در 
حالی کــه کل منابع آب تجدیدپذیر کشــور 
حدود ۹0 میلیارد متر مکعب است که به باور 
کارشناسان از بحران آب عبور کرده ایم و به 
ورشکســتگی آبی رسیده ایم، اگرچه به دلیل 
کمبــود منابع مالی و اعتبــاری و تخصیص 
نامناســب بودجه، عملًا فعالیــت موثری در 
جهت احیای حوضه های آبریز انجام نشــده 
و منابع آب زیرزمینی کشــور در حال نابودی 
اســت، اما به نظر می رســد هنوز مردم و به 
خصــوص مســئولان و مدیران کشــور به 
عمق فاجعه ورشکســتگی آبی پی نبرده اند! 
کاهش شــدید بارش ها در سال آبی گذشته، 
خشکسالی و از همه مهمتر سوء مدیریت در 
حوضه زاینده رود موجب شد تا سهم زاینده 
رود از حقابــه اش تنها جریــان 10 روزه در 
تابستان باشد. به گفته حسین محمدرضایی-

عضو هیئت مدیره نظام صنفی کشــاورزی 
شهرســتان اصفهان، ســال آبی گذشته که 
آورد رودخانه ۷50 میلیــون مترمکعب بود، 
حدود 555 میلیون مترمکعب این آب متعلق 
به کشــاورزان بود که در کمیته سازگاری با 
کم آبی مصوب شــد 250 میلیون مترمکعب 
این آب به کشــاورزان تعلق یابد که با وجود 
تصویب این عدد، تنها ۶2 میلیون مترمکعب 
آب به کشاورزان تحویل داده شد. مطابق این 
صحبت ها قرار بود پایان ســال آبی گذشته، 
200 میلیون مترمکعب آب پشت سد زاینده 
رود ذخیره باشد، هم چنین سال گذشته 1۹0 
میلیون مترمکعب حقابه کشــاورزان تحویل 
داده نشــد، بنابراین پایان سال آبی گذشته 
بایــد حدود 280 میلیــون مترمکعب آب در 
ســد زاینده رود ذخیره می شد. به استناد این 
آمارها، کشــاورزان اصفهــان طی یک ماه 
گذشته خواستار تحویل حقابه خود برای سال 
آبی جاری شــدند که بعد از ســفر وزیر نیرو 
به اصفهان و برخی صحبت های کارشناسی 
مســئولان آبی، مشخص شــد که با ذخیره 
فعلی سد زاینده رود، امکان تحویل آب وجود 

ندارد.
تنها ذخیره ۱۰۰ روز آب برای اصفهانی ها ��

اســتاندار اصفهان نیــز 5 آذرمــاه در جمع 
خبرنگاران گفته بود که داده های آماری نشان 
می دهد آب پشت ســد زاینده رود تنها کفاف 
حــدود 100 روز را می دهــد، اولویت تأمین 
آب شرب اســت و در صورت مازاد، می توان 
آن را برای مصارف کشــاورزی رهاســازی 
کرد. به گفته ســیدرضا مرتضوی، اگر حجم 
ســد از مقداری کمتر شود باعث رشد برخی 
آلودگی ها می شود؛ این عدد حداقل، بین ۴5 
تــا ۷0 میلیون متر مکعب اســت و اگر این 
مقــدار را از حجم فعلی کم کنیم، حدود 11۳ 
میلیون مترمکعب آب پشــت سد داریم یعنی 
برای حدود ســه ماه آب پشت سد داریم. در 

روزهای اخیر مــردم دنبال این بودند که آب 
باز شود، نظرات کارشناســان آب، این است 
که نگرانی هایی مطرح اســت؛ در حال حاضر 
ذخیره سد 1۶8 میلیون مترمکعب از حدود یک 
میلیارد 500 میلیون مترمکعب است؛ هم چنین 
کارشناسان آب منطقه ای و وزارت نیرو بیان 
کردند ماهانه حدود ۳0 میلیون مترمکعب آب 
مصرفی داریم. بنا بر تاکید استاندار اصفهان، 
مقداری از آب ســد قابل استفاده نیست، در 
لایه های پایینی رســوبات و لجن وجود دارد، 
هم چنین اگر حجم سد از مقداری کمتر شود 
باعث رشد برخی آلودگی ها می شود؛ این عدد 
حداقل، بین ۴5 تا ۷0 میلیون متر مکعب است 
و اگر این مقــدار را از حجم فعلی کم کنیم، 
حدود 11۳ میلیون متر مکعب آب پشت سد 
داریم یعنی برای حدود ۳ ماه آب پشــت سد 
داریم. از حق و حقوق کشاورزان اطلاع دارم 
و در آن تردید ندارم اما واقعیت این است که 
در حال بحث کارشناسی هستیم که اگر آب 
باز شــود، چه اتفاقی خواهد افتاد. کشاورزان 
تقاضای 80 میلیون مترمکعب آب را داشتند 
و اگر این اتفاق بیفتد تا دی ماه دچار مشکل 

خواهیم شد.
مشکل زاینده رود یک شبه حل نمی شود ��

امروزه کارشناســان حــوزه آب وقوع چنین 
شرایطی را مصداق ورشکستگی آبی می دانند 
و براین باورند که بــرای نجات یک حوضه 
بحرانی به طور قطع توجه به موضوع محیط 
زیســت باید در اولویت قرار گیرد و به دلیل 
اینکــه بحران زاینــده رود طی ســال ها با 
بارگذاری بیش از اندازه و ســوءمدیریت به 
وجود آمــده، نمی توان این مشــکل را یک 
شــبه حل کرد. ورشکســتگی آب به معنای 
بیلان منفی آب اســت، یعنی بیش از منابع 
آبی موجود، برای آن مصــارف و بارگذاری 
تعریــف می کنیــم و به اعتقاد بســیاری از 
کارشناســان امــروز حوضه زاینــده رود به 
مرحله ورشکســتگی آبی رسیده است. بابک 
سپهریان-یک کارشــناس زمین شناسی و 
آب دربــاره ورشکســتگی آب حوضه زاینده 
رود می گویــد: ورشکســتگی آب به معنای 
بیلان منفی آب اســت، یعنی بیش از منابع 
آبی موجود، برای آن مصــارف و بارگذاری 
تعریــف می کنیــم و به اعتقاد بســیاری از 
کارشناسان امروز حوضه زاینده رود به مرحله 
ورشکستگی آبی رسیده است.وی با تاکید بر 
اینکه حیات آبخوان اصفهان به جریان آب در 
زاینده رود وابســته است و زمانی که آب در 
این رودخانه جاری نباشد، در این مرحله این 
زاینده رود نه تنها هیچ ورودی آب ندارد، بلکه 
با حفر چاه ها و برداشــت از آبهای زیرزمینی، 
به ســرعت بــه جریان فرونشســت کمک 

می کنیم، بنابراین اگر بخواهیم با همین رویه 
پیش رویم روز به روز به ورشکســتگی آبی 
نزدیک تر می شویم، اما اگر در همین شرایط، 
یک تصمیم اورژانســی گرفته شود، در وهله 
نخســت اصفهان باید از شر فولاد رها شود، 
در این شــرایط حجم آب این بخش آزاد و 
پساب شــهرهای مختلف به سمت آب های 

زیر زمینی هدایت می شود.
جرات اعلام ورشکستی زاینده رود را نداریم ��

وی شــرایط امروز زاینــده رود را به وضعیت 
کارخانه داری تشــبیه می کند که جرات اعلام 
ورشکســتگی خود را ندارد، امــا کار به جایی 
رســیده که نه توان پرداخت حقوق ها را دارد و 
نه توان فروش اموال و یا نوسازی ماشین آلات 
خود را. اگرچه ورشکستگی آب در این حوضه 
رخ داده، اما می توان بــا حذف مخازنی پمپاژ 
آب در بالادست و یا تجدید نظر در طرح های 
انتقال آب به قم، یزد و ....، اجازه حرکت آب در 
بستر رودخانه زاینده رود را دهیم، از سوی دیگر 
فولاد باید آمــاده کوچ اجباری به بنادر جنوبی 
شود و از همه مهمتر باید به جریان همیشگی 
تــالاب گاوخونی توجه کنیم. بــه عقیده این 
کارشــناس، تغییر مدل کشــت کشاورزان در 
بالادست و پایین دست می تواند حوضه بحران 
زده زاینده رود را از ورشکستگی به دور کند و 
در گام نخست در شرق اصفهان باید کشاورزی 
ســنتی به طور کامل حــذف و در این منطقه 
کشــت گلخانه ای آن هم با روش های نوین 
توســعه یابد، چراکه ارزش افــزوده این مدل 
کشت ها بیشتر از روش های سنتی کشاورزی 
است، از سوی دیگر کشــاورزان بالادست به 
جای پمپاژ آب در ارتفاعات برای کشــت بادام 
و هلــو باید به ســمت کشــت گیاهان بومی 
دارویــی روی آورند و البته جهاد کشــاورزی 
چهارمحال و بختیــاری و اصفهان باید روش 
کاشت، داشــت و برداشت کشت این گیاهان 
را به صورت صنعتی به این کشاورزان آموزش 
دهند و در کنار آن در این منطقه اقدام به تولید 
عســل شود و همزمان با آن صنایع تبدیلی در 
چهارمحال و بختیاری توسعه یابد. وی اضافه 
می کند که در این شرایط، استفاده از آب شرب 
در اصفهان نیز باید قانونمند شــود و به نباید 
بهانه ساخت و سازها انشــعابات آب افزایش 
یابد، چراکه در خوشبینانه ترین حالت، سالانه 
دشــت اصفهان حدود 120 میلمتر بارش دارد 
که این میزان کفــاف جمعیتی معادل یک و 
نیم میلیون نفر را می دهد، در حالی که اکنون 
جمعیت اصفهان 5 میلیون نفر است.به اعتقاد 
سپهریان، حوضه آبریز زاینده رود امروز نیازمند 
مدیریت واحد اســت که در نخستین گام باید 
الگوی کشت بالادست را اصلاح کرد و برای 
تبدیل مــزارع بادام و هلو به کشــت گیاهان 

دارویی اقدام کرد و در این شرایط طی دو سال 
خود به خــود لوله های انتقال آب به ارتفاعات 
در چهارمحال و بختیاری جمع می شــود و از 
همه مهم تر توســعه اشتغال این استان باید از 
محل گردشگری و اکوتوریسم باشد و اگر این 
اقدامات در شــرایط آرام و نه تنش زا صورت 
گیرد، طی ســه تا پنج سال آرام آرام و با یک 
گذر سخت از شرایط ورشکستگی آبی حوضه 
زاینده رود دور می شــویم، اما اگر این اقدامات 
را در ســریع ترین زمان ممکــن انجام ندهیم 
اصفهان روز به روز به نابودی نزدیک تر خواهد 

شد.
تعادل منابع و مصارف آب را برهم زدیم ��

همچنیــن عضو هیئــت علمی دانشــگاه 
صنعتی اصفهان درباره ورشکستگی آبی در 
حوضه های آبریز به ایســنا، توضیح می دهد: 
ورشکســتگی آبی اصطلاحی جدید است و 
برای نخستین بار برای دریاچه ارومیه به کار 
برده شد و بعد از آن برای حوضه آبریز زاینده 
رود این اصطلاح مورد اســتفاده قرار گرفت. 
حمیدرضا صفوی می گوید: زمانی که تعادل 
بیــن منابع و مصــارف آب برهم خورد و به 
نوعی که مصارف ما بیش منابع آبی موجود 
باشــد، طبیعتاً موجب برهم خوردن تعادل و 
کمبود منابع آب می شود. وی با بیان این که 
بخشی از این موضوع طبیعی، بخشی مربوط 
به تغییر اقلیم و بخشی از آن انسان ساز است 
که در حقیقت کمبود آب را تشــدید می کند، 
اضافــه می کند: زمانی کــه تعادل آب برهم 
می خورد، انسان نیز شرایط تعادل بخشی آب 
را بدتر می کند؛ به عنــوان مثال زمانی تنها 
تالاب گاوخونی با کمبود آب مواجه بود و به 
مرور این خشکی به بخش های دیگر زاینده 
رود و داخل شهر رســید و امروز این کمبود 
آب و خشــکی خود را در محدوده بالادست 
نیز کشــانده که این ناشــی از کمبود منابع 
آب های ســطحی و زیرزمینی اســت. عضو 
هیئت علمی دانشــکده مهندســی عمران 
زمانی  اصفهان می گوید:  دانشــگاه صنعتی 
کــه کمبود منابع آب ســطحی رخ می دهد، 
برداشت بیشــتر از منابع آب زیرزمینی انجام 
می شود که موجب کاهش کیفیت آب و حتی 
فرونشست زمین می شود. وی اظهار می کند: 
متاسفانه در این شرایط به جای ایجاد تعادل، 
مصارف حوضه زاینده رود را بیشتر کرده ایم 
و همه به دنبال این هســتند که از این سفره 
محدود، ســهم بیشــتری آب را از آن خود 
کنند و این تراژدی آب های مشــترک است، 
چراکه همه تنها به یک منبع آب مشــترک 
فشار می آورند و سعی در برداشت بیشتر آب 
دارند. صفوی با بیان اینکه شاید بتوان نام این 
شرایط را ورشکستگی آبی، بحران شدید آبی 
و ... بگذاریم، می گویــد: برای رهایی از این 
وضعیت تنها نباید به فکر تأمین آب باشیم و 
باید مدیریت تقاضای آب را هم مد نظرداشته 
باشــیم. وی می گوید: در حوضه ای همچون 
زاینده رود که هم در آب های سطحی و هم 
زیرزمینی با کمبود منابع آب مواجه هســتیم 
باید در مصــارف مختلف و طرح های انتقال 
آب دقت بیشتری کنیم. شرایط امروز حوضه 
زاینده رود همانند انسان کم خونی است که 
با وجود این مشکل، به دنبال گرفتن خون از 
او هستیم که به طور قطع در این شرایط این 

بیمار دوام نخواهد آورد.

 بحران آب در اصفهان جدی است

ورشکستی زاینده رود!

چرادرگیربحرانگازشدیم؟

گروه اقتصادی: بر اساس آمار موجود درحال حاضر تنها مقصد 
گاز صادراتی ایران، کشورهای عراق و ترکیه هستند. واردات 
گاز طبیعی کشور در ســال 1۳۹۷ روزانه حدود 5.8 میلیون 
مترمکعب بوده که نسبت به ســال 1۳۹۶ تقریباً ۴5 درصد 
کاهش داشــته که علت آن قطع واردات گاز از ترکمنستان 
به ایران بوده اســت. بر اســاس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس، در ســال 1۳۹۷ بالغ بر 22 میــدان فعال گازی در 
منطقه خشکی و دریایی کشور بوده که 18 میدان آن شامل 
میادین مســتقل، ســازندی، گنبدی در مناطق خشکی و ۴ 
میدان مستقل گازی و سازندی در مناطق دریایی فعال بوده 
اســت. در ســال 1۳۹8 میزان کل ذخایر نهایی گاز طبیعی 
نسبت به ســال 1۳۹۷ تغییری نداشــته و در حدود ۳8.۷۳ 
تریلیون مترمکعب بوده است. اما ذخایر قابل استحصال گاز 
طبیعی بین سال های 1۳۹۶ الی 1۳۹8 با کاهش بالغ بر 0.۷8 

درصدی همراه بوده است.
یکــی از چالش های صنعت گاز ایــران، پایین بودن ضریب 
بازیافت مخــازن، بالا بودن عمر مخــازن گاز و افت تولید 

طبیعی آنها، محدودیت در دسترسی به منابع مالی بین المللی 
و محدودیت دسترســی به فناوری های نوین، کمبود شدید 

منابع مالی برای توسعه طرح های بخش انرژی و.. است.
یکی از اولویت های وزارت نفت اکتشاف چاه های گازی است 
که نقش مهمی در حفظ توان تولید گاز از طریق کشــف و 
جایگزینی مخازن جدید و همچنین افزایش ذخایر کشــور و 
ارتقای جایگاه ایران در میان کشورهای تولیدکننده گاز دارد.

در ســال 1۳۹۷ چهار میدان جدید با حجم گاز خشک قابل 
اســتحصال 1۷ میلیارد مترمکعب کشف شــده است. این 

میادین شامل:
1-میدان آغار با گاز خشــک قابل استحصال 1۳.۶۹ میلیارد 

مترمکعب
2-میدان مرزی مشترک مینو با گاز خشک قابل استحصال 

0.۴۹ میلیارد مترمکعب
۳-مخازن گورپی میدان چشــمه خوش با گاز خشک قابل 

استحصال 0.۷2 میلیارد مترمکعب
۴-مخازن بنگستان میدان چشمه خوش با گاز خشک قابل 

استحصال 2.05 میلیارد مترمکعب
از جمله برنامه های وزارت نفــت افزایش مراودات گازی در 

منطقه بوده اســت. ایران تا پایان سال 1۳۹۷ از ترکمنستان 
و آذربایجــان گاز طبیعــی وارد می کرد و بــه ترکیه، عراق، 

آذربایجان، نخجوان و ارمنستان گاز صادر می کرد.
بر اســاس آمار موجود درحال حاضر تنها مقصد گاز صادراتی 
ایران، کشــورهای عراق و ترکیه هستند. واردات گاز طبیعی 
کشور در سال 1۳۹۷ روزانه حدود 5.8 میلیون مترمکعب بوده 
که نسبت به سال 1۳۹۶ تقریباً ۴5 درصد کاهش داشته که 

علت آن قطع واردات گاز از ترکمنستان به ایران بوده است.
صادرات گاز کشــور به علت مسائلی چون تحریم، بالا بودن 
میزان مصرف نسبت به تولید، تأخیر در بهره برداری طرح های 
توســعه تولید گاز به خصوص فازهای جدید پارس جنوبی در 

سال های اخیر فراز و نشیب های زیادی داشته است.
گفتنی اســت با اینکه ایران بر اساس آمار اوپک نخستین و 
بر پایه گــزارش بی پی دومین ذخایر گاز طبیعی جهان را در 
اختیار دارد؛ نتوانســته سهم مناسب خود را از تجارت جهانی 
گاز به دست آورد. با این حال آمارها نشان می دهد که مجموع 
صادرات گاز در سال 1۳۹8 نسبت به سال 1۳۹۷ با رشد 15 
درصدی همراه بوده و به حدود ۴۴ میلیون مترمکعب در روز 

رسیده است.

سحربابایی
روزنامه نگار

شادیهمایونی
روزنامه نگار

ریحانهسجادی
روزنامه نگار

ستارمحمودی
روزنامه نگار

بازتاب
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نگاه روز

مجوزچینبههواپیمایبدنام
بویینگ

ســازمان هواپیمایی کشوری چین اعلام کرد که با 
اصلاحات صورت گرفته در هواپیمای بویینگ ۷۳۷ 
مکس، مجوز بازگشــت آن به آســمان این کشور 

دوباره صادر شده است.
سازمان هواپیمایی کشوری چین روز پنجشنبه اعلام 
کرد که با اصلاحات صورت گرفته در بویینگ ۷۳۷ 
مکس، مجوز بازگشــت آن به آســمان این کشور 
دوباره صادر شده است. این تصمیم پس از بیش از 

دو سال و نیم محرومیت اتخاذ شد.
این ســازمان در پایگاه اینترنتی خود گفت: پس از 
انجام ارزیابی های کافی، سازمان هواپیمایی کشوری 
چین اقدامات اصلاحی را برای رســیدگی به شرایط 

ناامن )این هواپیما( کافی می داند.

فراخواننخستینجشنوارهرادیویی
»دلصدا«درشهرزیرزمینی

سرپرســت معاونــت امور فرهنگــی و اجتماعی از 
برگزاری نخستین جشــنواره رادیویی »دلصدا« به 
مناسبت ســالروز میلاد با ســعادت حضرت زینب 
)س( و روز پرســتار خبر داد. بــه گزارش مدیریت 
ارتباطــات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری 
متــروی تهران و حومه، ســید محمد نقیب ضمن 
گرامیداشــت ســالروز ولادت حضرت زینب کبری 
)سلام الله علیها( و روز پرستار گفت: علاقه مندان به 
شرکت در نخستین جشنواره رادیویی »دلصدا« باید 
پادکســت های ارسالی خود را در قالب حداقل ۶0 و 
حداکثر ۹0 ثانیه و با فرمت mp۳ تهیه و تولید کنند. 
وی با اشــاره به اینکه موضوعات این جشنواره در 
خصوص سالروز ولادت حضرت زینب )س(، تکریم 
مقام پرستار و تجلیل از زحمات کادر درمان در ایام 
بیماری کرونا است، افزود: علاقه مندان می توانند آثار 
 خود را تا روز سه شــنبه 1۶ آذرماه 1۴00 به نشانی

 farhangimetro@tehran.ir بــا ذکــر دقیــق 
مشخصات و شماره تماس ارسال نمایند. نقیب گفت: 
به تمامی نفرات شــرکت کننــده از طرف دبیرخانه 
جشــنواره لوح تقدیر اهداء خواهد شد. همچنین از 
نفرات برتر و مســتعد، جهت همــکاری به صورت 
افتخــاری با »رادیو مترو« دعــوت به عمل خواهد 
آمد. سرپرســت معاونت امــور فرهنگی و اجتماعی 
خاطرنشــان کرد: به نفر اول 10 میلیون ریال، نفر 
دوم ۷ میلیــون ریال، نفر ســوم 5 میلیون ریال و 
نفرات چهارم تا دهم 2 میلیــون و 500 هزار ریال 

اهدا خواهد شد.

تأثیرشناورهایرو-رودراقتصادحملونقل
ضرورتورودخطوطکشتیرانیبه

توسعهشناورها

مدیــرکل بنــادر و دریانوردی مازنــدران با بیان 
اینکه کشتی های رو-رو را می توان به عنوان پل 
ارتباطی میان کشورها به حساب آورد، گفت: این 
نوع شناورها می توانند بیشترین نفع اقتصادی را در 
زمینه حمل و نقل برای کشورها رقم بزند. محمد 
تقی انزان پور درباره مزیت های شناورهای رو-رو 
و نیاز بنادر شمالی کشور به این نوع شناورها و نیز 
تأثیر آن بر توسعه حمل و نقل دریایی حوزه دریای 
خزر، اظهار داشت: کشتی های رو-رو را می توان 
به عنوان پل ارتباطی میان کشــورها به حساب 
آورد و با توجه به موقعیت جغرافیایی بنادر شمالی، 
این نوع کشتی ها بیشــترین منفعت اقتصادی را 
در زمینه حمــل و نقل دارد و حمل بار از کریدور 
شمال جنوب را اقتصادی تر می کند. وی ادامه داد: 
یکی از جنبه های مثبت استفاده از کشتی های رو-

رو،  بهره مندی از ظرفیت های بندر در جهت ارائه 
خدمات تخصصی به کالاهای رو-رو و کانتینری 
اســت و از دیگر ویژگی های آن با توجه به چشم 
انداز توسعه کریدور شمال-جنوب، زمان تحویل 
کالا از چین و سایر کشــورهای آسیایی به اروپا 
اســت که به شــدت کاهش می یابد و می تواند 
ظرفیت اســتفاده از کریدور شــمال و جنوب را 
افزایش دهد. مدیرکل بنادر و دریانوردی مازندران 
با اشــاره به اینکه پذیرش کالاهای رو-رو، راهی 
بــرای افزایش تجارت محصولات کشــاورزی، 
خودرو از روسیه با کشورهای حوزه خلیج فارس و 
هند از طریق ایران و همین طور کالاهای چینی 
به مقصد اروپا است، گفت: انتظار می رود بیشتر بار 
ترافیکی رو-رو از هند و کشورهای حاشیه خلیج 
فارس از مســیر بنادر شــمالی منتقل شود. انزان 
پور افزود: کشــتی های رو-رو کشتی های باری 
هستند که برای حمل محموله های چرخ دار شامل 
اتومبیل، کامیون، کامیون نیمــه تریلر، اتوبوس 
و غیره طراحی شــده اند و منحصراً برای حمل و 
نقل اتومبیل ها و کامیون ها در اقیانوس ها استفاده 

می شوند.

خبرخوان

دبیرانجمنشرکتهایهواپیمایی:
بلیتهواپیمابرایاتباعخارجیبا

قیمتبیزینسکلاسمحاسبهمیشود

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی از معاف شدن اتباع 
خارجی از سقف نرخنامه بلیت پروازهای داخلی و محاسبه 
قیمت فروش بلیت به این مسافران معادل قیمت بیزینس 
کلاس خبر داد. مقصود اسعدی سامانی درباره قیمت بلیت 
هواپیما اظهار کــرد: شــرکت های هواپیمایی تخلفی در 
خصوص فروش بلیت پروازهای داخلی ندارند. وی افزود: 
سقف قیمت بلیت پرواز تهران-مشهد ۹80 هزار تومان در 
نظر گرفته شده است اما در در حال حاضر برخی ایرلاین ها 
در حال فروش بلیت این مسیر از ۴85 تا ۶۷5 هزار تومان 
هستند. دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی ادامه داد: این 
ارقام حتی از 50 درصد ســقف رقم تعیین شده در نرخنامه 
هم کمتر است؛ در برخی موارد بلیت قطار 5 ستاره تهران-

مشهد بالای 800 هزار تومان به فروش می رسد. 

لزومتسریعثبتنامبیمهتکمیلی
رانندگانتاکسیپایتختوخانوادهآنان

نایب رییس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
ضمن تشکر از شهرداری تهران درخصوص امکان برقراری 
مجدد پوشش بیمه تکمیلی درمان رانندگان تاکسی خطاب به 
این عزیزان گفت: به سرعت نسبت به ثبت نام بیمه تکمیلی 
درمان خــود و خانواده اقدام کنید. میثم مظفر در بیســت و 
نهمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران ضمن تشکر 
از شهرداری تهران درخصوص امکان برقراری مجدد پوشش 
بیمه تکمیلی درمان رانندگان تاکســی شــهر تهران گفت: 
بنظر می رسد چنانچه شــهرداری تهران بصورت هوشمند و 
سراســری و بدون فراخوان ثبت نام، نسبت به برقراری بیمه 
تکمیلی درمان تاکسیرانان دارای پروانه مجاز اقدام می کرد، 
روش مناســب تری بود. وی ادامه داد: اما از همه تاکسیرانان 
شــهر تهران تقاضــا دارم هرچه ســریعتر در مهلت تعیین 
شــده نســبت به ثبت نام خود و خانواده عزیزشان از طریق 
سامانه باشگاه رفاهی سازمان تاکسیرانی اقدام نموده و سایر 

همکاران خدوم خود را نیز نسبت به این امر مطلع نمایند.

پایانفازدومخطآهنمیانه-تبریز
تادههفجر

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری آذربایجان شرقی 
با بیان اینکه تنها مشــکل اتمام فاز دوم خط آهن میانه - 
تبریز در حد فاصل بســتان آباد تا تبریز تأمین منابع مالی 
اســت، اعلام کرد: این طرح ملی زیرســاختی در صورت 
تأمین اعتبار تا دهه فجر امســال به پایان می رســد. جواد 
رحمتی افزود: برای اتمــام عملیات اجرایی این خط ۳00 
میلیارد تومان و برای خرید تجهیزات مورد نیاز ایســتگاه 
خاوران و مسیر نیز حدود 50 میلیارد تومان اعتبار نیاز است. 
وی ادامــه داد: فاز اول این پروژه با حدود 1۳1 کلیومتر از 
میانه تا بستان آباد سال گذشــته به بهره برداری رسید و 
فاز دوم نیز تا ایستگاه خاوران در حال اتمام است. رحمتی 
اضافه کرد: زیرسازی پروژه از بستان آباد تا تبریز به صورت 
100 درصد به اتمام رســیده و در روسازی نیز ریل گذاری 
به طور کامل انجام شــده و به ایســتگاه خاوران متصل 
شده است. وی با اشاره به اینکه عملیات عمرانی ایستگاه 
خاوران به اتمام رسیده، افزود: برخی کارهای جزیی پروژه 

به دلیل کمبود نقدینگی باقی مانده است.

مدیرروابطعمومیشرکتبهرهبرداری
مترویتهرانبرگزیدهملیشانزدهمین

جشنوارهملیانتشاراتشد

محسن محمدیان مشــاور مدیر عامل و مدیر ارتباطات و 
امور بین الملل شرکت بهره برداري متروي تهران و حومه 
در شــانزدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی در 5 
بخش؛ نحوه ارایه آثار، عکس، صفحه آرایي، مولتي مدیا و 
خبر به عنوان برگزیده ملي معرفي و مورد تقدیر قرار گرفت. 
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت بهره 
برداری متروی تهران و حومه؛ شــانزدهمین جشنواره ملی 
انتشــارات روابط عمومی با حضور فرشاد مهدی پور معاون 
امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی، سیدشهاب سیدمحسنی رییس انجمن متخصصان 
روابط عمومــی، اعضای هیات مدیــره انجمن و جمعی از 
مدیران و کارشناســان روابط عمومی امروز دوشنبه 15 آذر 
ماه 1۴00در محل ســالن همایش های ســازمان مدیریت 
صنعتی ســازمان مطالعــات و بهره وری نیروی انســانی 
برگزار شــد. از محسن محمدیان مشاور مدیر عامل و مدیر 
ارتباطــات و امور بین الملل شــرکت بهره برداری متروی 

تهران و حومه با اهدا تندیس و لوح تقدیر شد.

در پی آغاز مجدد مذاکرات برای لغو تحریم ها، 
این سؤال در اذهان ایجاد شده که در صورت 
امضای برجام چه تغییراتی در صنعت خودرو 
داخلی و قیمت ها در کارخانه و بازار به وجود 
خواهــد آمد. در این گــزارش با گفت وگو با 
چند تن از کارشناســان، این موضوع بررسی 

شده است.
از بعد ظهر روز دوشنبه )8 آذرماه(، دور جدید 
گفت وگوها میان نمایندگان جمهوری اسلامی 
ایران و گروه 1+۴ با هدف رفع تحریم ها و در 
قالب برگزاری کمیســیون مشترک برجام در 
شــهر وین آغاز شد. کارگروه لغو تحریم ها با 
حضور تیم کارشناسی ایران و دیگر کشورهای 
عضــو برجام نیز از صبح روز سه شــنبه آغاز 
شــده و همچنــان ادامــه دارد. اگرچه هنوز 
برای قضاوت در مورد دســتاوردهای عملی 
مذاکرات از ســر گرفته شــده، زود است اما 
اظهارنظرهای مقامــات حاضر یا نزدیک به 
مذاکرات، نشان دهنده ســازنده و رو به جلو 
بودن این مذاکرات است.براین اساس با توجه 
به اینکه صنعت خودرو از جمله اولین صنایعی 
بود کــه در تیرس تحریم هــای آمریکا قرار 
گرفت، و تمامی درها به رویش بسته شد، در 
این گزارش به بررســی آینده این صنعت در 
ســه محور و ضعیت صنعت خودرو به لحاظ 
تولید، آینده قیمت گذاری ها رسمی خودروهای 
داخلی و همچنین آینده بازار خودرو در صورت 
مثبت شــدن نتیجه مذاکرات و احیای مجدد 
برجام از دید چهار فعال صنعت خودرو پرداخته 

شده است.
خوب  �� برجام  احیای  با  خودرو  صنعت  حال 

خواهد شد؟
در این رابطه، امیرحسن کاکایی - عضو هیات 
علمی دانشکده خودرو دانشگاه علم و صنعت 
تهران- ضمن اشــاره به اینکــه در تجربه 
قبلی ما از برجــام دیدیم که اولین صنعت و 
بخش اقتصادی بهره منــد از برجام، صنعت 
خودروســازی بود و در پی آن خودروسازان 
داخلی با همکاری خودروســازان خارجی به 
ســرعت به تولید رسیدند گفت: حتی پس از 
برجام نیز خودروســازان ما از روابطی که در 
همان مدت کوتاه شکل گرفته بود، تا به امروز 
حداکثر استفاده را برده اند. وی افزود: بنابراین 
اگر برجام متوقف نمی شــد، خودروســازان 
در ســال 1۳۹8 به تولید حداقل پنج خودرو 
جدید با تولید بالغ بر ۶0 درصد می رســیدند. 
ضمن اینکه در ســال 1۳۹۷ نیز قرار بود 50 
 )ckd مدل خــودرو جدید )البته بــه صورت
به بازار عرضه شــود و پلتفرم های جدید نیز 
در دســتور کار قرار داشت؛ کمااینکه در حال 
حاضر دو-سه مورد از پلتفرم هایی که در آن 
زمان مدنظر بود، مورد اســتفاده قرار گرفته 
است. این کارشــناس صنعت خودرو تصریح 
کرد: بنابراین چنانچه برجام احیا شود و البته 
صرف مذاکره نباشــد - چراکه مذاکرات به 
تنهایی فایده ای نخواهد داشــت و مهم این 
اســت که اتفاقاتی رخ دهــد - قطعاً صنعت 
به یکبــاره جهش بزرگی خواهد کرد. در این 
بین تنها خودروســازان نیســتند که از این 
موضوع منتفع می شوند؛ بلکه در تجربه قبلی 
برجام، قطعه سازان نیز بسیار بهره مند شدند. 
قطعه ســازان توانستند ارتباطات خوبی برقرار 
کنند، سرمایه گذاری های بزرگی انجام دهند، 

واردات تکنولوژی داشته باشند و... که اکنون 
در حال بهره برداری از آن ها هســتیم.کاکایی 
خاطر نشــان کرد: همانطور که اشاره شد، در 
صــورت احیای برجام، در صنعت به شــدت 
جهش پیدا خواهیم کرد. این شــدت از این 
منظر مورد تاکید است که طی سه سال اخیر 
که تحریم ها مانع بزرگی برای صنعت بود، ما 
به شدت از لحاظ دانش، فناوری، قدرت جذب 
سرمایه و... قوی تر شــدیم و می توانیم مولد 
عمل کنیم؛ بنابراین به سرعت مضاف براینکه 
تنوع بیشتر خواهد شد، کیفیت هم قطعاً بالا 
خواهد رفت. همچنین این پتانسیل نیز وجود 
دارد که بحث های صادراتی را به جدیت دنبال 
کنیم. این کارشناس صنعت خودرو یادآور شد: 
علاوه براین نکات مثبت اما جنبه منفی را هم 
باید در نظر داشــت. چنانچه برجامی رخ دهد 
اما موضوع مدیریت نشــود، آسیب به صنعت 
از ناحیه داخلی حتمی اســت. در ســال های 
اخیر اقدامات بزرگی در جهت توســعه دانش 
و فعالیت های دانش پایه انجام شده است که 
اکثراً در میانه راه هســتند و با احیای برجام 
چنانچه مسئولان همه این ها را کنار گذاشته و 
بخواهند بی توجه به تلاش های صورت گرفته، 
از واردات استقبال کنند، این خطر وجود دارد 
که بسیاری از این دستاوردها با شکست روبرو 
شود. وی افزود: شاید این موضوع برای بازار 
خودرو مهم نباشد، اما قطعاً برای کشور بسیار 
حائز اهمیت اســت و موجب فرار نخبگان و 
صنعت گران و دلسردی سرمایه گذاران خواهد 
شد. بنابراین امید است که با مدیریت و تدبیر 
به موقع، از هدرفت و نابودی تلاش بسیاری از 
صنعت گران و فعالانی که در روزهای سخت 
برای چرخش چرخ اقتصادی کشــور از جان 
مایه گذاشتند، جلوگیری شود. این موضوعی 
اســت که می تواند با برجام مورد تهدید قرار 
گیرد که با مدیریت درست می توان از آن به 
عنوان فرصت اســتفاده کرد. فربد زاوه، دیگر 
کارشــناس صنعت خودرو امــا در این رابطه 
معتقد اســت: برجام به تنهایی کافی نیست. 
اگر صرفاً برجام امضا شــود و انتظار داشــته 
باشیم که همه مشکلات حل شود، تغییری در 
وضعیت نه تنها صنعت خودرو بلکه سایر صنایع 
و اقتصاد کشــور رخ نخواهد داد. در صنعت 
خودرو و سایر صنایع تولیدی، مجموعه ای از 
مســائل و مشکلات وجود دارد که تنها یکی 
از آن ها مشکلات تحریم و برجام است. وی 
تصریح کرد: در حقیقت امضای مجدد برجام، 
به تنهایی فقط تأثیر روانی خواهد داشــت و 
بازار به شرایط عادی باز خواهد گشت اما اگر 
مجموعه برجام، FATF، بحث استانداردسازی 
شبکه بانکی و اعتبارسنجی، رفع موانع داخلی 
و بروکراسی های دشوار اداری و... انجام شود، 
طی پروســه دو ساله پس از امضای برجام و 
FATF، با اصلاح زیرساخت های بسیاری در 

داخل می توان امیدوار بود که دوباره به خطوط 
اعتباری در بازارهای بین الملل دسترسی پیدا 
خواهیــم کرد. وی تاکید کرد: دسترســی به 
خطوط اعتباری می تواند به شدت در کاهش 
میزان نقدینگی مورد نیاز کمک کننده باشد. 
افزایش تیــراژ تولید و کاهــش هزینه های 
تولیــد، تبعا اولین اثری اســت که در نتیجه 
کاهش میزان نقدینگــی مورد نیاز مجموعه 
خودروســازی شــکل خواهد گرفــت؛ البته 
همانطور که اشاره شــد یک پروسه حداقل 
دو ساله نیاز اســت تا به این شرایط برسیم. 
همچنین مرتضی مصطفوی - کارشــناس و 
فعال صنعت خودرو- در تشریح نظرات خود 
در رابطه با وضعیت صنعت خودرو در صورت 
احیای برجام، اظهار کرد: متاســفانه اقتصاد و 
صنعت ما به شــدت وابسته به نرخ ارز است. 
به سبب اینکه صنعت خودرو با قطعات عمدتاً 
وارداتــی کار می کنــد و در حقیقــت بخش 
عظیمی از آن برپایه مونتاژی کاری اســت - 
زیرا علیرغم افزایش سطح داخلی سازی ها اما 
در عمق داخلی سازی ها بازهم نیازمند واردات 
قطعات حساس و نیمه حساس از خارج هستیم 
- با امضای برجام و رفع تحریم ها، ورود این 
قطعات بیشــتر و راحت تر خواهد شد؛ ضمن 
اینکه تبادل های مالی بیشــتر و هزینه های 
انتقال پول کمتر می شود. وی افزود: بنابراین 
این ها سبب خواهد شــد که تولید خودرو به 
میزان قابــل توجهی افزایش پیــدا کند. در 
حقیقت علاوه براینکه در کلاس های مختلف، 
خودرو خواهیم داشــت و ســبد محصولات 
متنوع تر می شود، تیراژ تولید هم بالا می رود؛ 
لذا عرضه خودرو بیشتر و بهتر خواهد شد. این 
کارشــناس صنعت خودرو در ادامه تاکیدکرد: 
امضای برجام علاوه بر مزایا، از ســوی دیگر 
می تواند آسیب هایی را متوجه صنعت خودرو 
ایران کند. همانطور که بر کســی پوشــیده 
نیســت، چهار دهه اســت که صنعت خودرو 
ایران هم در صنعت خودروسازی و هم صنعت 
قطعه ســازی بر پایه مونتاژکاری جلو آمده و 
به این سیســتم عادت کرده ایم. ضمن اینکه 
از جمله دلالیل اصلی که تاکنون مانع رشــد 
صنعت خودرو ما شده است، همین عادت بر 
سوار کردن قطعات وارداتی برای تولید خودرو 
در داخل اســت. بنابراین بــا رفع تحریم ها و 
به نتیجه رســیدن مذاکــرات، چنانچه روند 
واردات سیل آسای قطعات ادامه داشته باشد، 
ممکن اســت بازهم به فضای سنتی »تنها« 
مونتاژکاری بازگردیم. مصطفوی خاطرنشان 
کرد: این آسیب و تهدید برای صنعت خودرو 
وجود دارد؛ مگر آنکه سیاست هایی اتخاذ شود 
که خودروســازان و قطعه سازان را به حرکت 
واردار کند. به طور مثال سیاستی تحت عنوان 
آزادســازی واردت خودرو در کنار تولید داخل 
خودرو وجود داشــته باشــد که خودروسازان 

را هوشــیار نگه دارد تا بدانند خودرو خارجی 
با قیمت مناســب وارد می شود؛ بنابراین اگر 
محصول جدیــد و با کیفیت مناســب ارائه 
ندهند یا سراغ تولید قطعات حساس نروند و 
در حقیقت صاحب صنعت نباشند، ورشکست 
خواهند شــد. در نهایت اما حســن کریمی 
ســنجری- دیگر کارشــناس صنعت خودرو 
- معتقد اســت: در صورت بازگشت برجام، 
شرایط از دو منظر برای صنعت و بازار خودرو 
در کشور تغییر مثبتی پیدا می کند. نخست از 
نقطه نظر بهبود در اوضاع اقتصادی و امید به 
کاهــش تورم عمومی و دوم افزایش ظرفیت 
تولید خودرو در کشــور به واســطه بازگشت 
شرکای خارجی صنعت خودرو. علاوه براین 
رفع تحریم ها از تعمیق بیشــتر ورشکستگی 
صنعــت خودرو جلوگیری خواهــد کرد؛ این 
موضوع جان تازه ای بــه صنعت رو به زوال 
خودرو می دهد که قطعاً امید مجددی جهت 

توسعه خودروسازی است.
وی ضمن تاکید براینکــه اگرچه برجام تنها 
یک بستر برای توســعه این صنعت است و 
موضوع اصلــی به نحوه سیاســت گذاری و 
مدیریت دولت در ساماندهی وضعیت صنعت 
و بازار خودرو مربوط می شود گفت: اما در واقع 
برای رسیدن به مقصد توسعه در خودروسازی، 
برجام یک مسیر است. وسیله حرکت، نقشه 
راه و نحــوه رانــدن از جمله ســایر عواملی 
هســتند که برای تهیه مطلوب آن ها بایستی 
به داشــته های داخلی تکیه کــرد. آیا روند 
حرکت برای دســتیابی به اهداف توسعه طی 
ســال های اخیر چنین درکی از این عوامل را 
در سیاست گذاری های خودرویی کشور نشان 

می دهد؟
کریمی ســنجری متذکر شــد: بدبینانه ترین 
حالت نیز این اســت که نه برجام رخ دهد و 
نه تغییری در روش ها و سیاست گذاری های 
صنعت ایجاد شــود. در این صــورت پایان 
صنعت خودروســازی چنــدان دور از ذهن 
نخواهد بود. آنچه که اکنون به وزارت صمت 
بســتگی دارد ایجاد اصلاحات در روش ها و 
سیاست های اداره صنعت خودرو است. زمان 
به سرعت برای وزارت صمت چه با برجام و 

چه بدون برجام در حال طی شدن است.
پیــش بینی قیمــت خودروهــای داخلی در 

صورت احیای مجدد برجام
امیرحسن کاکایی در رابطه با قیمت خودرو در 
کارخانه در صورت احیای برجام، تاکید دارد: 
در مورد قیمت ها بایســتی با احتیاط صحبت 
کرد. با توجه به تفاوت قیمت ها از کارخانه تا 
بازار، در صورت کاهش نرخ ارز، قیمت خودرو 
در بازار هم پایین خواهــد آمد اما باید توجه 
داشت که قیمت تمام شــده خودروها ۳0 تا 
50 درصد پایین تر از قیمت دســتوری آن ها 
است؛ بنابراین حتی در صورت احیای برجام 
بایســتی  هم قیمت کارخانه ای محصولات 
اصلاح شود. وی افزود: اگر قیمت مواد اولیه 
و هزینه ها تا حــدی پایین بیاید که اختلاف 
قیمت دستوری خودرو تا هزینه تمام شده آن 
را جبران کند، می توان گفت که قیمت خودرو 
در کارخانــه هم پایین خواهد آمد، اما بعید به 
نظر می رســد زیرا قیمت مواد اولیه همچون 
فولاد و ورق آلومینیوم یا حقوق ودســتمزدها 
که پایین نخواهد آمــد. حتی اگر بطور مثال 
قیمت فولاد 10 درصــد کاهش یابد، بازهم 
اختــلاف ۴0 درصدی وجود دارد؛ لذا کاهش 

قیمت های رسمی خودرو بعید است.

در گفت و گو با کارشناسان بررسی شد

چشم انداز بازار خودرو

لوکسهایآمریکاییدرجادههایایران
ماجرای واردات  هزاران خودروی آمریکایی به کشورچیست

ترانزیــت خودروهای لوکــس وارداتی و البتــه آمریکایی در 
جاده هــای ایران که با واکنش هایی به دلیل ممنوعیت واردات 
مواجه است، ظاهراً به جریان ترانزیت خارجی خودرو بر می گردد 
که هیچ نوع محدودیتی در رابطه با نوع یا ساخت کدام کشور 
ندارد، ولی حجم ترانزیت هم کم نیســت و به هزاران دستگاه 
در ماه می رسد. از سال 1۳۹۷ واردات خودرو ممنوع اعلام شد 
و قبل از آن در سال 1۳۹5 با تاکید مقام معظم رهبری واردات 
خودروهای آمریکایی و حتی ســفارش آمریکا به ایران ممنوع 
شده بود و امکان واردات حتی به مناطق آزاد که دارای قوانین 

و مقررات خاص در اداره خود هستند هم ندارد.
حواشی خودروهایی که به افغانستان ترانزیت شد ��

با این حال، طی این ســال های ممنوعیــت، گاها در جاده ها 
مشاهده می شــود که خودروهای لوکس و البته آمریکایی در 
حال ترانزیت هستند. در همین رابطه اخیراً انتشار ویدئویی در 
فضای مجازی از این حکایت داشت که تعدادی خودرو خارجی 
و البته آمریکایی از جمله شورلت و فورد در حال حمل در یکی 
از جاده های ایران اســت و این ابهام را ایجاد کرد که در زمان 

ممنوعیت واردات، چگونه این خودروها در ایران در حال تردد 
است. آنطور که معاون فنی گمرک ایران در این رابطه به ایسنا 
توضیح داد: ترانزیت این خودروها به خصوص خودروهایی که 
اخیراً حاشیه ساز شده به معنی ورود به کشور و واردات نیست 
و این ها خودروهای مســتعملی هســتند که در قالب ترانزیت 
خارجی از مبدأ گمرک های اســتان هرمزگان به افغانستان یا 

سایر کشورهای آسیای میانه در حال خروج از کشور است.
ترانزیت هزاران خودرو در کمتر از یک ماه از بندرلنگه ��

ارونقی با اشاره به آمار ترانزیت خارجی خودرو گفت: خودروهای 
ســواری مشــاهده شــده اغلب با رویه ترانزیــت خارجی، از 
گمرک هایی مانند شهید رجایی، شــهید باهنر و به خصوص 
بندرلنگه ادامه مســیر می دهند؛ بــه طوری که ظرف یک ماه 
گذشته چند هزار دســتگاه خودروی ســواری از جمله فورد، 
شــورلت و... از طریق گمرک بندرلنگه به کشور عراق و سایر 

کشورها ترانزیت شده است.
ترانزیت خارجی محدودیت ندارد ��

ایــن مقام مســئول در گمرک ایران ایــن را هم گفت که در 

ترانزیت خارجی خودرو که از یک کشــور به یک کشور دیگر 
منتقل می شود و فقط مسیر عبور آن از قلمرو کشور ایران است 
و با نظارت گمرک صورت می گیرد، هیچ گونه محدودیتی برای 
نوع و مدل آن که آمریکایی یا غیر آمریکایی باشــد یا بالای 
2500 سی ســی، وجود ندارد و یــک روال معمول در تجارت 

خارجی به شمار می رود.
فقط ۷۳ دستگاه آمریکایی در گمرک است ��

وی بــا بیان اینکه در حال حاضر با توجه به ممنوعیت واردات 
خودروهای آمریکایی طی سال های گذشته هیچ گونه واردات 
و البته ترخیص از گمرک در مورد این خودروها صورت نگرفته 
است در رابطه با وضعیت خودروهای آمریکایی وارداتی توضیح 
داد و افزود: اما در بین حدود 12 هزار خودرویی که قبل از سال 
1۳۹۷ به گمرک رســیده بود ۷۳ دستگاه خودروی آمریکایی 
وجود دارد که با وجود ترخیص خودروهای دپو شده که طی این 
سال ها با مصوبات دولت انجام شد، این ۷۳ دستگاه که مربوط 
به منطقه آزاد اروند است امکان ترخیص پیدا نکرده و همچنان 

در گمرک باقیمانده است.

فاطمهصنوبری
کارشناس حمل ونقل
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نگاه روز

معاونعتباتسازمانحجوزیارتاعلامکرد؛
طرحجدیدسازمانحجبرایاعزام

زائرانبهعتباتعالیات

معاون عتبات سازمان حج و زیارت از ریل گذاری 
طرح نوین عتبات عالیات در سازمان حج و زیارت 
خبر داد و گفت: با اجرای این طرح شــاهد بهبود 
کمی و کیفی خدمات رســانی بــه زائران عتبات 
عالیات خواهیم بود. حجت الاســلام والمسلمین 
صحبت الله رحمانی با اشاره به طرح نوین عتبات 
عالیات هــدف از اجرای آن را جــذب حداکثری 
مشــتاقان زیارت عتبات عالیات با هر میزان توان 
مالی، زیارت آسان، در دسترس با بسته های متنوع 
و مختلف از قبیل زمانبنــدی و گروه های قیمتی 
مختلف با حفظ کرامت، عزت و ســلامت زائران 
دانست و اظهار داشــت: از این پس دفاتر زیارتی 
که توانایی لازم در حوزه اجرایی عتبات را داشــته 
باشــند و بســته های زیارتی را به خوبی پوشش 
دهند، می توانند در این زمینه ورود کنند. وی افزود: 
دفاتری که توانایی لازم را داشته باشند باید ابتدا از 
طریق دفاتر حج و زیارت استان مربوطه خود اقدام 
نمایند و درخواست شأن را مطرح کنند که این مهم 
بعــد از گذراندن مراحل اولیه برای معاونت عتبات 
عالیات سازمان حج و زیارت ارسال می شود؛ در این 
درخواست چارچوب بسته پیشنهادی و آنالیز قیمتی 
نیز ارائه می شود. رحمانی تصریح کرد: دفاتری که 
درخواســت خود را مطرح می کنند باید نخســت 
تدارک و برنامه ریزی هــای مطلوب خود را مورد 
لحاظ قرار دهند؛ یعنی اینکه دفاتر مجری، رایزنی 
با هتل مربوطه و نحوه اجرای بســته پیشنهادی 
و تعداد روز اقامت و…، مــورد توجه قرار دهند. 
معاون عتبات ســازمان حج و زیارت با بیان اینکه 
در حال حاضر درخواست ها و نحوه آنالیز قیمتی و 
برنامه دفاتر مربوطه از طریق سیستم اتوماسیون 
اداری انجــام می گیرد و بزودی ســامانه ای برای 
این منظور آغاز به کار می کند، گفت: دفاتر زیارتی 
بعد از درخواست و ارائه برنامه های مذکور همانند؛ 
تعداد روز اقامت، برنامه اســکان، تغذیه، تدارکات، 
نحوه بازگشت و آنالیز قیمتی و..... را ارائه می دهند 
که کارشناســان مربوطه نیز در ســازمان حج و 
زیارت این درخواســت ها را مطابق استانداردهای 
تعیین شده مورد بررسی قرار می دهند. وی افزود: 
اداره کل برنامه ریزی، اســکان، تغذیه و تدارکات 
پیش تــر هتل های اســتاندارد و قابــل قبول را 
معرفی کرده اند و دفاتــر زیارتی باید به این مهم 
در خصوص اینکه هتل ها »تصنیف« شده باشند 
به معنی نمره ارزیابی قابــل قبول یا گروه بندی 
سازمان را داشته باشند، توجه نمایند. رحمانی تاکید 
کرد: بعد از تأییدیه ها، دفاتر زیارتی باید در حضور 
دفتر نمایندگی ســازمان حج و زیارت در عراق با 
شرکت های ســیاحه کشور میزبان برای هتل ها و 
سایر خدمات قرار داد ببندند که بعد از این قرارداد 
پیش نویس آن برای بررسی بیشتر به کارشناسان 
معاونت عتبات عالیات ارسال می شود. وی افزود: 
بعد از تأیید هم بسته های زیارتی این دفاتر زیارتی 
در ســامانه برای ثبت نام متقاضیان و سایر دفاتر 
زیارتی قرار می گیــرد؛ مراحل ثبت نام متقاضیان 
نیز همانند گذشــته است و تغییری ندارد. رحمانی 
خاطرنشــان کرد: در روش گذشته مبالغ دریافتی 
به حساب ســازمان واریز می شد که این موضوع 
منتفی شده و با رایزنی های بخش مالی سازمان، 
قرار اســت ابتدا ۹0 درصد ایــن وجوه دریافتی به 
حســاب شــرکت مجری واریز و 10 درصد آن تا 
پایان انجام اعزام و بازگشــت زائــران در همان 
حساب بلوکه شود که در صورت حسن انجام کار 
این مبلغ نیز قابل برداشــت می شود. وی با بیان 
اینکه نظارت کامل بر اجرای کار از سوی سازمان 
حــج و زیارت وجود دارد، گفت: بخشــی از مبالغ 
نیز بابت خدمات بیمــه ای، درمانی و…، دریافت 
می شــود. رحمانی افزود: تمامی روندها به صورت 
الکترونیکی انجام می شــود و حتی متقاضیان نیز 
می تواننــد تمامی روند ثبت نــام را در منزل و از 
طریق سامانه عتبات انجام دهند. وی در خصوص 
بســته های زیارتی نیز گفت: در حال حاضر اکثر 
بسته های تدوین شده یک هفته ای است اما دفاتر 
مجری می توانند نیازســنجی انجــام دهند تا در 
صورت تمایل زائران، بسته های جدیدی تدوین و 
ارائه شود که مورد بررسی کارشناسان سازمان قرار 
گیرد؛ ما برای تعدد و تنوع بسته ها مشکلی نداریم 
بلکه رضایتمندی زائران اولویت اصلی است تا آنها 
ســفری در کمال عزت، امنیت، کرامت و سلامت 
داشــته باشند. معاون عتبات سازمان حج و زیارت 
تاکیــد کرد: با اجرای طرح نویــن اعزام عتبات و 
تحول که در این حوزه ایجاد شده شاهد ورود دفاتر 
توانمند برای اعزام و حتی ارائه بسته های مختلف 
متناسب با اســتانداردهای تعریف شده هستیم و 
قطعاً با این راهکار شــاهد کاهش واسطه گری و 

بهبود روند خدمات رسانی به زائران هستیم.

گزارش

یککارشناسگردشگریمطرحکرد:
ممنوعیتورودمجردهاو

جمعهایهمجنسبههتلها
نقضحقوقشهروندی

یــک کارشــناس گردشــگری در خصوص 
مصوبه اجاره دادن هتل ها به افراد مجردگفت: 
نمی تــوان گفت این مــوارد قانونــی اعمال 
می شــود اما به دلیل مواردی از این دست که 
رخ داده چنین آییــن نامه هایی بعضاً تصویب 

می شود.
یکی از قوانینی که در هتل های کشور ما اجرا 
می شــود قوانین هتل برای دختر مجرد است. 
طبق قانون هیچ تفاوتــی بین پذیرش مردان 
و زنــان در هتل وجود ندارد. زنان مجرد و تنها 
می توانند مانند مردان در هتل ها پذیرش شوند. 
فرمانده نیروی انتظامــی، رئیس اداره اماکن، 
دبیر جامعــه هتلداران کشــور و دبیر اجرایی 
اتحادیه هتلداران اســتان تهــران، همگی بر 
قانونــی بودن پذیرش زنــان در هتل ها تأکید 
می کننــد اما همچنــان بعضــی از هتل ها از 
پذیرش زنان سر باز می زنند و به بهانه نداشتن 
نامه از اماکن، به آن هــا اجازه اقامت در هتل 

نمی دهند.
مرتضی خاکسار، کارشناس گردشگری در گفت 
و گو بــا خبرنگار اجتماعــی رکنا در خصوص 
مصوبــه اجاره دادن هتل ها بــه افراد مجرد و 
هم جنس گفت: ضوابط کلی ســازمان جهانی 
گردشــگری بر این مبنا اســت که توریســت 
فردی اســت که یک شــب به جایــی برود و 
2۴ ســاعت آنجا بماند و بیتوتــه کند. افرادی 
که تک نفره ســفر می کنند با قواعد و قوانین 
کشــورهای مختلف آشنا هســتند. در ایران و 
سایر کشورهای اسلامی در این خصوص آیین 

نامه های داخلی تصویب شده است.
وی ادامه داد: در جوامع مختلف اتفاقاتی افتاده 
است که ممکن اســت هتلی در یک شهر، بر 
اســاس اتفاقات داخلی که در آن شــهر افتاده 
اســت از ورود افراد مجرد بــه هتل خودداری 
کنند. این اتفاقات سبب شــده شورای امنیت 
اســتان، با اماکن عمومی و با اداره ســازمان 
میراث فرهنگی، نشســت گذاشته تا به خاطر 
موارد مشــکوک از افراد تنها یــا دو فرد هم 

جنس به هتل امتناع شود.
این کارشناس گردشــگری گفت: نمی توان 
گفــت این موارد قانونی اعمال می شــود اما 
بــه دلیل مواردی از این دســت که رخ داده 
چنین آیین نامه هایی بعضاً تصویب می شود. 
البتــه در بعضی مواقع حق دارند. در ســایر 
کشورهای اسلامی عراق، هند و... نیز ممکن 
اســت این آیین نامه ها اجرا شــود. ولی این 
قانون کلی نیســت و از طرفی هم نمی توان 
این موارد نادرســت و ناپسند رخ داده را کنار 

گذاشت.
وی با بیان اینکه رفتارهای ناشایســت برخی 
باعث می شوند تر و خشک با هم بسوزند، افزود: 
این ناشــی از بی فرهنگی است که انسان های 
خلاف کار و بزهکار به وجود می آورند و باعث 

می شود تر و خشک با هم بسوزند.
خاکســار در خصــوص بازنگری ایــن قانون 
گفــت: چنیــن مــواردی را باید بــه صورت 
مکتــوب به صحن کمیســیون های تخصصی 
و فراکســیون های گردشگری در مجلس برده 
تا یک بازبینی شــود و یا توسط دولت بررسی 
مجدد شــود و یک قانونی تصویب شود که به 
صــورت یک بند و یا تبصــره در بیاید. در این 
صــورت ما می توانیــم در زمینه رعایت حقوق 

شهروندی قدمی قانون مند برداریم.

 

ابوظبی پایتخت مدرن و زیبای کشــور 
امارات متحده عربی در کرانه دریای خلیج 
فارس اســت. این شــهر از سال 1۷۶0 
میلادی پایه ریزی شــده است و در حال 
حاضر به عنــوان مهم ترین مرکز تجاری 
و دولتی کشــور امارات متحده عربی به 
شمار می آید. دیدنی های این شهر پرشور 
و هیجان انگیز، بیشــتر پســوند »ترین« 
را به دنبال خود می کشــند. از جمله این 
دیدنی ها می توان بــه بزرگ ترین فرش 
دستباف دنیا، سریع ترین رولرکاستر دنیا، 
بزرگ ترین شــهربازی سرپوشــیده دنیا 
و خیلــی دیدنی های دیگر اشــاره کرد. 
در ادامه با ما همراه باشــید تا شما را به 
دیدن این جاذبه های گردشگری جذاب و 

تماشایی در ابوظبی ببریم.
�� )Sheikh Zayed Mosque( مسجد شیخ زاید

مسجد شیخ زاید یکی از شگفت انگیزترین 
جاهای دیدنی ابوظبی و امارات است که 
به محض ورود به این شــهر، ساختمان 
باشکوه آن جلوی چشمان تان خودنمایی 
می کند. این مســجد خارق العــاده از 80 
گنبد مرمری، 1000 ستون و چهار مناره 
10۷ متری تشکیل شده و از شاهکارهای 
معماری اسلامی مدرن به شمار می رود. 
هزار تن مرمر یونانی در ساخت بنای این 
مســجد به کار رفتــه و منبت کاری های 
ظریف آن با لاجورد، عقیق قرمز، یاقوت، 
صدف، یشم، مروارید و تیله تزئین شده اند. 
همچنین بزرگ ترین فرش دستباف دنیا 
که برای بافــت آن 1200 بافنده به مدت 
دو ســال کار کرده اند، در این مسجد قرار 
دارد. آرامگاه شیخ زاید، اولین حاکم کشور 
امــارات متحده عربی نیــز در جوار این 

مسجد قرار دارد.
تورهای کویرگردی ابوظبی ��

تورهای کویرگردی و دشت گردی که به 
آن ها سافاری یا وحش گشت نیز می گویند، 
از لذت بخش ترین تفریحات در ابوظبی در 
تور امارات اســت. در این تورها می توانید 
از تماشای بیابان شنی لذت ببرید و شور، 
هیجان و ماجراجویی را همراه با آرامش و 
سکوت کویر تجربه کنید. تماشای غروب 
و طلوع آفتــاب در کویری، غذاخوردن با 
بومیان منطقه و شترسواری از تفریحات 

به یادماندنی در این تورها هستند.
�� )Yas Waterworld( پارک آبی یاس

پــارک آبی یــاس یکــی از جذاب ترین 
پارک هــای آبی امارات اســت که دارای 

۴5 وسیله بازی پرهیجان، در 15 هکتار 
تونل های  است. سرســره های غول آسا، 
پیچ درپیچ، رولرکاستر آبی و لیزخوردن در 
ارتفاع بالا زیر آسمان آبی امارات، آدرنالین 
خون شــما را بالا می برند. اگر هم فقط 
هوس شنا، آبتنی یا آفتاب گرفتن کرده اید، 
می توانید سراغ استخر بزرگ، دو رودخانه 
مصنوعی و تخت های مخصوص آفتاب 

بروید.
�� )Emirates Palace( قصر امارات

قصر امارات برای ابوظبی درســت مانند 
بــرج خلیفه برای دبی اســت؛ اما این بنا 
برعکس برج خلیفه، افقی ســاخته شده 
اســت. دروازه های طــاق دار زیبا، 11۴ 
گنبد خوش تراش و 1٫۳ کیلومتر ســاحل 
اختصاصــی، این قصر را بســیار دیدنی 
کرده اند. ارکســترها، اپراهای مشــهور و 
فستیوال های فیلم ابوظبی نیز در این قصر 
برگزار می شوند. همچنین این قصر کاربرد 
اقامتی نیز دارد و گردشگران می توانند در 
طول ســفر به ابوظبی در این قصر زیبا 

اقامت کنند.
�� )Ferrari World( شهربازی دنیای فِراری

اگــر در ابوظبــی به دنبــال هیجــان و 
ماجراجویی هستید شــهربازی جذاب و 
سرپوشــیده دنیای فراری که بزرگ ترین 
شهربازی سرپوشــیده دنیا و بزرگ ترین 
پــارک موضوعی دنیــا اســت، بروید. 
سریع ترین رولرکاستر دنیا به نام »فرمول 
روسی« نیز در این شهربازی قرار دارد و 
می تواند برای شما لحظات هیجان انگیز و 
تجربــه ای بی نظیر را رقم بزند. به جز این 
رولرکاســتر، چند موزه فراری، فروشگاه 
لوازم برند فراری و بازی های شبیه ســاز 
رانندگی با ماشــین های برنــد فراری از 
جمله ماجراجویی های هیجان انگیز در این 

شهربازی هستند.
�� )The Corniche( بلوار ساحلی کورنیش

بلوار ســاحلی کورنیــش بهترین مکان 
برای گذراندن شــب های تابســتانی در 
ابوظبی است. این بلوار که محبوب ترین 
پاتوق در این شــهر است، فضاهای سبز 
دوچرخه سواری  مسیرهای  فواره،  متنوع، 
و پیــاده روی و نیمکت ها و آلاچیق های 
خنک برای توریســت ها و اهالی ابوظبی 
دارد. عــلاوه بر این ها، تعداد زیادی کافه 
گوناگون و تفریحات آبی هم در این بلوار 

می توانید پیدا کنید.
�� )Qasr Al-Hosn( کاخ الحُصن

کاخ الحصن که با نام های »قلعه قدیمی« 
و »دژ ســفید« نیز شــناخته می شــود، 
قدیمی ترین ساختمان موجود در ابوظبی 
است که در سال 1۷۹۳ میلادی به عنوان 
محــل اقامت خاندان ســلطنتی و مرکز 
حکومت آن ها بنا شده است. بخش داخلی 
این قصر به طور کامل بازسازی و مرمت 
شده اســت و اکنون به عنوان یک مرکز 
فرهنگی با هدف انجام امور پژوهشــی و 
مرکز اسناد مورد اســتفاده قرار می گیرد 
و همچنین مجموعه ای از اسناد تاریخی 
و فرهنگی کشــور امارات متحده عربی 
و منطقه خلیج فــارس در آن نگهداری 

می شود.
�� )Etihad Towers( برج های اتحاد

برج های اتحاد نام یک مجتمع تشــکیل 
شده از پنج برج، در مرکز ابوظبی در کشور 
امارت متحده عربی است که ساخت آن ها 
بالغ بر 2٫5 میلیارد درهم هزینه برداشته 
اســت. این برج های زیبا و ســر به فلک 
کشیده، درســت مقابل قصر امارات قرار 
گرفته اند. از بــالای این برج ها می توانید 
شــهر  از  فوق العاده ای  چشــم اندازهای 
ابوظبی را در طبقه هفتاد و چهارم ببینید.

�� )Mushrif Central Park( پارک مرکزی مشرف
اگر از شلوغی شهر ابوظبی خسته شدید 
و به دنبال جایی بــه دور از هیاهو بودید، 

پیشــنهاد می کنیم که به پارک مشرف 
بروید. این پارک با باغچه های رنگارنگ و 
فضای سبزش، روحیه شما را عوض کرده 
و جانــی دوباره می دهــد. هنگام غروب 
در این پارک موزیک های متنوع و شــاد 
پخش می شود. علاوه بر این وسیله های 
بازی علمی و آموزنــده زیادی نیز برای 

کودکان در این پارک تعبیه شده است.
�� )Yas Beach( ساحل یاس

ساحل یاس معروف ترین ساحل در ابوظبی 
است که در جزیره یاس قرار گرفته است. 
در این ساحل می توانید روی ماسه ها لم 
بدهید، دریا را تماشا کنید، نوشیدنی های 
خنک بنوشــید و سراغ ورزش های آبی و 
ســاحلی مانند قایق رانی، کایاک سواری، 

والیبال ساحلی و بدن سازی بروید.
�� )Falcon Hospital( بیمارستان شاهین ها

شــاهین ها بخش جدانشدنی از فرهنگ 
سنتی خلیجی و همین طور از جاذبه های 
دیدنی ابوظبی هســتند. ایــن پرندگان 
آن قدر میان اهالی ابوظبی مهم و محبوب 
هستند که حتی بیمارســتان جداگانه ای 
برای خودشــان دارند. برای تماشای این 
پرندگان افســانه ای باید از قبل تور رزرو 
کنیــد. این تور شــامل بازدیــد از موزه 
شاهین ها، اتاق معاینه و فضای پرواز آزاد 
است. اگر نترسید و دوست داشته باشید، 
می توانید در این بیمارستان با یک شاهین 

روی شانه تان عکس نیز بگیرید.
�� )Heritage Village( دهکده میراث

اگــر در ابوظبی به دنبال آثــار تاریخی و 
قدیمی هســتید، حتماً دهکــده میراث 
ابوظبی را در برنامه سفر خود قرار دهید. 
این دهکده به شــما زندگی مردم امارات 
و اهالی خلیج فارس را قبل از اســتخراج 
نفت نشــان می دهد. با قدم زدن در این 
ســنتی  زندگی  اصلی  عناصر  مجموعه، 
خلیجی را مشاهده خواهید کرد. همچنین 
می توانید سوغاتی های زیبا و صنایع دستی 
امارات را از این مجموعه خریداری کنید.

��  Saadiyat Island( سعدیات  جزیره  ساحل 
)Beach

جزیره سعدیات یکی از بهترین ساحل های 
ابوظبی است که در سال 201۳ در جزیره 
سعدیات با امکات تفریحی متنوع افتتاح 
شــده اســت. این ســاحل آرام و تمیز، 
محبوب ترین ســاحل ابوظبی اســت که 
توریست های سراسر دنیا به آن علاقه مند 
هستند و از آن تعریف می کنند. شن های 
ســفید پودری و آب هــای لاجوردی که 
زیر آفتاب خلیج فارس می درخشــند، از 

جذابیت های این ساحل هستند.

آشنایی با مکان های دیدنی  ابوظبی؛

پایتخت مدرن امارات

نیلوفرافتتاحی
روزنامه نگار

شیداخرمشاهی
روزنامه نگار

دیدنیهایپاموکاله؛قلعهسفیدوپنبهایترکیه
پاموکاله یکی از زیباترین نقاط گردشگری جنوب غربی کشور 
ترکیه نزدیک به شــهر آنتالیا در اســتان دنیزلی است که به 
واسطه زیبایی های خیره کننده و رنگ سفیدش، لقب »قلعه 
ســفید پنبه ای« را از آن خود کرده اســت. با وارد شدن به 
منطقه کوهستانی پاموکاله احساس می کنید که وارد شهری 
برفی و زمستانی شده اید؛ در صورتی که اینجا زمستان نیست 
و از ســرمای هوا و یخبندان هم خبری نیست؛ تنها گردی 
سفیدرنگ تمام پســتی و بلندی های این ناحیه را محاصره 
کرده اســت. به همین خاطر اســت که این شهر تاریخی و 
دریاچه های جادویی آن، هر ساله پذیرای گردشگران زیادی 
از گوشــه و کنار دنیا در تور ترکیه اســت. در این مطلب با 
ما همراه باشــید تا بــا جاهای دیدنی پاموکالــه، این ناحیه 

توریست پذیر کشور ترکیه بیشتر آشنا شوید.
�� )Hierapolis City Ruins( ویرانه های شهر تاریخی هیراپولیس

ویرانه های شــهر تاریخی هیراپولیس ابتدا توســط »شــاه 
ایومنس دوم« )King Eumenes II( صد و نود ســال قبل 
از میلاد کشــف شــد. این ویرانه های تاریخی در اصل در 
گذشته های دور مجموعه نظامی قدرتمندی بود. زلزله ای که 
در سال شصت میلادی رخ داد، موجب ویرانی این شهر شد. 
شهر تاریخی هیراپولیس، بعدها بازسازی شد و شکوه و رونق 
آن، مجدداً بازگشت. گفته می شود که اوج رونق این شهر در 

قرن دوم و سوم میلادی بوده است.
�� )Hierapolis Theater( تئاتر باستانی هیراپولیس

تئاتر باســتانی هیراپولیس، در شــیب بالای ویرانه های شهر 
تاریخی هیراپولیس باشکوه و ابهت قرار گرفته است. این تئاتر 
در زمان امپراتوری روم هادریان )Hadrian( ساخته شد و قابل 
ذکر اســت که تا به امروز، به خوبی حفظ شــده و هنوز بخش 
زیادی از تزئیناتی که در صحنه آن به کار رفته، باقی مانده است.

�� )Pamukkale Antique Pool( استخر باستانی پاموکاله
اگر می خواهید به استخری شبیه استخر زمان رومیان بروید و 
تجربه ای شبیه به آنان داشته باشید، پیشنهاد می کنیم که به 

استخر باستانی پاموکاله بروید. این استخر در کنار معبد آپولو 
جای گرفته و این فرصت را به گردشگران و مسافران می دهد 
که در آب این چشمه آب گرم و معدنی شنا کرده و به درمان 

عضلات خود بپردازند.
�� )Hieropolis Museum( موزه باستان شناسی شهر تاریخی هیراپولیس

موزه باستان شناســی شهر تاریخی هیراپولیس، در ساختمان 
محل قدیمــی حمام خانه رومــی قــرار دارد. در این موزه 
می توانید برخی از اشــیای هنری زیبای شهر هیراپولیس که 
شامل مجسمه ها و چندین قبر سنگی می شود را تماشا کنید. 
موزه باستان شناسی شهر تاریخی هیراپولیس دارای دو بخش 
روباز در سمت شرقی هیراپولیس، که آثار تاریخی سنگی از 
جنس سنگ مرمر در آن نگهداری می شود و بخش سربسته 
که عمدتاً به عنــوان کتابخانه و محل نگهداری آثار تاریخی 

ظریف مورد استفاده قرار می گیرد.
�� )Pamukkale Castle( قلعه پاموکاله

قلعــه پاموکاله پیش از قرن یازده یــا دوازده میلادی به نام 
قلعه کتان شناخته می شد. این قلعه درست در مسیر جاده ای 
قرار گرفته که به شــهر پاموکاله منتهی می شود. اگر از قلعه 
پاموکالــه دیدن کنیــد، می توانید چشــم انداز و دورنماهای 
فوق العاده زیبایی از چشمه های پلکانی پاموکاله داشته باشید. 
غروب آفتاب در این قلعه نیز منظره ای بی بدیل و تماشایی را 

برای شما به نمایش می گذارد.
�� )Laodikeia( شهر تاریخی لاودیکیا

شهر تاریخی لاودیکیا، شهری زیبا و دوست داشتنی است که 
زمانی جایگاه دولتمردان و ســخنوران رومی بوده است. این 
شهر بندری در واقع مرکز اقتصادی و صنعتی رومی و همین 
طور مرکز درمان و تجارت بود. کلیسای قدیمی شهر تاریخی 
لاودیکیا نیز یکی از قدیمی ترین کلیساهای مسیحی جهان 

است که قدمت آن به قرن سوم پیش از میلاد باز می شود.
�� )Aphrodisias( افرودیسیاس

قدمت معبد آفرودیت به قرن چهارم قبل از میلاد باز می شود.

افرودیســیاس یا معبد آفرودیت یکی از مهم ترین جاهای دیدنی 
کشور ترکیه است. مکشوفات مسی و برنجی در این محل، نشانگر 
قدمت ســکونت در این محل در قرن چهارم قبل از میلاد است. 
همچنین اشــیای سفالی یافت شده در این نقطه تاریخی مربوط 
به اوایل دوران حکومت بیزانس ها برمی شود که نمایانگر تجارت 
کشورهای آشوری در زمان عهد نو سنگی است. معبد افرودیت 
تقریباً در سال صدم قبل از میلاد بنا شده و چهارده ستون ایستاده 
دارد. در قــرن پنجم میلادی، بیزانس ها آن را به یک کاخ ســه 
راهرو تبدیل کردند. در بخش شمالی معبد افرودیت یک استادیوم 
قرار دارد که دیوارهای آن به خوبی حفظ شــده و گنجایش سه 
هزار نفر تماشاگر را دارد. همچنین موزه آفرودیسیاس نیز یکی از 
برجسته ترین موزه های مجسمه در کشور ترکیه است که جنس 

مجسمه های آن اکثراً از جنس سنگ مرمر است.
�� )Caravanserais near Pamukkale( کاروانسرای نزدیک پاموکاله

کاروانســرای نزدیک پاموکاله در مسیر جاده دنیزلی به دینار 
قرار گرفته اســت. این کاروانسرای سلجوقی در سال 125۳ 
کشــف شده است و شــامل دو برج بزرگ و کتیبه ای که در 

دو طرف آن مجسمه های شیر به چشم می خورد، می شود.
�� )Çivril( چیوریل

چیوریل یکی از شــهرهای تاریخی مهم دوران ماقبل تاریخ 
اســت. شــواهد یافت شده از این محل نشــان می دهد که 
چیوریل محل ســکونت مردمان، از عهد حجر تا اوایل عهد 

بیزانس ها بوده است.
�� )Karahayıt Hot Springs( چشمه های آب گرم کاراهایت

چشــمه های آب گــرم کاراهایت در پنــج کیلومتری غرب 
پاموکاله قرار گرفته اند. دمای آب این چشمه به پنجاه و پنج 
درجه سانتی گراد می رسد. وجود اکسیدهای متنوعی از جمله 
اکســید آهن، موجب رنگ دار شــدن آب این چشمه ها شده 
اســت. در زیر چشمه های آب گرم کاراهایت، حوض حمامی 
وجود دارد که پس از بازدید از این چشمه ها، می توانید در آن 

آب تنی کنید.



چهارشنبه 17 آذرماه 1400، سال هفتم،  شماره 243
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

12
برگ آخر

 آدرس:  تهران - میدان هفت تیر - ابتدای خیابان کریمخان زند روبروی داروخانه ۱۳ آبان 
 A5۱ طبقه پنجم  - واحد - A مجمتع اداری کریمخان زند - برج

تلفن تحریریه: 8886۷524 - تلفن بازرگانی: 8886۷5۱9-  فکس: 88۳46۳۷۷ 

چاپ: شاخه سبز سامانه پیامکی:۰2۱86۰22۷۷8          

آیین نامه اخلاق حرفه ای »تد   بیر تازه« د   ر سایت این هفته نامه به آد   رس ذیل قابل رویت است

www.tadbiretazenews.com    /   tadbiretaze@gmail. com

instagram:@tadbiretaze

 صاحب امتیاز، مد   یر مسئول:  امیر د   یانی

 رئیس شورای سیاستگزاری: سید ابوالفضل بهره دار

 قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: محیا سادات بهره دار

 مشاور رسانه ای: مجید بهره مند

 د   بیر گروه سیاسی:

زهره د   یانی

 د   بیر گروه اقتصاد   ی:

سید    مسعود    آریاد   وست

 د   بیر گروه جامعه و شهری:

سید محسن بهره دار 

 د   بیر گروه حمل و نقل:

پژمان صالحی

 مترجم:  

فاطمه د   یانی

 پشتیبانی  سایت:

امید  فرمانی

 ناظر چاپ:

وحید قهرمانی

 عکس:

حامد ریحانی- 

وحید    ریحانی  )آتلیه برنز(

حذف نام نویسندگان و بزرگان عرصهٔ 
فرهنگ و هنر کــودکان و نوجوانان 
از خیابان هایــی که به یادشــان نام 
گذاری شــده بود اعتراض و واکنش 
اهل فرهنگ و هنر را در پی داشــته 
و در تازه تریــن مورد، انجمن صنفی 
سراسری تئاتر کودک و نوجوانان در 

بیانیهٔ خود آورده است:
- ما از کوچه های تاریکِ شــهرمان 
که با ترانه های »جبــار باغچه بان« 
برای فرزندان مان روشن نمی شوند در 

هراس ایم،
- ما از جوی های آبِ تهران که دیگر 

»ماهی ســیاه کوچولــو« ی »صمد 
بهرنگی« در آن ها شــنا نمی کند در 

وحشت ایم،
- شهر تهران، بدون زمزمهٔ قصه های 
»هوشــنگ مــرادی کرمانــی« در 
شب های سردِ زمستان، عجیب سیاه 
و گزنده است، و تهران، شهری رو به 
خاموشی و فراموشی است آن گاه که 
از یاد و نام »آذر یزدی« پاک شــود. 
می توان حدس زد که کسانی مبادرت 
بــه این کار کرده اند که نه با خدمات 
جبار باغچه بان آشــنایند و نه کتابی 
از مرادی کرمانــی، صمد بهرنگی و 
آذریزدی خوانده یا خریده و به فرزند 
خود هدیه کرده اند.  می توان حدس 
زد چون فرهنگ را همان ایدیولوژی 

می دانند فرهنگ بدون تبلیغ مستقیم 
ایدیولوژیک را نمی پســندند یا درک 
نمی کنند.. می توان حدس زد ســطح 
ســلیقهٔ زیبایی شناسیک آنان همین 
قــدر اســت.  اما آنچه بیشــتر مایهٔ 
شگفتی است این است که به »مهدی 
آذر یزدی« هم رحم نکرده اند؛ کسی 
که مقــام معظم رهبری 1۴ ســال 
پیش و در حضور خود او گفتند: »در 
فرزندانم  به  از رسیدگی هایم  بخشی 
خودم را مدیون او می دانم« و تنها به 
کتاب های مشهور او )قصه های خوب 
برای بچه های خوب( اشاره نشد بلکه 

گفتند »این مرد و کتابِ این مرد«.
 متن این سخنان در سال 1۳8۶ )دو 
سال قبل از درگذشت نویسنده در 18 

تیر 1۳88( از این قرار است:
»الان اطــلاع دادند آقــای مهدی 
آذر یزدی در این جلســه نشسته اند 
و ظاهــراً بیمار هم بودنــد و با حال 
آمده اند.  و  زحمت کشیده اند  بیماری 
مــن چندی پیــش در یــک برنامهٔ 
تلویزیونی دیدم از ایشان تجلیل کرده 
بودند. با اینکه وقتم هم کم است، از 
وقتی تلویزیون را روشن کردم و دیدم 
که از ایشان دارد تجلیل می شود، پای 

آن برنامه نشستم، صحبت های خود 
ایشان را هم گوش کردم.

ایشان در آنجا می گفتند در طول آن 
ســالهای پیش از انقلاب هیچ کس 
کمترین تشکری، تقدیری از این مرد 
زحمت کش و خدوم نکرده. آن برنامه 
را که من دیدم، نکته ای در ذهنم بود 
و دلم خواســت که آن را یک وقتی 
به ایشان بگویم، فکر می کردم دیگر 
امکان ندارد و عملی نیست؛ کجا ما 
آقای آذر یزدی را زیارت کنیم؟! حالا 

تصادفاً امشب ایشان اینجا هستند.
... مــن خودم را از جهت رســیدگی 
به فرزندانم، بخشی مدیون این مرد 
و کتاب این مــرد می دانم. آن وقتی 
که کتاب ایشان درآمد - اول هم به 

نظرم دو جلد، سه جلد، تا آن وقتی 
که من اطلاع پیدا کردم، از این کتاب 
درآمده بــود؛ »قصه های خوب برای 
بچه های خــوب« - من رفتم تورق 

کردم.«
 ایــن اشــارات برای این اســت تا 
بدانیم حذف کنندگان از این سخنان 
هم اطلاع ندارند و گرنه دســت کم، 

آذریزدی را نگاه می داشتند.
دردا و دریغا که متولی فرهنگی باشی 
و در نمام عمر خــود نه »قصه های 
خــوب بــرای بچه های خــوب« را 
خوانــده باشــی، نه »ماهی ســیاه 
کوچولو« و نه »قصه های مجید« را 
و ندانی جبارباغچه بان که بوده و چه 

کرده است.

حذفنامبزرگانفرهنگکودکانایران

کاریکاتور: ببینید چه می کنه این آمبولانس فرسوده!

تحلیل روز

مهدی پازوکی اقتصاد دان و اســتاد دانشــگاه علامه 
طباطبایی تهران در در واکنش به اظهارات  یکشــنبه 
گذشــته رئیسی جمهور گفت: دولت سیزدهم برنامه ای 
بــرای اقتصاد نــدارد. یکی از اشــکالات دولت آقای 
رئیســی این اســت که از نیروهای کارآمــد و جوانان 
تحصیل کرده در دانشــگاه های درجــه یک داخلی و 
خارجی استفاده نکردند. اکثر مدیرانی که در این دولت 
مســئولیتی به آن ها داده شده اســت در دانشگاه های 
درجه 5 تحصیــل کرده اند! این روند در درازمدت قطعاً 
در نظام تصمیم گیری کشــور تأثیر می گذارد یکشنبه 
گذشته ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور دولت سیزدهم در 
گفت وگو با صداوســیما گزارشی 100 روزه از عملکرد 
دولت خــود ارائه داد؛ گفت و گــوی تلویزیونی رئیس 
دولت بیشتر حول مباحث اقتصادی می گذشت. رئیس 
جمهور شب گذشته مدعی شد، »اقتصاد کشور از رکود 
خارج شده و ثبات اقتصادی فراهم شده است«. مهدی 
پازوکــی، اقتصاد دان در گفت و گو* با دیده بان ایران 
به تشــریح عملکرد صد روزه دولت سیزدهم و تحلیل 
اظهارات مطرح شــده توسط ایشــان در گفت و گوی 
تلویزیونی پرداخت. مشــروح این گفت وگو را در ادامه 

می خوانید.
آقای پازوکی! عملکرد ۱۰۰ روزه دولت ابراهیم رئیسی  ��

را به چه شکل تحلیل می کنید؟
بنده هنوز عملکردی از دولت ســیزدهم ندیده ام. دولت 
آقای رئیســی برنامه واحدی بــرای اقتصاد ندارد. کما 
اینکه برای بودجه 1۴01 امسال سال آخر برنامه ششم 
بوده اما ما مشــاهده می کنیم برنامه هفتم هنوز شروع 
هم نشده اســت. من نمی دانم آیا برای بودجه 1۴01 

برنامه ای وجود دارد یا نــه؛ بنابراین قضاوت کردن در 
این باره زود است. یکی از انتقادهایی که به دولت آقای 
رئیســی وارد است این است که آقای رئیسی و تیم اش 
به شدت به دولت قبلی انتقاد داشتند و می گفتند ما اگر 
بیایم وضعیت را بهبود می بخشــم! الان شما وضعیت 
ارز را نــگاه کنید! مدیرانی که در دولت آقای رئیســی 
مســئولیتی را بر عهده گرفتند از ضعیف ترین مدیران 
تاریخ این مملکت هســتند. اگر احمدی نژاد و مشایی 
قرار اســت در اقتصاد کشور تحول ایجاد کنند که باید 
بگویم این افراد قبلًا امتحان خودشــان را پس داده اند 
و بنده به عنوان یــک ناظر آگاه تحولی در برنامه آن ها 
نمی بینم. بنابراین یکی از اشکالات دولت آقای رئیسی 
این است که از نیروهای کارآمد و جوانان تحصیل کرده 
در دانشــگاه های درجه یک داخلی و خارجی اســتفاده 
نکردنــد. اکثــر مدیرانی که در این دولت مســئولیتی 
به آن ها داده شــده اســت در دانشــگاه های درجه 5 
تحصیل کرده انــد! این روند در درازمدت قطعاً در نظام 
تصمیم گیری کشور تأثیر می گذارد. یکی از وجه تمایز 
آقای رئیســی با احمدی نژاد این است که آقای رئیسی 
فعلًا به غرب توهین نکرده اســت. بنده امیدوارم آقای 
رئیســی با توجه به هماهنگی که با بیت رهبری دارد 
بتواند سیاســت خارجی را در خدمت توسعه و پیشرفت 
ایران قرار دهد. اقتصاد ایران به شدت در گرو سیاست 

خارجی است.
که  �� داشتند  اذعان  سخنانشان  از  بخشی  در  رئیسی  آقای 

تورم کنترل و رکورد متوقف شده است. نظر شما در این 
باره چیست؟

 ما که هنوز چیزی از کنترل شــدن تــورم ندیده ایم. 
اگر تورم کنترل شــده چرا قیمت ها روز به روز در حال 
افزایش اســت؟ دولت آقای رئیسی دلش می خواهد که 
اقتصاد به ثبات برسد اما باید بداند که اقتصاد فرمان و 
دســتور نمی پذیرد. وقتی دولت رئیسی بر سرکارآمد ارز 

2۴ هزار تومان بــود الان ارز هر دلار ۳0 هزار تومان 
است! اگرآقای رئیســی بتواند ثبات را به اقتصاد ایران 
برگرداند و در واقع به جای سیاســت تقابل، سیاســت 
تعامــل با دنیا را اصل قرار داده و سیاســت خارجی را 
در خدمــت اقتصاد قرار دهد بنده مطمئن هســتم که 
موفق خواهد شد. اما اگر از یک طرف به جای استفاده 
از مدیران کارآمد و تحصیلکــرده از افراد بله قربان گو 
اســتفاده کند یعنی رویه دولت احمدی نژاد را در پیش 

بگیرد قطعاً محکوم به شکست است.
اقتصاد ما گره خورده  �� به  به نظر شما برجام و تحریم ها 

است؟
بله کاملًا گره خورده اســت. یکی از اشکالات تندروها 
این اســت که فکــر می کنند تافته جــدا بافته در دنیا 
هســتیم در حالی که اینطور نیست. بنده با قطعیت می 
گویم برجــام به نفع اقتصاد مردم ایران اســت. وقتی 
ما ســال 1۳۹۴ برجام را پذیرفتیم، همه شاخص های 
اقتصاد ما مثبت شــد! به طوری که در سال 1۳۹5 نرخ 
رشــد اقتصادی ایران دو رقمی شد و یک امیدی برای 
سرمایه گذاری ایجاد شــد. اداره کردن جامعه با سبک 
»طالبانی« و »قلقلک میرزا »قطعاً کشــور را با مشکل 
جدی روبه رو خواهد کرد. اگر آقای رئیســی می خواهد 
نام نیک از خود به یادگار بگذارد، باید سعی کند به جای 
سیاســت تقابل با دنیا سیاست تعامل با دنیا را در پیش 
بگیرد و سعی نکند تحت تأثیر سیاست کشورهای شرق 
نظیر چین و روســیه قرار گیرد. ما باید به دنبال منافع 
ملی خود باشــیم نه منافع غرب و شرق! آقای رئیسی 
اگــر می خواهد عدالت را برقرار کنــد باید این را بداند 
عدالت به معنای کاهش دستوری یا بخشنامه ای قیمت 
کالاهای اساسی نیســت، عدالت این است که شرایط 
مســابقه برای همه یکسان باشــد، مردم باید احساس 
کنند که هر کســی اســتعداد دارد به آن جایگاهی که 

لایق اش است می رسد.

مهدیپازوکی،اقتصاددان:دنیایاقتصادکاریبهآرزوودستورندارد

گزارش

بازیجدیدقدرتدرمنطقه

کنفرانــس بین المللی »موسســه مطالعات سیاســی و 
اقتصادی خاورمیانه« رومانی با همکاری سفارت جمهوری 
اســلامی ایــران دررومانی و مرکز مطالعات سیاســی و 
بین المللی وزارت امورخارجه، با مشــارکت اندیشمندان 
و مقامات ایرانی و رومانیایی و با حضور ســخنرانان بین 
المللی از کشورهای مختلف همچون روسیه، چین، ترکیه، 
ایتالیا، پاکستان، افغانستان، مالزی، لبنان، سوریه، پرتغال و 
... در تاریخ 11 آذر 1۴00 )2 دســامبر 2021( به صورت 
آنلاین برگزار شد شرکت کنندگان در این کنفرانس یک 
روزه در مورد مسائل منطقه ای همچون بازی قدرت جدید 
در نظام سیاســی-امنیتی منطقه، موضوعات افغانستان و 
لبنان، ظهور چین، موضوع تحریم های بین المللی و آثار 
آن و بطور کلی چشــم انداز ترتیبات منطقه ای به بحث 
و تبــادل نظر پرداختند. متن زیر ســخنرانی دکتر کیهان 
برزگر مدیر گروه علوم سیاســی و روابط بین الملل واحد 
علوم و تحقیقات دانشــگاه آزاد اسلامی در پنل اول این 
کنفرانس با عنــوان »بازی قدرت: به ســوی یک نظام 
امنیتی جدید در منطقه« می باشــد که در قالب یک الگو 
ســازی از بازی قدرت جدید در منطقه و عملیاتی کردن 
آن در حوزه سیاستگذاری تحولات ژئوپلتیک جاری ارائه 
گردید. با تحولات جدید، اکنون شــاهد یک نقطه عطف 
تاریخی در منطقه غرب آســیا برای ایجاد تعادل بین دو 
اصل مهم »حکمرانی خوب« )رشــد و توسعه اقتصادی 
و اجتمایی-سیاسی( و حفظ »امنیت ملی« )بقای کشور( 
هستیم و کشورها بیشتر در این چارچوب منافع ژئوپلتیک 
و سیاست خارجی خود را تنطیم می کنند. البته پویایی های 
جدید، بازی جاری قدرت در منطقه را به ســمتی هدایت 
کرده که کشــورها به تأمین منافع ژئواســتراتژیک خود 
اولویت می دهند و در این قالب مفاهیمی همچون تقویت 
»دولت«، »ایدئولوژی« و »جنگ« در خدمت بقا و امنیت 
اقتصادی کشــورها با هدف افزایش عیار قدرت ملی قرار 
می گیرنــد. در ایــن چارچوب، روند انتقال دولت شــکل 
حداکثری و متمرکــز پیدا کرده، دولت های قوی تاریخی 
)همچون ایران، روسیه و ترکیه( از ایدئولوژی به عنوان یک 
منبع قوی برای تقویت قدرت ملی و افزایش نقش و نفوذ 
خود استفاده می کنند، و در این چارچوب حتی مشروعیت 
جنگ ها، به ویژه جنگ های غیرمتقــارن و نیابتی، برای 
پیشبرد منافع ژئوپلتیک کشورها در نزد نخبگان سیاسی 
و حکومتــداران توجیه می یابد. بر این مبنا، اکنون منطقه 
بزرگتر غرب آسیا شــاهد نوع جدیدی از »بازی قدرت« 
اســت که در آن موضوع تأمین منافع ژئواستراتژیک یک 
کشــور تا حد زیادی با مفاهیم تقویت دولت، ایدئولوژی 
و جنگ ترکیب و متعادل می شــوند. الگوســازی فوق را 
می توان در سه منازعه مهم جاری عملیاتی کرد. نخست، 
منازعــه اخیر )جنــگ ۴۴ روزه( در منطقــه قره باغ بین 
آذربایجان و ارمنستان است که به نفع آذربایجان )با کمک 
نظامی ترکیه( تمام شد، اما حساسیت های دولت های قوی 
تاریخی ایران و روســیه را هم به همراه داشــت. هرچند 
آذربایجان پس از ســال ها و بطور مشروع مناطق اشغالی 
سرزمین خود از سوی ارمنستان را پس گرفت، اما پررنگ 
شــدن ایدئولوژی پان ترکیســم و بهره برداری ترکیه از 
شــرایط میدانی برای تقویت کمربند سیاسی و اقتصادی 
کشــورهای ترک زبان به واســطه آذربایجان )از طریق 
جمهوری نخجوان و اندیشه ایجاد دالان زنگزوردر خاک 
ارمنستان( تا امتداد آسیای مرکزی، سبب واکنش ایران و 
روسیه برای جلوگیری از تغییر جغرافیای ژئوپلتیک منطقه 
شد که به نوعی این رویای به اصطلاح پان ترکیسمی را 
تحقق می بخشید. برای ایران و روسیه کاملًا آشکار است 
که به دلیل ماهیت متفاوت ســاختار قدرت و سیاست در 
کشــورهای ترک زبان )حتی آذربایجان( سیاست خارجی 
ایدئولوژیک رئیس جمهور ترکیه رجب طیب اردوغان به 
ســمت ایجاد یک کمربند سیاسی-اقتصادی ترک زبانان 
در عالم واقع تحقق یافتنی نیست. به واقع، موضوع اصلی 
تأمین منافع ژئوپلتیک این دو کشور است که اجازه چنین 
تحولــی را نخواهد داد، چون »زنجیــره انتقال منطقه ای 
کالاهــا، انرژی و سیاســت« به منطقه قفقــاز و اروپا را 
برای این دو کشورقطع می کند و نفوذ غرب در منطقه را 
افزایش می دهد. بنابراین آنها از شــرایط اتصال تاریخی-

ایدئولوژیک خود با منطقه و دولت های قوی خود استفاده 
کردند تا مانع از تحقق چنین تحولی شوند. در مورد ایران 
حتی منجر به مانورهای سنگین نظامی سنگین و آمادگی 
برای واکنش در طول مرزهای مشترک با آذربایجان شد.

کیهانبرزگر
استاد روابط بین الملل

یادداشت

ایآنکهمذاکرهشعارت...

اینک اما از آن داد و قال ها خبری نیســت، چون هم آن زمان 
می دانستند و هم الان می دانند که ایران باید مذاکره کند ولی 
قبل از انتخابات می ترسیدند با به سرانجام رسیدن مذاکرات، 
پیروزی سیاســی در داخل نصیب رقیب شــود.  اینان همان 
طائفه ای هستند که در دوران ظریف، برجام را در صحن علنی 
مجلس با فندک به آتش کشیدند و اینک برای احیای آن سر 
از پا نمی شناســند. هر چند نمی توان این تناقض ها را نادیده 
گرفت ولی واقعیت این اســت که اکنون، احیا یا مرگ برجام 
در ســمت ایران، در دســت تیم مذاکره کننده جدید است که 
خوشــبختانه دیدگاه اعضای تیم، به تندی دلواپسان نیست و 
معقول ترند. این تیم اینک به نمایندگی از ایران با طرف های 
مقابل گفت وگــو می کند و از این رو به همان اندازه که خنجر 
از پشــت زدن به تیم ظریف، زننــده و ناروا بود، تضعیف تیم 
جدید نیز رویکردی نابخردانه اســت. بعد از دور اول مذاکرات 
احیای برجام، در داخل کشــور شاهد هجمه ای پردامنه علیه 
مذاکره کننــدگان ایرانی بودیم. علت نیز آن بود که این دور از 
گفت وگو نتیجه ای نداشته است. من نیز مانند شما در جریان 
جزئیات آنچه در وین گذشــته نیستم ولی عقل سلیم ایجاب 
می کند که بپذیریم در موضوع جدی و مهمی چون برجام که 
یک سمت آن فعالیت های هســته ای است و سوی دیگرش 
تحریم ها، الزاما در یک جلســه نمی توان به جمع بندی رسید. 
خود برجام هم بعد از 20 ماه مذاکره به دســت آمد و اینگونه 
نبود که ظریف و تیمش با یک ســفر کاری، به توافق رسیده 
باشــند. البته که در شــرایط کنونی نمی توان 20 ماه منتظر 
ماند ولی انتظار توافق مایکروفری هم چندان معقول نیســت. 
متاســفانه گروهی در داخل چنان موضــع می گیرند که گویا 
حامی طرف های غربی هســتند و مثلا ارائه بسته پیشنهادی 
از طرف ایران را مورد تمســخر قرار می دهند؛ گو اینکه انتطار 
داشــتند هیات ایرانی نه برای گفت وگو و بده بستان که برای 
قبول آنچه ۴+1 می خواهند به وین رفته باشد! مثلًا می گویند 
چرا طرف ایرانی پیشــنهادی داده که مطلوب غربی ها نبوده 
است؟ خب معلوم است که در هر مذاکره ای طرف های درگیر، 
پیشنهادات حداکثری می کنند تا بتوانند بر سر آن مذاکره کنند 
و امتیاز بگیرند. در یک خرید ساده هم وقتی فروشنده بالاترین 
قیمت را مطرح می کند و خریدار قیمتی بسیار پایین را پیشنهاد 
می دهد، معنایش این نیست که آن دو قصد معامله ندارند بلکه 
اتفاقاً بدین معناست که می خواهند معامله ای پرسود برای خود 
رقم برنند و بسته به شرایط و قدرت چانه زنی در عددی میانه 
به هم برســند. در اینجا هم می توان تصور کرد که طرف های 
غربی گفته باشــند ایران تمام فعالیت های هســته ای اش را 
فــوراً متوقف کنــد تا تحریم ها گام به گام لغو شــود و ایران 
هم خواســتار لغو آنی تحریم ها و کاهــش گام به گام برخی 
فعالیت های هسته ای شده باشــد. بدیهی است که در بدایت 
امر، هیچ کدام از طرفین، پیشــنهاد مقابل را نخواهد پذیرفت 
و کار به دوره های بعدی می کشــد. این مساله از آن جهت در 
دور جدید مذاکرات اهمیت مضاعف می یابد که تجربه توافق 
پیشین در دسترس است و طرف ایرانی حق دارد نگران باشد 
که توافق سریع امروز، با تغییر دولت در آمریکا از هم بپاشد و 
لذا باید تضمینات  قوی تری برای جلوگیری از تکرار گذشــته، 
دیده شود. بدیهی است که توافق بر سر این تضمین ها بسیار 
سخت خواهد بود، هر چند که ممکن و میسر است. اگر ایران 
را دوســت داریم و نگران آنیم که تحریم ها بیش از پیش به 
نابودی اقتصاد کشــور و معیشت مردم منجر شود، باید از تیم 
مذاکره کننده ایرانی حمایت کنیم و از آنها بخواهیم به توافقی 
جدی و بلندمدت و قابل اعتنا دســت یابند. باید رویکردهای 
جناحــی و تلافی جویانه را کنار گذاشــت و به جای تهدید و 
تحقیر مذاکره کنندگان ایرانی، بدون ماندن در بند وزن و قافیه، 
خطاب به ایشان گفت: »ای آنکه مذاکره شعارت ... آغوش باز 

ملت در انتظارت«.
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